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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 18ης Οκτωβρίου 2012 
Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ. 

Αρ. 6 
 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 1 μέχρι 5 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί του Αμετάκλητου του 
Διακανονισμού στα Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα Διακανονισμού Αξιογράφων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012», «Ο περί Δημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού Δελτίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012», «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012», «Ο περί των Προϋποθέσεων Διαφάνειας (Κινητές Αξίες προς Διαπραγμάτευση σε 
Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν 
Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 Οκτωβρίου 2012.  
Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου. 
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 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η πληρέστερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με 
ορισμένες διατάξεις της Οδηγίας 2010/78/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 24ης 
Νοεμβρίου 2010, για τροποποίηση των Οδηγιών 1998/26/ΕΚ, 2002/87/ΕΚ, 2003/6/ΕΚ, 2003/71/ΕΚ, 
2004/39/ΕΚ, 2004/109/ΕΚ, 2005/60/ΕΚ, 2006/48/ΕΚ, 2006/49/ΕΚ και 2009/65/ΕΚ, όσον αφορά τις εξουσίες της 
Ευρωπαϊκής Εποπτικής Αρχής (Ευρωπαϊκής Αρχής Τραπεζών), της Ευρωπαϊκής Εποπτικής Αρχής 
(Ευρωπαϊκής Αρχής Ασφαλίσεων και Επαγγελματικών Συντάξεων) και της Ευρωπαϊκής Εποπτικής Αρχής 
(Ευρωπαϊκής Αρχής Κινητών Αξιών και Αγορών), η οποία είναι γνωστή και ως “Οδηγία Omnibus”.  

 Ειδικότερα, με τα προτεινόμενα νομοσχέδια ρυθμίζονται θέματα που αφορούν κυρίως: 

1. τις υποχρεώσεις της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου- 

 α. να ενημερώνει την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, τις αρμόδιες αρχές των άλλων κρατών μελών, 
το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο Συστημικού Κινδύνου (ΕΣΣΚ) και την Ευρωπαϊκή Αρχή Κινητών Αξιών 
και Αγορών (ΕΑΚΑΑ) για την έκδοση διαταγμάτων εκκαθάρισης κατά συμμετέχοντος σε κηρυχθέν 
σύστημα και για την έγκριση ψηφισμάτων εκούσιας εκκαθάρισης, 

 β. να γνωστοποιεί στην ΕΑΚΑΑ τα κηρυχθέντα συστήματα και τους αντίστοιχους διαχειριστές των εν 
λόγω συστημάτων που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της βασικής νομοθεσίας και 

 γ. να συνεργάζεται με την ΕΑΚΑΑ και να παρέχει προς αυτήν πληροφορίες· 

2. τις υποχρεώσεις της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς- 

 α. να συνεργάζεται με την ΕΑΚΑΑ και να ανταλλάζει ή/και να διαβιβάζει πληροφορίες προς αυτήν, το 
ΕΣΣΚ και τις αρμόδιες εποπτικές αρχές άλλων κρατών μελών, 

 β. να διατηρεί, να επικαιροποιεί και να δημοσιοποιεί το μητρώο των Κυπριακών Επιχειρήσεων 
Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΚΕΠΕΥ)·  

3. τη δυνατότητα της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς- 

 α. να αναφέρει στην ΕΑΚΑΑ τις περιπτώσεις κατά τις οποίες απορρίπτονται ή δεν προωθούνται 
αιτήματά της για συνεργασία σε δραστηριότητες εποπτείας, ελέγχου και έρευνας ή για ανταλλαγή 
πληροφοριών μεταξύ αυτής και άλλων αρμόδιων εποπτικών αρχών κρατών μελών, 

 β. να αναθέτει την υποχρέωση ενημέρωσης και επικαιροποίησης του δημόσιου μητρώου των 
ΚΕΠΕΥ στις ίδιες τις επιχειρήσεις και 

4. την έγκριση, τη δημοσιοποίηση και την καταχώριση σε ειδικό μητρώο του ενημερωτικού δελτίου που 
πρέπει να δημοσιεύεται κατά τη δημόσια προσφορά κινητών αξιών ή την εισαγωγή τους προς 
διαπραγμάτευση. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η “Οδηγία Omnibus” έχει σκοπό μεταξύ 
άλλων τον καθορισμό των περιπτώσεων κατά τις οποίες απαιτείται η εφαρμογή του μηχανισμού διευθέτησης 
διαφωνιών μεταξύ των εθνικών αρμόδιων αρχών.  Ειδικότερα, η εν λόγω Οδηγία σκοπεύει στον εντοπισμό 
καταστάσεων στις οποίες ορισμένα διαδικαστικά ή ουσιαστικά θέματα συμμόρφωσης με το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο που αφορούν το χρηματοοικονομικό τομέα δε δύναται να επιλυθούν από τις αρμόδιες εθνικές αρχές 
και συνεπώς χρειάζεται να παραπεμφθούν στην αρμόδια Ευρωπαϊκή Εποπτική Αρχή.  Σε τέτοια περίπτωση η 
αρμόδια Ευρωπαϊκή Εποπτική Αρχή μπορεί να απαιτήσει από τις εθνικές αρμόδιες εποπτικές αρχές να 
προβούν σε συγκεκριμένες ενέργειες προς επίλυση του θέματος, διασφαλίζοντας τη συμμόρφωση με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο, με δεσμευτικά αποτελέσματα για τις εμπλεκόμενες αρμόδιες αρχές.  Με τον τρόπο αυτό 
επιδιώκεται η βελτίωση της προστασίας του πολίτη και η ανοικοδόμηση της εμπιστοσύνης στο 
χρηματοοικονομικό σύστημα. 

 Η Κυπριακή Δημοκρατία, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα νομοσχέδια, όφειλε να 
εναρμονιστεί με τις διατάξεις της “Οδηγίας Omnibus” μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2011, ωστόσο σημειώνεται ότι 
το πρώτο νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 6 Ιουλίου 2012 και τα υπόλοιπα στις 13 
Σεπτεμβρίου 2012. 

 Κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι το δεύτερο και τέταρτο νομοσχέδιο που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα, εκτός από 
την εναρμόνιση με την «Οδηγία Omnibus», έχουν επιπρόσθετα σκοπό την περαιτέρω εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με άλλες ευρωπαϊκές Οδηγίες. 

 Ειδικότερα, όπως η ίδια δήλωσε, με το δεύτερο νομοσχέδιο προτείνονται βελτιώσεις στον περί Δημόσιας 
Προσφοράς και Ενημερωτικού Δελτίου Νόμο για σκοπούς ορθότερης εναρμόνισης με την Οδηγία 2003/71/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 4ης Νοεμβρίου 2003 σχετικά με το ενημερωτικό δελτίο 
που πρέπει να δημοσιεύεται κατά τη δημόσια προσφορά κινητών αξιών ή την εισαγωγή τους προς 
διαπραγμάτευση, καθώς και την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/34/ΕΚ, ώστε να καθοριστεί το πλαίσιο 
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συνεργασίας της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου με άλλες αρμόδιες εποπτικές αρχές για σκοπούς 
εφαρμογής της βασικής νομοθεσίας. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, με το τέταρτο νομοσχέδιο προτείνονται επίσης βελτιώσεις στον περί 
των Προϋποθέσεων Διαφάνειας (Κινητές Αξίες προς Διαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμο, ώστε να 
επιτευχθεί: 

1. ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία 2004/109/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 15ης Δεκεμβρίου 2004 για την εναρμόνιση των προϋποθέσεων διαφάνειας αναφορικά με την 
πληροφόρηση σχετικά με εκδότες των οποίων οι κινητές αξίες έχουν εισαχθεί προς διαπραγμάτευση σε 
ρυθμιζόμενη αγορά και την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/34/ΕΚ, 

2. καλύτερη εφαρμογή της υφιστάμενης νομοθεσίας από τους εμπλεκόμενους φορείς και  

3. αποτελεσματικότερη εποπτεία από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς. 

 Σημειώνεται ότι οι εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς και 
του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
νομοσχεδίων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος, του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, του μέλους της βουλευτή του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των θεμάτων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί του Αμετάκλητου του Διακανονισμού στα Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα 

Διακανονισμού Αξιογράφων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

2. Ο περί Δημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού Δελτίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

3. Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 

4. Ο περί των Προϋποθέσεων Διαφάνειας (Κινητές Αξίες προς Διαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

5. Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων 
Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Για όλα αυτά θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια ο Δημοκρατικός Συναγερμός. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Είναι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είναι υπέρ.  

 Ποιος εμίλησε; 

(Γέλια) 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Κατσουρίδη, λέω, που συνταυτίζεστε ακριβώς και συνοδοιπορείτε μαζί μας. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Έπιασε το πνεύμα της κυβέρνησης εθνικής σωτηρίας! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ! 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 1 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Αμετάκλητου του Διακανονισμού στα Συστήματα 
Πληρωμών και στα Συστήματα Διακανονισμού Αξιογράφων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 9.  

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 12; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού Δελτίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 



261 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 79 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 94 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 105 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 112 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 126 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 130 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 131 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 132 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 133 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 134 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16.  

 Τροποποίηση του άρθρου 135 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 141 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 18; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 18 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 16.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 16; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 16 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Προϋποθέσεων Διαφάνειας (Κινητές Αξίες προς 
Διαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν Εμπιστευτικές 
Πληροφορίες και των Πράξεων Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου 
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων Νόμος (Αρ. 1) του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 

Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων Νόμος (Αρ. 1) του 2012» 
Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 
 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων και του Γραφείου του Επίτροπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων (ΓΕΡΗΕΤ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €194.370 για 
κάλυψη πρόσθετων αναγκών που προέκυψαν στο ΓΕΡΗΕΤ από την ανάγκη για διενέργεια δαπανών για 
αποπληρωμή φόρου εισοδήματος για τα έτη 2004 έως 2009 λόγω εσόδων του γραφείου από τόκους 
εισπρακτέους που προέκυψαν την περίοδο 2004 έως 2008. 

 Με βάση την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η δαπάνη για την 
αποπληρωμή της εν λόγω φορολογίας θα καλυφθεί από το αποθεματικό του γραφείου και δε θα είναι 
επαναλαμβανόμενη για τα επόμενα έτη. 

 Κατά τη συζήτηση του εν λόγω θέματος η επιτροπή ενημερώθηκε από τον εκπρόσωπο του ΓΕΡΗΕΤ ότι 
υπήρξε καθυστέρηση στην καταβολή του φόρου λόγω διαφορετικής προσέγγισης του ΓΕΡΗΕΤ και του 
Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων σε σχέση με το μέρος των εσόδων του γραφείου που έπρεπε να 
φορολογηθεί.  Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε περαιτέρω ο εκπρόσωπος του ΓΕΡΗΕΤ ενώπιον της επιτροπής, 
όλες οι ανεξάρτητες υπηρεσίες καταβάλλουν φόρο στα έσοδα που προέκυψαν από τόκους εισπρακτέους.  
Παράλληλα, ζήτησε από την επιτροπή όπως προωθήσει στην ολομέλεια του σώματος για ψήφιση το εν λόγω 
νομοσχέδιο πριν από την 31η Οκτωβρίου 2012, ημερομηνία κατά την οποία εκπνέει η ισχύς του περί Ειδικού 
Διακανονισμού Φορολογικών Οφειλών Νόμου, ώστε το γραφείο του να επωφεληθεί από τις ειδικές διατάξεις 
του εν λόγω νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του συμπληρωματικού προϋπολογισμού του 
ΓΕΡΗΕΤ για το έτος 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων ποσού ύψους €194.370 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων Νόμος (Αρ. 1) του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Δήμου Πάφου (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Δήμου Πάφου (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης  Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού  

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση με νόμο, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της 
Διαχείρισης των Εσόδων και Δαπανών του Λογιστικού της Δημοκρατίας Νόμου [Ν. 112(Ι)/2002], της 
παρασχεθείσας από τον Υπουργό Οικονομικών, διά και εκ μέρους της Κυπριακής Δημοκρατίας, εγγύησης για 
την αποπληρωμή δανείου ύψους €4.427.500, που έχει συναφθεί μεταξύ του δήμου Πάφου και της 
Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το προϊόν του δανείου θα 
χρησιμοποιηθεί για τα πιο κάτω έργα: 

1. Συμβολή βόρειου και δυτικού παρακαμπτήριου δρόμου και συμβολή λεωφόρων Ελλάδος και Μεσόγης 
(€575.000). 

2. Βόρειος παρακαμπτήριος δρόμος Γεροσκήπου (τμήμα δημοτικών ορίων Πάφου/Κονιών) (€747.500). 

3. Λεωφόρος Τάφοι των Βασιλέων (από τη λεωφόρο Αποστόλου Παύλου έως τα κοινοτικά όρια Χλώρακα) 
(€3.105.000). 

 Σύμφωνα με την ίδια ενημέρωση, το δάνειο θα τιμολογείται με κυμαινόμενο επιτόκιο Euribor έξι μηνών 
προσαυξημένο κατά 2,7% ετησίως. Το δάνειο θα αποπληρωθεί σε δεκαπέντε χρόνια με δεκαπέντε ετήσιες 
τοκοχρεολυτικές δόσεις και θα εξασφαλίζεται με κυβερνητική εγγύηση.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι το ποσό του δανείου αφορά 
τη συνεισφορά του δήμου Πάφου στα εν λόγω έργα, η οποία ανέρχεται στο ένα πέμπτο της συνολικής 
δαπάνης, ενώ το υπόλοιπο θα καλυφθεί από το κράτος. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του νομοσχεδίου η επιτροπή ζήτησε από την εκπρόσωπο του 
Υπουργείου Οικονομικών την κατάθεση στοιχείων ως προς τις συνολικές δανειακές υποχρεώσεις του δήμου 
Πάφου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση 
της σχετικής συμφωνίας δανειοδότησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 



265 

 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Δήμου Πάφου 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Ερευνητικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 
πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Ερευνητικών 
Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 
 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Γεωργίου  

 Άριστος Δαμιανού Μη μέλη της επιτροπής: 
 Γιώργος Γεωργίου  Γιώργος Περδίκης 

 Όπως είναι γνωστό, η πιο πάνω πρόταση νόμου κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρο του 
Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Νίκο Αναστασιάδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας και το βουλευτή 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη στις 15 Σεπτεμβρίου 2011 και παραπέμφθηκε 
για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, ενώπιον της οποίας εξετάστηκε σε δύο στάδια.  Σε 
πρώτο στάδιο η εν λόγω πρόταση νόμου προωθήθηκε για ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος στις 22 
Σεπτεμβρίου 2011, η οποία, ύστερα από σχετική τροπολογία που κατατέθηκε από όλα τα κόμματα, αποφάσισε 
την ψήφιση σε νόμο μέρους μόνο της πρότασης νόμου [Νόμος αρ. 119(Ι) του 2011], ενώ το εναπομείναν μέρος 
της πρότασης νόμου αφέθηκε, για να προωθηθεί σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Υπενθυμίζεται ότι οι πρόνοιες της πρότασης νόμου στη μορφή που αυτή αρχικά κατατέθηκε 
διελάμβαναν, μεταξύ άλλων, την ανάθεση σε ορισμένες περιπτώσεις εξουσίας διορισμού ερευνητικής 
επιτροπής στο Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, τον καθορισμό του αριθμού των μελών της ερευνητικής 
επιτροπής και των προσόντων των επιτρόπων, καθώς και τη διεύρυνση των εξουσιών με τις οποίες δύναται να 
περιβληθεί μια ερευνητική επιτροπή, περιλαμβανομένης της εξουσίας για σύνταξη αιτιολογημένης έκθεσης, την 
υποβολή της στο όργανο που τη διόρισε και δημοσιοποίησή της εκτός του μέρους της εκείνου που κρίνεται ότι 
θέτει σε κίνδυνο την εθνική ασφάλεια του κράτους. 

 Συναφώς, υπενθυμίζεται ότι σε πρώτο στάδιο η Βουλή ψήφισε σε νόμο το μέρος της πρότασης νόμου 
που αφορούσε τη διεύρυνση των εξουσιών κάθε ερευνητικής επιτροπής, ενώ αποφάσισε όπως παραμείνουν 
σε εκκρεμότητα ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για περαιτέρω μελέτη οι πρόνοιές της που 
αφορούσαν την εξουσία διορισμού ερευνητικής επιτροπής, τον αριθμό των μελών μιας ερευνητικής επιτροπής 
και τα προσόντα των επιτρόπων. 



266 

 

 Στη συνέχεια η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το εναπομείναν μέρος της πρότασης 
νόμου σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 19 Σεπτεμβρίου και στις 3 Οκτωβρίου 
2012. 

 Ειδικότερα, οι πρόνοιες του υπό συζήτηση μέρους της πρότασης νόμου διαλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, 
τα ακόλουθα: 

1. Η εξουσία διορισμού ερευνητικής επιτροπής, που σήμερα παρέχεται μόνο στο Υπουργικό Συμβούλιο, 
επεκτείνεται στο Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, όταν στα προς διερεύνηση ζητήματα διαφαίνεται 
ότι εμπλέκονται ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ή υπουργός ή αξιωματούχος που διορίζεται δυνάμει του 
συντάγματος από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας ή το Υπουργικό Συμβούλιο. 

2. Καθορίζεται ότι η ερευνητική επιτροπή αποτελείται από τρεις ή περισσότερους επιτρόπους αντί έναν ή 
περισσότερους, όπως προβλέπεται στον υφιστάμενο νόμο. 

3. Ορίζεται ότι ως επίτροποι διορίζονται πρόσωπα επιλεγέντα μεταξύ προσώπων ανώτατου 
επαγγελματικού και ηθικού επιπέδου, εκ των οποίων ο ένας είναι νομομαθής που κατέχει τα προσόντα 
να διοριστεί ως δικαστής του Ανωτάτου Δικαστηρίου ή πρώην δικαστής του Ανωτάτου Δικαστηρίου. 

 Στα πλαίσια της ανταλλαγής απόψεων μεταξύ των μελών της επιτροπής κατατέθηκαν οι πιο κάτω 
απόψεις, με στόχο την ενσωμάτωση στην πρόταση νόμου σχετικών προνοιών που στοχεύουν στον περαιτέρω 
εκσυγχρονισμό των διατάξεων της υφιστάμενης νομοθεσίας: 

1. Να μη διορίζεται ως επίτροπος πρόσωπο που έχει άμεσο προσωπικό συμφέρον σε σχέση με τα 
ζητήματα που άπτονται της έρευνας ή πρόσωπο που έχει συγγένεια μέχρι τρίτου βαθμού με πρόσωπο 
που εμπλέκεται στα προς διερεύνηση ζητήματα. 

2. Κάθε επίτροπος πριν από το διορισμό του να υποχρεούται να δηλώσει ότι δεν έχει άμεσο προσωπικό 
συμφέρον σε σχέση με τα προς διερεύνηση ζητήματα. 

3. Το διάταγμα διορισμού ερευνητικής επιτροπής να καθορίζει την ημερομηνία ανάληψης των καθηκόντων 
της ερευνητικής επιτροπής. 

4. Να παρέχεται η δυνατότητα παράτασης της περιόδου διορισμού της ερευνητικής επιτροπής. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, η επιτροπή διαμόρφωσε το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε σ’ 
αυτό να διαλαμβάνονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Την εξουσία διορισμού ερευνητικής επιτροπής έχει το Υπουργικό Συμβούλιο ή ο Γενικός Εισαγγελέας 
της Δημοκρατίας, σε περίπτωση που διαφανεί ότι στα προς διερεύνηση ζητήματα εμπλέκονται ο 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας ή υπουργός ή αξιωματούχος που διορίζεται σύμφωνα με τις διατάξεις του 
συντάγματος από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας ή το Υπουργικό Συμβούλιο. 

2. Ως επίτροποι διορίζονται πρόσωπα επιλεγέντα μεταξύ προσώπων ανώτατου επαγγελματικού και ηθικού 
επιπέδου, εκ των οποίων τουλάχιστον ο ένας είναι νομομαθής που κατέχει τα προσόντα να διοριστεί ως 
δικαστής του Ανωτάτου Δικαστηρίου ή είναι πρώην δικαστής του Ανωτάτου Δικαστηρίου. 

3. Δε διορίζεται ως επίτροπος πρόσωπο που έχει άμεσο προσωπικό συμφέρον σε σχέση με τα ζητήματα 
που άπτονται της έρευνας ή πρόσωπο που έχει συγγένεια μέχρι τρίτου βαθμού με πρόσωπο που 
εμπλέκεται στα προς διερεύνηση ζητήματα και, σε περίπτωση που κατά τη διερεύνηση διαπιστωθεί ότι 
συντρέχει οποιοσδήποτε από τους πιο πάνω λόγους, το Υπουργικό Συμβούλιο ή ο Γενικός Εισαγγελέας 
της Δημοκρατίας, αναλόγως ποιος εξέδωσε το διάταγμα διορισμού της ερευνητικής επιτροπής, δύναται 
να ζητήσει την εξαίρεσή του. 

4. Κάθε επίτροπος πριν από το διορισμό του υποχρεούται να δηλώσει ότι δεν έχει άμεσο προσωπικό 
συμφέρον σε σχέση με τα προς διερεύνηση ζητήματα. 

5. Κάθε διάταγμα διορισμού ερευνητικής επιτροπής καθορίζει την ημερομηνία ανάληψης των καθηκόντων 
της. 

6. Το Υπουργικό Συμβούλιο ή ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, αναλόγως ποιος εξέδωσε το 
διάταγμα διορισμού της ερευνητικής επιτροπής, δύναται να παρατείνει την περίοδο διορισμού της για 
περαιτέρω τρεις μήνες. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο διαμορφωμένο στη βάση των πιο πάνω κείμενο της πρότασης 
νόμου περαιτέρω τροποποιήσεις με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών της, καθώς και τη βελτίωσή της από 
νομοτεχνική άποψη. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις, εισηγείται την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως το κείμενό της διαμορφώθηκε στη 
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βάση των πιο πάνω, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Ερευνητικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του διαμορφωμένου κειμένου της πρότασης νόμου στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το ΔΗΚΟ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ερευνητικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός 
Γενικών Διευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», πρόταση νόμου, αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Διατυπώσεων Υποβολής Δηλώσεων για τα Πλοία κατά τον 
Κατάπλου ή/και Απόπλου από Λιμένες της Δημοκρατίας Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Διατυπώσεων Υποβολής Δηλώσεων για τα Πλοία κατά τον Κατάπλου ή/και Απόπλου από Λιμένες της 

Δημοκρατίας Νόμος του 2012» 
Παρόντες: 
 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Νίκος Νικολαΐδης 

 Αντρέας Φακοντής  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Οκτωβρίου 2012.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου 
Οικονομικών, της Υπηρεσίας Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως της Αστυνομίας, της Λιμενικής και Ναυτικής 
Αστυνομίας, του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας, της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου, του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου και του Κυπριακού Ναυτιλιακού 
Επιμελητηρίου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η αντικατάσταση του περί Διατυπώσεων Υποβολής Δηλώσεων για τα 
Πλοία κατά τον Κατάπλου ή/και τον Απόπλου από Λιμένες της Δημοκρατίας Νόμου του 2003 με νέα νομοθεσία, 
για σκοπούς εναρμόνισης αυτής με την Οδηγία 2010/65/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 20ής Οκτωβρίου 2010, σχετικά με τις διατυπώσεις υποβολής δηλώσεων για τα πλοία κατά τον κατάπλου 
ή/και απόπλου από λιμένες των κρατών μελών και για την κατάργηση της Οδηγίας 2002/6/ΕΚ. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο της Αρχής Λιμένων Κύπρου, το νομοσχέδιο στοχεύει στην απλούστευση 
και εναρμόνιση των διοικητικών διαδικασιών που εφαρμόζονται στις θαλάσσιες μεταφορές, μέσω της 
τυποποίησης της ηλεκτρονικής διαβίβασης πληροφοριών και του εξορθολογισμού των διατυπώσεων υποβολής 
δηλώσεων.  Ειδικότερα, το νομοσχέδιο διέπει τον τρόπο με τον οποίο είναι δυνατό να απλουστευθούν και να 
εναρμονιστούν οι διαδικασίες ενημέρωσης, καθώς και τον τρόπο με τον οποίο είναι δυνατό να συλλέγονται 
αποτελεσματικότερα οι πληροφορίες, χωρίς να θίγεται η φύση και το περιεχόμενο των απαιτούμενων 
πληροφοριών ή να εισάγονται οποιεσδήποτε επιπρόσθετες υποχρεώσεις υποβολής δηλώσεων για τα πλοία τα 
οποία δεν υπόκεινται ήδη σε τέτοια υποχρέωση σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία. 

 Σημειώνεται ότι η νομοθετική εναρμόνιση με τις διατάξεις της πιο πάνω Οδηγίας έπρεπε να είχε 
πραγματοποιηθεί μέχρι τις 19 Μαΐου 2012, αλλά το νομοσχέδιο κατατέθηκε στην ολομέλεια του σώματος μόλις 
στις 13 Σεπτεμβρίου 2012. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου από νομοτεχνικής 
άποψης, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφισή του σε νόμο.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Κοινοποίηση πριν από τον κατάπλου σε ή/και απόπλου από λιμένες.  Άρθρο 4. 

 Ηλεκτρονική διαβίβαση δεδομένων.  Άρθρο 5. 

 Ανταλλαγή δεδομένων.  Άρθρο 6. 

 Πληροφορίες που περιέχονται στα έντυπα FAL.  Άρθρο 7. 

 Εξαιρέσεις από τη διαβίβαση πληροφοριών που περιλαμβάνονται στα έντυπα FAL και τις διατυπώσεις 
υποβολής δηλώσεων που απορρέουν από νομικές πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Άρθρο 8. 

 Εμπιστευτικότητα.  Άρθρο 9. 

 Διατάγματα.  Άρθρο 10. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Διατυπώσεων Υποβολής Δηλώσεων για τα Πλοία κατά τον 
Κατάπλου ή/και Απόπλου από Λιμένες της Δημοκρατίας Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ποιος έν’ που λαλεί “όχι” κάθε λίγο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Μιχαηλίδης! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μιχαηλίδη, επειδή ήταν για τα πλοία, έπρεπε να μιλήσεις εσύ! 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

 Βοηθώ το έργο σας, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.  Να ʼσαι καλά. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 11, 12 και 13 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, εκθέσεις Κατατέθηκαν από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2013 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.197-2012). 

 Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2.  Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης 
(ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.198-2012). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

3.  Ο περί Υδατοπρομήθειας (Δημοτικές και 
Άλλες Περιοχές) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.199-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

4.  Ο περί Αποφάσεων του Ευρωπαϊκού 
Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων - 
Αποκατάσταση Προσώπων που 
Καταδικάστηκαν σε Ποινικές Υποθέσεις 
(Αποτελεσματική Εφαρμογή Θεμελιωδών 
Δικαιωμάτων και Ελευθεριών) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.200-2012). 

Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  
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5.  Οι περί της Πρόληψης και της Καταστολής 
της Βίας στους Αθλητικούς Χώρους 
(Επιτηρητές) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.073-2012). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Νομικών  

6.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού (Διάρθρωσις και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.074-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

7.  Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - 
Θέση Βοηθού Πρώτου Ελεγκτή 
Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών  

8.  Οι περί Δημόσιων Βοηθημάτων και 
Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την 
Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.076-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

9.  Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών για 
την παραχώρηση, εκμίσθωση, ανταλλαγή 
ή παραχώρηση άδειας χρήσεως κρατικής 
γης σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου 74/88, 
όπως αυτή έχει εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση 
αρ. 73.075, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 
2012. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

10.  Οικονομικές καταστάσεις του Ταμείου 
Λαχείου Πρόνοιας για το έτος που έληξε 
την 31η Δεκεμβρίου 2011. 
(Αρ. Φακ. 11.23.001).  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.096-2012). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Νεόφυτο Κωνσταντίνου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος,  
Νίκο Νικολαΐδη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, 
Δημήτρη Συλλούρη  
εκ μέρους του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος και  
Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.097-2012). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Νικόλα Παπαδόπουλο και 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Άγγελο Βότση 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος,  
Νίκο Νικολαΐδη 
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ  
και Δημήτρη Συλλούρη  
εκ μέρους του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος  

3. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2012 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.098-2012). 

Νίκο Τορναρίτη 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Αθηνά Κυριακίδου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος  
και Δημήτρη Συλλούρη  
εκ μέρους του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος 

Παιδείας  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.171, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Για ποιους λόγους σε ορισμένους τάφους στο κοιμητήριο Κωνσταντίνου και Ελένης στη Λευκωσία 
αναγράφεται η λέξη “άγνωστος” αντί του ονόματος και υπάρχει προγραμματισμός για διερεύνηση μέσα 
από εκταφές και ταυτοποιήσεις των οστών, εφόσον οι τάφοι αφορούν κατά πάσα πιθανότητα θανάτους 
του 1974; 

2. Τι μέτρα προτίθεται να λάβει το κράτος, προκειμένου να προχωρήσει στην ταυτοποίηση των οστών, και 
πότε προτίθεται να το πράξει; 

3. Πόσοι είναι οι τάφοι με την αναγραφή της λέξης “άγνωστος”; 

4. Υπάρχουν και σε άλλα κοιμητήρια τάφοι με την αναγραφή της λέξης “άγνωστος” και, εάν ναι, σε ποια και 
σε πόσους τάφους ανά κοιμητήριο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.172, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
υπάρχει και ποιος είναι ο αρμόδιος για τις πολεοδομικές πρόνοιες στη θάλασσα. 

 Επίσης να πληροφορήσει κατά πόσο υπάρχουν διαθέσιμοι χάρτες καλωδίων που διασχίζουν τη 
θάλασσα από και προς την Κύπρο και, εάν υπάρχουν, να μας δοθεί ο χάρτης καλωδίων που διασχίζει τη 
θάλασσα κατά μήκος της ακτογραμμής Παραλιμνίου, Αγίας Νάπας, Σωτήρας και Λιοπετρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.173, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πομού της επαρχίας Πάφου τέθηκε ενώπιόν μου το 
αίτημα για προώθηση της ολοκλήρωσης του σχεδιασμού από το Τμήμα Δασών για κατασκευή δύο πάρκων, 
αλλά και για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας προς το κοινοτικό συμβούλιο για την κατασκευή τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται 
ο σχεδιασμός για την κατασκευή των δύο πάρκων και κατά πόσο θα ικανοποιηθεί το αίτημα της κοινότητας για 
παραχώρηση οικονομικής βοήθειας προς το κοινοτικό συμβούλιο για την κατασκευή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.174, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
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 «Κατά την προκήρυξη των θέσεων στα Μεταλυκειακά Ινστιτούτα Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και 
Κατάρτισης (ΜΙΕΕΚ) παρατηρήθηκε πολύ μεγάλο ενδιαφέρον, καθώς ο αριθμός των αιτήσεων ήταν πολύ 
αυξημένος. 

 Πολλοί από τους αιτητές οι οποίοι δεν εγκρίθηκαν εξέφρασαν την επιθυμία όπως δημιουργηθούν νέα 
τμήματα στα ΜΙΕΕΚ, στα οποία θα μπορούν να εγγραφούν όσοι ενδιαφέρονται και για τη φοίτησή τους σε αυτά 
να καταβάλλουν δίδακτρα για κάλυψη των εξόδων λειτουργίας τους. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο δημιουργίας νέων τμημάτων στα ΜΙΕΕΚ με κάλυψη των διδάκτρων των νέων τμημάτων από 
τους ίδιους τους φοιτητές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.175, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πομού της επαρχίας Πάφου τέθηκε ενώπιόν μου το 
αίτημα για διαπλάτυνση του κύριου δρόμου παρά την είσοδο της κοινότητας. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο διαπλάτυνσης του κύριου δρόμου παρά την είσοδο της κοινότητας Πομού και, αν ναι, ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.176, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πομού της επαρχίας Πάφου τέθηκε ενώπιόν μου το 
αίτημα για ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου, ώστε να δημιουργηθεί πρόσβαση από και προς την παραλία της 
κοινότητας. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η ετοιμασία του ρυθμιστικού σχεδίου για δημιουργία πρόσβασης από και προς την παραλία της 
κοινότητας Πομού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.177, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πομού της επαρχίας Πάφου τέθηκε ενώπιόν μου το 
αίτημα για επέκταση του αλιευτικού καταφυγίου Πομού, προκειμένου να καλύψει τις αυξημένες ανάγκες για 
ελλιμενισμό των αλιευτικών σκαφών των ψαράδων της περιοχής. 

 Με την κατασκευή της αποβάθρας το αλιευτικό καταφύγιο συρρικνώθηκε αντί να επεκταθεί, ενώ τα νερά 
στην είσοδο του λιμανιού έγιναν πιο ρηχά, κάτι που δυσκολεύει πολύ τους ψαράδες. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο επέκτασης του αλιευτικού καταφυγίου Πομού και εκβάθυνσης της εισόδου του, προκειμένου να 
καλύψει τις ανάγκες των ψαράδων της περιοχής και, εάν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.178, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πομού της επαρχίας Πάφου τέθηκε ενώπιόν μου το 
αίτημα για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας από το αρμόδιο υπουργείο για επιδιόρθωση των ζημιών που 
υπέστη το πολιτιστικό κέντρο της κοινότητας λόγω της αλμύρας της θάλασσας. Το υπολογιζόμενο κόστος για 
την επιδιόρθωση των ζημιών ανέρχεται στις €50.000. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο παραχώρησης οικονομικής βοήθειας προς το κοινοτικό συμβούλιο Πομού, με σκοπό την 
επιδιόρθωση των ζημιών που υπέστη το πολιτιστικό κέντρο της κοινότητας από την αλμύρα της θάλασσας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.179, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς της επαρχίας Πάφου 
τέθηκε ενώπιόν μου αίτημα για κατασκευή τοίχου αντιστήριξης ή λήψη οποιωνδήποτε άλλων μέτρων 
αντιμετώπισης της διάβρωσης που παρατηρείται μπροστά από το κοινοτικό πάρκο κατά μήκος της παραλίας, 
μήκους εκατό περίπου μέτρων. 

 Σκοπός της κατασκευής του τοίχου αντιστήριξης ή της λήψης άλλων μέτρων αντιμετώπισης της 
διάβρωσης είναι η προστασία του κοινοτικού πάρκου από τη θάλασσα, καθώς η διάβρωση που προκαλείται 
από τα κύματα δημιουργεί σοβαρά προβλήματα. 



273 

 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο κατασκευής τοίχου αντιστήριξης ή λήψης άλλων μέτρων αντιμετώπισης της διάβρωσης για 
προστασία του κοινοτικού πάρκου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.180, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς της επαρχίας Πάφου 
τέθηκε ενώπιόν μου αίτημα για δημιουργία παραλίας λουομένων στην παραλιακή περιοχή Αγίας Μαρίνας 
Χρυσοχούς-Γιαλιάς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο δημιουργίας κοινής παραλίας λουομένων στην παραλιακή περιοχή Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς-
Γιαλιάς και, εάν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.181, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς της επαρχίας Πάφου 
τέθηκε ενώπιόν μου αίτημα για διαχωρισμό οικοπέδων στην κοινότητα και παραχώρησή τους σε φτωχές 
οικογένειες. 

 Το κοινοτικό συμβούλιο εισηγείται το διαχωρισμό χαλίτικου τεμαχίου, το οποίο βρίσκεται σε απόσταση 
μόλις 500 μ. από την οικιστική περιοχή της κοινότητας, ή άλλου κατάλληλου τεμαχίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο διαχωρισμού οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς και, 
εάν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.182, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς της επαρχίας Πάφου 
τέθηκε ενώπιόν μου αίτημα για παραχώρηση των παλιών κτιρίων του Αστυνομικού Σταθμού Γιαλιάς, ώστε να 
στεγαστούν εκεί οι υπηρεσίες των κοινοτικών συμβουλίων Αγίας Μαρίνας και Γιαλιάς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο παραχώρησης των παλιών κτιρίων του Αστυνομικού Σταθμού Γιαλιάς, ώστε να στεγαστούν εκεί 
οι υπηρεσίες των κοινοτικών συμβουλίων Αγίας Μαρίνας και Γιαλιάς και, εάν ναι, πότε προτίθεται το αρμόδιο 
υπουργείο να προχωρήσει στην παραχώρηση των εν λόγω κτιρίων προς την τοπική αρχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.183, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς της επαρχίας Πάφου 
τέθηκε ενώπιόν μου αίτημα για παραχώρηση του κρατικού τεμαχίου 277 Φ./Σχ. 26/15, στην τοποθεσία “Λαόνι 
της Ελιάς”, προς την κοινότητα και δημιουργία χώρου αθλοπαιδιών για τους νέους της κοινότητας, αλλά και 
των γύρω περιοχών. Ο χώρος αυτός θα περιλαμβάνει εξωτερικά γήπεδα καλαθόσφαιρας και πετόσφαιρας, 
κλειστή αίθουσα αθλοπαιδιών, αποδυτήρια, κερκίδες και άλλα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο παραχώρησης/εκμίσθωσης του συγκεκριμένου τεμαχίου με σκοπό τη δημιουργία χώρου 
αθλοπαιδιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.184, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί το αίτημα του δήμου Γεροσκήπου για αξιοποίηση του αγροκτήματος της 
Γερμανίνας. Η υλοποίηση του έργου αξιοποίησης του αγροκτήματος της Γερμανίνας είναι πολύ σημαντική, 
τόσο για το δήμο Γεροσκήπου όσο και για την Πάφο και την Κύπρο. Χωρίς όμως σχέδια δεν υπάρχει η 
πιθανότητα διεκδίκησης χρηματοδότησης του έργου από τα Διαρθρωτικά Ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
στην Κύπρο.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, ο διαγωνισμός για την υλοποίηση του έργου βρίσκεται ήδη σε 
εξέλιξη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται ο διαγωνισμός, καθώς και αν προτίθεται το κράτος να βοηθήσει οικονομικά το δήμο Γεροσκήπου να 
υλοποιήσει το έργο αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.185, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υλοποιηθεί 
απόφαση του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ) για τερματισμό της σύμβασης μίσθωσης του χώρου 
της τουριστικής πλαζ στο δήμο Γεροσκήπου, καθώς και αν έχει συναφθεί νέα σύμβαση μίσθωσης μεταξύ του 
δήμου Γεροσκήπου και της κυβέρνησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.186, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το έργο για την παροχή υπηρεσιών συμβούλων μελετητών για την 
ανάπλαση/αναζωογόνηση του παραδοσιακού πυρήνα στο δήμο Γεροσκήπου βρίσκεται στη διαδικασία 
κατακύρωσης των προσφορών. Η αναγκαιότητα προώθησης του σχεδιασμού του έργου αυτού είναι 
αυτονόητη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει κατακυρωθεί 
η προσφορά για την παροχή υπηρεσιών συμβούλων μελετητών για το πιο πάνω έργο και αν ο αρμόδιος 
υπουργός έχει αποδεχτεί το αίτημα του δήμου Γεροσκήπου για την εξ ολοκλήρου καταβολή του κόστους από 
το δήμο για συντομότερη υπογραφή της σύμβασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.187, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου 

 «Επειδή πρόσφατα έγινα δέκτης παραπόνου από πολίτη της Κυπριακής Δημοκρατίας, ο οποίος 
κατέφυγε στην Επαρχιακή Επιτροπή Εξέτασης Παραπόνων Λευκωσίας σχετικά με υπηρεσίες που του είχαν 
παρασχεθεί από ιδιωτικό νοσηλευτήριο και έτυχε απάντησης ότι δεν εξετάζονται παράπονα που αφορούν 
ιδιωτικά νοσηλευτήρια, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για την αποστολή και τις αρμοδιότητες των εν λόγω επιτροπών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.188, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί το υπουργείο του αναφορικά με τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η Σχολή Τυφλών “Άγιος 
Βαρνάβας” σε σχέση με τις μεταθέσεις ειδικών εκπαιδευτικών. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή του διευθυντή της σχολής.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.189, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί το υπουργείο του σε σχέση με τα μεγάλα προβλήματα που αντιμετωπίζει το Δημοτικό Σχολείο 
Λυμπιών, καθώς και σε ποια μέτρα έχει προχωρήσει το υπουργείο για την ασφάλεια των μαθητών και των 
εκπαιδευτικών του συγκεκριμένου σχολείου. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή από τη Σχολική Εφορεία Λυμπιών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.190, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου Δημοσθένους στην ερώτησή 
μου με αρ. 23.06.010.01.1102, σχετικά με πρόγραμμα υποτροφιών που δίνεται στην τουρκοκυπριακή 
κοινότητα για το ακαδημαϊκό έτος 2012-2013 και χρηματοδοτείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, 
πληροφορήθηκα ότι δεν υπάρχει συγκεκριμένο πρόγραμμα υποτροφιών χρηματοδοτούμενο από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την ελληνοκυπριακή κοινότητα, πέραν των ευκαιριών που παρέχονται στους 
Κυπρίους πολίτες μέσω των ευρωπαϊκών προγραμμάτων Διά Βίου Μάθησης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το Πρόγραμμα 
Υποτροφιών για την Τουρκοκυπριακή Κοινότητα για το Ακαδημαϊκό Έτος 2012-2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.191, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
υπάρχουν χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίες σήμερα προστατεύουν την αγορά εργασίας τους με 
περιορισμούς εισαγωγής κοινοτικών εργοδοτουμένων, κατά πόσο αυτοί οι περιορισμοί είναι μεταβατικού 
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χαρακτήρα και μέχρι πότε. Παρακαλείται επίσης να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο οι εν λόγω χώρες το 
τελευταίο διάστημα λόγω της οικονομικής κρίσης έχουν εισαγάγει πρόνοιες προστατευτισμού της αγοράς 
εργασίας τους και, εάν ναι, ποιες και με ποιους τρόπους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.192, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Επιθυμώ να σας αναφέρω ότι δεν υπάρχει διαφάνεια σχετικά με τις τιμές φρέσκων φρούτων και 
λαχανικών, με αποτέλεσμα η αγορά να ανοίγει με άλφα τιμή και να κλείνει με βήτα τιμή. Ωστόσο, η μη 
διαφάνεια σχετικά με τις τιμές οδηγεί στην αβεβαιότητα και στην εκμετάλλευση των παραγωγών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
αναρτώνται σε καθημερινή βάση οι τιμές των φρέσκων φρούτων και λαχανικών και τι είδους τιμές είναι αυτές 
(τιμές καταναλωτή ή τιμές χονδρικής πώλησης), καθώς και κατά πόσο υπάρχει πρόθεση να δημοσιεύονται 
καθημερινά οι τιμές σε συγκεκριμένη ιστοσελίδα διαθέσιμη για το κοινό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.193, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το 
συνολικό αριθμό των μικτών γάμων Ελληνοκυπρίων με κάθε εθνικότητα ξεχωριστά μέχρι σήμερα και με τον 
αριθμό των μικτών γάμων ανά έτος τα τελευταία δέκα χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.194, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι δεν έχει ακόμη τοποθετηθεί σχετική πινακίδα-προειδοποίηση κοντά στη ράμπα 
που βρίσκεται στο λιμανάκι του Κάτω Πύργου. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, στο συγκεκριμένο σημείο 
έχουν γλιστρήσει κατά καιρούς πολλά άτομα. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το Τμήμα Αλιείας 
και Θαλασσίων Ερευνών, σε συνεργασία με την τοπική αρχή Κάτω Πύργου, προτίθεται να προχωρήσει στην 
τοποθέτηση σχετικής πινακίδας-προειδοποίησης κοντά στη ράμπα, ώστε όσοι τη χρησιμοποιούν να 
ενημερώνονται για την ολισθηρότητά της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.195, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η ιστοσελίδα του Υπουργείου Εξωτερικών της Αυστραλίας αναφέρει ότι η κυβέρνηση της Αυστραλίας 
υποστηρίζει την κυριαρχία και την εδαφική ακεραιότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας, την οποία αναγνωρίζει ως 
τη μόνη νόμιμη αρχή. Ωστόσο, στην ίδια ιστοσελίδα γίνεται αναφορά στο πολιτικό και οικονομικό σύστημα του 
ψευδοκράτους, το οποίο αναφέρεται ως “Τουρκική Δημοκρατία της Βόρειας Κύπρου”, χωρίς να αναφέρεται η 
καθαυτό παράνομη φύση του, σημειώνοντας ωστόσο το γεγονός ότι αναγνωρίζεται μόνο από την Τουρκία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προβεί σε 
οποιαδήποτε διαβήματα προς το Υπουργείο Εξωτερικών της Αυστραλίας, προκειμένου να διορθωθεί στην 
ιστοσελίδα του η αναφορά στην “Τουρκική Δημοκρατία της Βόρειας Κύπρου”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.196, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσες φορές συνεδρίασε τα τελευταία τρία χρόνια η Εθνική Επιτροπή για το HIV/AIDS και πότε ήταν η 
τελευταία φορά; 

2. Ποιες αποφάσεις πάρθηκαν; 

3. Ποια τα μελλοντικά σχέδια της επιτροπής και εντός ποιων χρονοδιαγραμμάτων τοποθετούνται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.197, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Μετά από αριθμό παραπόνων ατόμων με θαλασσαιμία ότι συχνά χάνονται τα αποτελέσματα των 
εξετάσεων MRI στις οποίες υποβάλλονται, με αποτέλεσμα να παραπέμπονται εκ νέου σε εξέταση MRI, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως συμβαίνει αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.198, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται το Στρατηγικό Σχέδιο για το AIDS 2011-2014 και ποιες δράσεις περιλαμβάνει.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.199, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι προτίθεται να 
πράξει σχετικά με τον επαναδιορισμό των Λειτουργών ΦΠΑ (κλίμακας Α8-Α10-Α11) στην προηγούμενη θέση 
που κατείχαν ως Βοηθοί Λειτουργοί [κλίμακας Α4-7(ii)], κατά πόσο οι εν λόγω λειτουργοί θα επαναδιοριστούν 
στις προηγούμενές τους θέσεις και ποιες οι πιθανές λύσεις του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.200, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
ευσταθούν οι πληροφορίες για το σοβαρό περιστατικό που έγινε στο Λύκειο Πολεμιδιών στις 15 Οκτωβρίου 
2012 (υποστολή τουρκικής σημαίας από μαθητές) και σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το υπουργείο 
του. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

 (Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου 
Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.584, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια επιστολών σας με αρ. Φακέλου ερ. 23.06.010.01.584 και ημερ. 21.3.2012 και 6.9.2012, με 
τις οποίες προωθείτε αντίγραφο της ταυτάριθμης ερώτησης του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, 
αναφορικά με το αν εξετάζεται το ενδεχόμενο να οργανωθεί σειρά εκδηλώσεων τιμής για τον ειρηνευτικό ρόλο 
της UNFICYP κατά το 2014, οπόταν συμπληρώνονται 50 χρόνια από την εγκατάσταση της Δύναμης στην 
Κύπρο, σας ενημερώνω τα κάτωθι: 

 Η κυπριακή κυβέρνηση είναι βαθύτατα ευγνώμων προς την Ειρηνευτική Δύναμη για τις πολυετείς της 
υπηρεσίες στην Κύπρο και ειδικότερα τη διατήρηση της κατάπαυσης του πυρός μετά το 1974. Δεν φειδόμαστε 
ευκαιρίας να εκφράσουμε την εκτίμηση αυτή. 

 Τα πενηντάχρονα της παρουσίας της Δύναμης αποτελούν μια καλή ευκαιρία να αποδοθούν ιδιαίτερες 
τιμές στην UNFICYP για την προσφορά της. Εξετάζονται και θα εξεταστούν εγγύτερα στο 2014 
λεπτομερέστερα σχετικές εκδηλώσεις τιμής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.603, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.603 και ημερομηνία 16 Μαρτίου 2012, που 
υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, σε σχέση με το διαχωρισμό οικοπέδων για 
οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα στην κοινότητα Ελεδιώ, και σας πληροφορώ ότι, σύμφωνα με την 
Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου, το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου αφορά την παραχώρηση κρατικής γης, με 
σκοπό τον διαχωρισμό οικοπέδων και παραχώρηση τους σε οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα. Συγκεκριμένα 
το ενδιαφέρον αφορά τα κρατικά τεμάχια, με αρ. 376 (μέρος) και 377, Φ/ Σχ. XLV/56 στην Ελεδιώ. 

2. Το αίτημα τέθηκε κατά την περιφερειακή σύσκεψη του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη, 
στην Αμαργέτη στις 02.07.2007. 

3. Για την προώθηση του αιτήματος το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει συμβουλευθεί να προσκομίσει στοιχεία 
όπως ηλικία δικαιούχων, επάγγελμα, οικογενειακή κατάσταση κλπ, που να αποδεικνύουν την ανάγκη 
διαχωρισμού οικοπέδων στο χωριό. 

4. Ο Έπαρχος Πάφου, με επιστολή ημερομηνίας 14.12.2007, ζήτησε από το Κοινοτικό Συμβούλιο Ελεδιώς 
να προσκομίσει τα πιο πάνω στοιχεία για την προώθηση του αιτήματος. Το Κοινοτικό Συμβούλιο παρά τις 
επανειλημμένες προτροπές, δεν προσκόμισε τα πιο πάνω, με αποτέλεσμα η εξέταση του αιτήματος να 
ατονήσει. 

5. Για την εκ νέου προώθηση του αιτήματος το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει συμβουλευθεί από την Επαρχιακή 
Διοίκηση Πάφου, να ενεργήσει σύμφωνα με την ακολουθούμενη πολιτική και να προσκομίσει τα στοιχεία. Εάν 
τα στοιχεία που θα προσκομιστούν είναι ικανοποιητικά, τότε θα ακολουθηθεί η σχετική διαδικασία προώθησης 
του αιτήματος.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.644, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.644 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 4.9.2012, και σας πληροφορώ για 
τα ακόλουθα: 

(α) Η επιλογή των χώρων για μελλοντικά δημόσια εκπαιδευτήρια γίνεται από το Πολεοδομικό Συμβούλιο, 
αφού ληφθούν σοβαρά υπόψη οι εισηγήσεις του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, οι οποίες απαντούν σε κριτήρια, όπως η διαθεσιμότητα κατάλληλης γης με 
επαρκές εμβαδόν, η πιθανή ύπαρξη κατάλληλης για τον επιδιωκόμενο σκοπό κρατικής γης, η 
κεντροβαρής θέση του χώρου στην άμεση και ευρύτερη περιοχή από όπου θα προέρχονται οι 
μελλοντικοί μαθητές, όπως και οι συνθήκες πρόσβασης από το σύνολο του μαθητικού πληθυσμού που 
θα εξυπηρετείται. 

(β) Η ένσταση του Κοινοτικού Συμβουλίου Κονιών αφορά, ανάμεσα σε άλλα, και στην κατάργηση του 
καθορισμένου χώρου για το Περιφερειακό Δημοτικό Σχολείο και στη χωροθέτηση του σε κρατική γη, στα 
βορειοανατολικά του κυκλικού κόμβου στον οποίο καταλήγει ο αυτοκινητόδρομος Λεμεσού - Πάφου. 

(γ)  Η Επιτροπή Μελέτης των Ενστάσεων που υποβλήθηκαν για τη διοικητική περιοχή Κονιών, στην οποία 
συμμετείχε και εκπρόσωπος του Κοινοτικού Συμβουλίου Κονιών, υπέβαλε συγκεκριμένες εισηγήσεις 
στην Υπουργό Εσωτερικών αναφορικά με τις τροποποιήσεις που κρίθηκαν αναγκαίες και 
δικαιολογημένες, λαμβάνοντας επίσης υπόψη τις ισχύουσες πρόνοιες του Τοπικού Σχεδίου Πάφου και 
τις διαδικασίες με βάση τις οποίες είναι δυνατή υπό προϋποθέσεις η αποδέσμευση χώρων 
καθορισμένων για ανέγερση εκπαιδευτηρίων. 

(δ)  Η Υπουργός Εσωτερικών θα εξετάσει τις ενστάσεις και θα τις υποβάλει στο Υπουργικό Συμβούλιο, μαζί 
με τις δικές της συστάσεις και παρατηρήσεις, σύμφωνα με τις σχετικές πρόνοιες της Νομοθεσίας, 
σύμφωνα με τις οποίες το Υπουργικό Συμβούλιο έχει εξουσία να επικυρώσει το Τοπικό Σχέδιο ως έχει ή 
να επιφέρει σε αυτό τις κατά την κρίση του αναγκαίες τροποποιήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.649, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 

2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.649 και ημερομηνία 5/4/2012 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση, και απαντώ τα εξής: 

Ερώτηση 1: 
Πώς προωθείται η υλοποίηση των στόχων του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για τους Ηλικιωμένους 2005-
2015: 
 Η υλοποίηση και η εφαρμογή των στόχων του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για τους Ηλικιωμένους 2000-
2012, παρακολουθείται από τη Μόνιμη Διυπηρεσιακή Επιτροπή (ΜΔΕ) η οποία συνεδριάζει σε τακτά χρονικά 
διαστήματα. Λόγω των πολλών δράσεων οι οποίες υλοποιούνται από διάφορα Υπουργεία και Υπηρεσίες, 
αποφασίστηκε όπως σε κάθε συνεδρία της ΜΔΕ παρουσιάζονται από κάθε Υπουργείο ή Υπηρεσίας οι δράσεις 
που αφορούν το συγκεκριμένο Υπουργείο/Υπηρεσίας και εντάσσονται στα πλαίσια του Εθνικού Σχεδίου 
Δράσης για τους Ηλικιωμένους 2005-2015. 

Ερώτηση 2: 
Πώς διασφαλίζονται η πρόληψη, η αποτροπή και η διερεύνηση της βίας που ασκείται έναντι των 
ηλικιωμένων σε χώρους φιλοξενίας εκτός σπιτιού, όπως νοσοκομεία, γηροκομεία, και ψυχιατρεία; 
 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, με στόχο τη διασφάλιση της ευημερίας, προστασίας, ασφάλειας 
και φροντίδας των ατόμων της τρίτης ηλικίας καθώς και τη διασφάλιση της ποιότητας των προσφερόμενων 
υπηρεσιών, επιθεωρούν και εγκρίνουν τη λειτουργία των Στεγών Ηλικιωμένων. 

 Στόχος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας είναι η διατήρηση της λειτουργίας των Στεγών 
Ηλικιωμένων στα καθορισμένα από τη σχετική νομοθεσία επίπεδα με τακτικές επιθεωρήσεις σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Νόμου (προσόντα Διευθύνοντος Προσώπου και προσωπικού, αναλογία προσωπικού/ενοίκων, 
αναλογία χώρου/ειδών υγιεινής/ενοίκων, καθαριότητα ενοίκων/κτιρίου, ανανέωση κάθε χρόνο των 
πιστοποιητικών καταλληλότητας από τις αρμόδιες Υπηρεσίες (Πυροσβεστική, Υγειονομείο, Δημόσια Έργα, 
Ηλεκτρομηχανολογική), ανανέωση κάθε χρόνο των πιστοποιητικών υγείας του προσωπικού). 
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 Σήμερα εφαρμόζονται οι πρόνοιες των περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους Νόμων του 1991 
μέχρι 2011 (Ν.222/91 και Ν.65(Ι)/2011) και των σχετικών Κανονιστικών Διοικητικών Πράξεων (Κ.Δ.Π. 213/2000 
και Κ.Δ.Π. 141/2011). 

 Οι πρόνοιες των Νομοθεσιών διασφαλίζουν τα κατώτατα επίπεδα λειτουργίας των προσφερόμενων 
υπηρεσιών. Στόχος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας είναι η συστηματική επιθεώρηση όλων των 
προγραμμάτων και εντατικοποίηση των προσπαθειών για συμμόρφωση των ιδιοκτητών τους προς τις 
πρόνοιες των Νόμων και των σχετικών κανονισμών. Σε περιπτώσεις μη συμμόρφωσης ακολουθείται η 
διαδικασία ακύρωσης του πιστοποιητικού εγγραφής της Στέγης. 

 Με στόχο την βελτίωση των παρεχόμενων υπηρεσιών και την άσκηση πιο αποτελεσματικού ελέγχου 
στις Στέγες, προωθείται η τροποποίηση των προνοιών της νομοθεσίας και των κανονισμών που διέπουν τη 
λειτουργία των Στεγών. 

 Όλες οι καταγγελίες που γίνονται μέσω των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας για περιπτώσεις 
άσκησης βίας σε ηλικιωμένους καταγγέλλονται στην αστυνομία για σχετική διερεύνηση. 

Ερώτηση 3: 
Πώς προχωρεί ο καταρτισμός αρμόδιας διατμηματικής ομάδας για ανάλυση των προβλημάτων που 
προκύπτουν από την κακοποίηση των ηλικιωμένων και υλοποίηση μέτρων προς απάμβλυνση του 
προβλήματος; 
 Δεν υπάρχουν, προς το παρόν, οποιεσδήποτε εξελίξεις όσον αφορά τον καταρτισμό αρμόδιας 
διατμηματικής ομάδας για ανάλυση των προβλημάτων που προκύπτουν από την κακοποίηση των ηλικιωμένων 
και υλοποίηση μέτρων προς απάμβλυνση του προβλήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.700, ημερομηνίας 5 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.700 και ημερομηνία 5 Απριλίου 2012, που 
υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λάρνακας κ. Γεώργιο Τάσου, σε σχέση με το σχεδιασμό των οικοπέδων για 
οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα στην κοινότητα Ξυλοτύμπου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με την Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας, στην κοινότητα Ξυλοτύμπου διαχωρίστηκαν μέχρι 
σήμερα 107 οικόπεδα μέσα στα πλαίσια του Σχεδίου διαχωρισμού και διάθεσης οικοπέδων σε χαμηλά 
αμειβόμενες οικογένειες, τα οποία παραχωρήθηκαν ήδη σε ισάριθμες δικαιούχες οικογένειες για ανέγερση της 
κατοικίας τους. 

3. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοτύμπου επικαλούμενο το γεγονός ότι υπάρχει αυξημένη ζήτηση οικοπέδων 
στην Κοινότητα, από νεαρά ζευγάρια που καταβάλλουν προσπάθεια επίλυσης του στεγαστικού τους 
προβλήματος, υπέβαλε αίτημα στην Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας για διάνοιξη νέων οικοπέδων. 

4. Για τον πιο πάνω σκοπό υπέδειξαν τα τεμάχια 891, 912, 890, 892, 946, Φ/Σχ. 41/5.W.2, τα οποία είναι 
δασική γη, μέσα στα όρια των Βρετανικών Βάσεων Δεκέλειας. Παρά την αρχική του άρνηση, ο Διευθυντής του 
Τμήματος Δασών έδωσε τελικά την συγκατάθεση του για το διαχωρισμό σε οικόπεδα των ανωτέρω τεμαχίων. 
Επίσης οι Αρχές των Βάσεων Δεκέλειας έδωσαν την προκαταρκτική έγκριση τους για το διαχωρισμό αυτό, με 
την προϋπόθεση, ότι μετά την οριστικοποίηση του σχεδίου διαχωρισμού θα εξασφαλισθεί και η τελική έγκριση 
των Αρχών των Βάσεων Ακρωτηρίου-Επισκοπής-Δεκέλειας για την εκμίσθωση της επηρεασμένης από το 
διαχωρισμό γης. 

5. Πρόσφατα έχει οριστικοποιηθεί από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ο σχεδιασμός του υπό 
αναφορά διαχωρισμού που προνοεί 48 οικόπεδα και τα οποία αναμένεται ότι θα καλύψουν τις ανάγκες 
στέγασης των νεαρών ζευγαριών της κοινότητας. 

6. Ο Έπαρχος Λάρνακας έχει ζητήσει και αναμένει από τον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό να 
προβεί στην οριοθέτηση των οικοπέδων, ενώ παράλληλα έχει διαβιβάσει στο Διοικητή των Βρετανικών Βάσεων 
Δεκέλειας το τελικό σχέδιο διαχωρισμού για να προωθηθεί η διαδικασία έγκρισης του από τις Αρχές των 
Βάσεων και η υπογραφή του σχετικού συμβολαίου εκμίσθωσης της γης που θα διαχωριστεί. 

7. Ο Έπαρχος Λάρνακας θα προβεί σε ανακοινώσεις για τη διάθεση των οικοπέδων μόλις προωθηθούν 
ουσιαστικά οι σχετικές διαδικασίες που αφορούν την υλοποίηση του διαχωρισμού όπως οριοθέτηση και έκδοση 
τιμών των οικοπέδων, υπογραφή συμβολαίων από τις Αρχές των Βρετανικών Βάσεων κλπ. 

8. Στο παρόν στάδιο δεν εκκρεμούν οποιεσδήποτε αιτήσεις στην Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας, αφού με 
βάση την εξέλιξη του διαχωρισμού δεν ήταν δυνατό να ανακοινωθεί η διάθεση των οικοπέδων προηγουμένως. 
Με βάση τα υφιστάμενα κριτήρια δεν μπορεί να υπολογισθεί με ακρίβεια ο αριθμός των δυνητικών δικαιούχων 
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κατά το στάδιο που εξετάζεται αίτημα διαχωρισμού οικοπέδων ούτε βέβαια είναι στατικός, αλλά συνεχώς 
μεταβάλλεται ιδιαίτερα σε μεγάλες πληθυσμιακά κοινότητες όπως την περίπτωση της Ξυλοτύμπου. 

9. Σύμφωνα με τα κριτήρια τόσο οι αιτήσεις για παραχώρηση οικοπέδων όσο και οι σχετικές αποφάσεις 
λαμβάνονται εάν και εφόσον υπάρχουν διαθέσιμα οικόπεδα και οι κατασκευαστικές εργασίες τους βρίσκονται 
σε προχωρημένο στάδιο. Η διαδικασία διαχωρισμού των οικοπέδων είναι αρκετά χρονοβόρα και δεν είναι 
χρήσιμο, αλλά ούτε και διοικητικά ορθό να εγκρίνονται αιτήματα πολιτών που να μην μπορούν να 
ικανοποιηθούν για μεγάλο χρονικό διάστημα μέχρι την διεκπεραίωση τόσο των γραφειακών διαδικασιών αλλά 
και μέχρι την υλοποίηση του διαχωρισμού. 

10. Σύμφωνα με το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοτύμπου, επέδειξαν ενδιαφέρον 18 νεαρά ζευγάρια, για να 
εξασφαλίσουν οικόπεδο στην Κοινότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.709, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. 23.06.010.01.709 ημερ. 18/4/2012 που αφορά την πιο πάνω 
Ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στο Προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δεν περιλαμβάνονται πιστώσεις για 
επιδιόρθωση/συντήρηση των πρώην σχολικών κτιρίων. Τα κτίρια που έχουν παύσει πλέον να 
λειτουργούν ως σχολεία επιδιορθώνονται ως κυβερνητικά κτίρια από διαθέσιμες πιστώσεις του 
Υπουργείου Εσωτερικών. Στη διαδικασία αυτή δεν παρεμβαίνει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

2. Σημειώνεται όμως ότι εάν μια κοινότητα επιθυμεί να αξιοποιήσει ένα πρώην σχολικό κτίριο για να 
χρησιμοποιηθεί για άλλους σκοπούς π.χ. ως Πολιτιστικό Κέντρο, ή Μουσείο ή για άλλες χρήσεις, 
απαιτείται, σύμφωνα με το άρθρο 10(4) των περί Σχολικών Εφορειών Νόμων, η έγκριση του Υπουργού 
Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργικού Συμβουλίου. 

3. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αντικρίζει θετικά αιτήματα αξιοποίησης των εν λόγω κτιρίων από 
τις Κοινότητες για πολιτιστικές, εκπαιδευτικές, κοινωνικές και κοινοτικές δραστηριότητες, έτσι ώστε να 
αποτρέπεται η κατάρρευση τους, και υπό την προϋπόθεση ότι στο προβλεπτό μέλλον δεν υπάρχει 
ανάγκη να χρησιμοποιηθεί ως σχολείο ή να αξιοποιηθεί άλλως πως το συγκεκριμένο κτίριο. Ταυτόχρονα 
η οποιαδήποτε συντήρηση ή και βελτίωση του κτιρίου γίνεται με την έγκριση των Τεχνικών Υπηρεσιών 
και το κόστος βαραίνει την κοινότητα. 

4. Συμπερασματικά αναφέρεται ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει διαθέσιμες πιστώσεις 
για επιδιόρθωση/βελτίωση του πρώην σχολικού κτιρίου Νατάς αφού δεν περιλαμβάνονται σχετικά 
κονδύλια στον Προϋπολογισμό. Οι πιστώσεις που υπάρχουν είναι μόνο για τα σχολικά κτίρια που 
λειτουργούν ως σχολεία ή για τα νέα σχολικά κτίρια που θα ανεγερθούν. 

5. Σ’ αυτή την περίπτωση η έγκριση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού απαιτείται μόνο για τα σχέδια 
διαμόρφωσης/βελτίωσης του κτιρίου και του γύρω χώρου τα οποία η Κοινότητα Νατάς θα πρέπει να 
υποβάλει στις Τεχνικές Υπηρεσίες πριν προχωρήσει η εκτέλεσή τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.761, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.761 και ημερομηνία 20.4.2012, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας 
ημερομηνίας 27.4.2012 και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Ο βιολογικός σταθμός στην κοινότητα Αγγλισίδων αρχικά κατασκευάστηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως, για την αντιμετώπιση αποχετευτικών προβλημάτων στον προσφυγικό Οικισμό της 
Κοινότητας. Στη συνέχεια το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων κλήθηκε για επίλυση σημαντικών 
προβλημάτων του εν λόγω σταθμού, ο οποίος είχε τεθεί εκτός λειτουργίας. Ο σταθμός ανακαινίστηκε και 
ήδη λειτουργεί για ένα χρόνο από την κατασκευάστρια εταιρεία, στα πλαίσια σχετικού συμβολαίου του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων. 

(β)  Σύμφωνα με το Διευθυντή του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, σε μία προσπάθεια μείωσης του κόστους 
λειτουργίας και συντήρησης του σταθμού, το Τ.Α.Υ. προέβλεψε στο συμβόλαιο ανακαίνισης του 
σταθμού την εκπαίδευση ενός Τεχνικού του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αγγλισίδων, ώστε να είναι σε 
θέση να αναλάβει τη λειτουργία του σταθμού. Επίσης, για εξοικονόμηση ενέργειας προβλέφθηκε στο 
συμβόλαιο όπως τοποθετηθούν συγκεκριμένα μηχανήματα, τα οποία θα συμβάλουν στη μείωση της 
λειτουργίας των φυσητήρων, που αποτελούν τη σημαντικότερη πηγή κατανάλωσης ενέργειας. 
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(γ)  Συνημμένα υποβάλλονται Πίνακες υπολογισμού του κόστους λειτουργίας και συντήρησης του σταθμού 
ανά κατοικία, τους οποίους ετοίμασε το Τ.Α.Υ., σύμφωνα με τους οποίους το ετήσιο κόστος ανέρχεται 
στα €238,34, το οποίο δεν θεωρείται υπερβολικό και είναι αντίστοιχο του ποσού που καταβάλλεται και 
από κατοίκους άλλων περιοχών. Η εκτίμηση του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων είναι ότι, στο παρόν 
στάδιο, το κόστος λειτουργίας και συντήρησης του σταθμού είναι μειωμένο και βρίσκεται πιο κάτω από 
την αναφερόμενη τιμή των €238,34, επειδή τη συντήρηση του σταθμού έχει αναλάβει εκπαιδευμένος 
τεχνικός του Συμβουλίου Αποχετεύσεων και όχι συντηρήτρια εταιρεία. Σημειώνεται ότι το κόστος αυτό 
είναι το συνολικό κόστος που απορρέει από τα έργα του Τ.Α.Υ. και δεν περιλαμβάνει άλλα έξοδα 
αναφορικά με την εξόφληση προηγούμενων χρεών, όπως δάνεια και παλαιότερες οφειλές προς την 
Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, τα οποία δεν αφορούν το πιο πάνω Τμήμα και θα πρέπει να τύχουν του 
κατάλληλου χειρισμού από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Αγγλισίδων. 

(δ)  Σε ό,τι αφορά το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγγλισίδων για τη διαγραφή του χρέους του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων προς τους Δανειστικούς Επιτρόπους, η Κοινότητα έχει ενημερωθεί ότι θα 
πρέπει να απευθύνει το εν λόγω αίτημα στους Δανειστικούς Επιτρόπους για εξέταση, λόγω 
αρμοδιότητας. Το αίτημα της παραχώρησης οικονομικής βοήθειας για το αποχετευτικό σύστημα της 
Κοινότητας, δεν είναι δυνατό να ικανοποιηθεί, αφού το Υπουργείο Εσωτερικών δεν μπορεί να 
παραχωρεί οικονομική βοήθεια για ενίσχυση του Ταμείου Συμβουλίων Αποχετεύσεων, δεδομένου ότι θα 
θεωρείται ως κρατική ενίσχυση. 

(ε)  Το ενδεχόμενο σύνδεσης ολόκληρης της Κοινότητας με το αποχετευτικό σύστημα άλλων Κοινοτήτων δεν 
εξετάζεται εξαιτίας της υφιστάμενης οικονομικής κρίσης, που έχει ως αποτέλεσμα την αναστολή των 
αποχετευτικών έργων σε όλες τις Κοινότητες με ισοδύναμο πληθυσμό μικρότερο των 2 000. Ως εκ 
τούτου, το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Αγγλισίδων θα πρέπει να διασφαλίσει την ορθή λειτουργία του 
σταθμού, ο οποίος ανακαινίστηκε πρόσφατα μετά από πολλές προσπάθειες και την εκδαπάνηση 
σημαντικών δημόσιων πόρων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.819, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.819 και ημερομηνία 17/5/2012 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Με βάση το άρθρο 7(α) και (β) των περί Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμων του 2006 και 
2012, παρέχεται δημόσιο βοήθημα σε κάθε υπήκοο τρίτης χώρας, ο οποίος κατέχει το νομικό καθεστώς 
του αιτητή ασύλου ή καθεστώς προσωρινής διαμονής για ανθρωπιστικούς λόγους δυνάμει του περί 
Προσφύγων Νόμου και ο οποίος (α) διαμένει στις ελεγχόμενες από την κυβέρνηση της δημοκρατίας 
περιοχές και (β) του οποίου τα εισοδήματα και οι άλλοι οικονομικοί πόροι δεν επαρκούν για την 
ικανοποίηση των υλικών συνθηκών υποδοχής κατά την έννοια των περί Προσφύγων (Συνθήκες 
Υποδοχής Αιτητών) Κανονισμών του 2005. 

2. Ως εκ τούτου, η διασφάλιση των υλικών συνθηκών υποδοχής με βάση τη σχετική Νομοθεσία, αποτελεί 
υποχρέωση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. Συγκεκριμένα, με βάση το άρθρο 8 (β) του 
προαναφερθέντος Νόμου, αν ο αιτητής δεν διαθέτει ή δεν δύναται να διασφαλίσει δωρεάν στέγη ή 
κατάλυμα και ζει σε υποστατικό με ενοίκιο, ο Διευθυντής καταβάλλει σ’ αυτόν το ποσό ενοικίου που δεν 
υπερβαίνει το πενήντα τοις εκατόν του ποσού που έχει ορισθεί για τις βασικές του ανάγκες, με ανώτατο 
όριο τις τριακόσιες πενήντα λίρες μηνιαίως. 

3.  Για την έγκριση και παραχώρηση του ενοικίου πραγματοποιείται απαραίτητα κατ’ οίκον επίσκεψη και 
διερευνάται ο αριθμός των ατόμων που διαμένουν κάτω από την ίδια στέγη, προκειμένου να γίνει ο 
επιμερισμός του ενοικίου που θα παραχωρηθεί. 

4.  Σημειώνεται ότι τα έγγραφα που ζητούνται και ελέγχονται είναι απαραιτήτως τα πρωτότυπα και δεν 
γίνονται αποδεκτά φωτοαντίγραφα. Τα ενοικιαστήρια έγγραφα πρέπει να είναι χαρτοσημασμένα από τον 
Έφορο Τελών Χαρτοσήμανσης και οι αποδείξεις πληρωμής ενοικίου που προσκομίζονται να είναι οι 
πρωτότυπες και να αναφέρουν όλα τα στοιχεία του ιδιοκτήτη της κατοικίας (ονοματεπώνυμο, αριθμό 
δελτίου ταυτότητας καθώς και τηλέφωνο). Ελέγχεται επίσης η υπογραφή του εκδότη της μηνιαίας 
απόδειξης πληρωμής με την υπογραφή του ιδιοκτήτη στο ενοικιαστήριο έγγραφο. Σε περίπτωση που ο 
αιτητής πολιτικού ασύλου δεν συμμορφωθεί με τα πιο πάνω, τότε τερματίζεται το παρεχόμενο ποσό 
ενοικίου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.823, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 17 Μαΐου 2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Από έρευνα που πραγματοποίησε το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων για σκοπούς του εν λόγω 
ερωτήματος, προκύπτει ότι μόνο 5 (Λουξεμβούργο, Γερμανία, Ιρλανδία, Πορτογαλία και Γαλλία) από τα 27 
κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης εφαρμόζουν τη φορολόγηση του οικογενειακού εισοδήματος. Σε γενικές 
γραμμές, οι όροι της φορολόγησης του οικογενειακού εισοδήματος στα κράτη μέλη που την εφαρμόζουν, είναι 
φανερά πιο μειονεκτικοί για τον φορολογούμενο αφού το αφορολόγητο εισόδημα είναι αρκετά χαμηλότερο, ενώ 
επιτρέπονται ως έκπτωση μερικά έξοδα που δεν ισοσταθμίζουν τη διαφορά με το φορολογικό σύστημα της 
Κύπρου και ταυτόχρονα οδηγούν στην περιπλοκότητα του συστήματος φορολόγησης. 

 Σημειώνεται σχετικά ότι στην Κυπριακή Δημοκρατία, η βάση του φορολογικού συστήματος και ειδικά η 
φορολόγηση του εισοδήματος σε ατομικό επίπεδο, προνοείται και επιβάλλεται από το Σύνταγμα. Με βάση την 
παράγραφο 1 του άρθρου 24 του Συντάγματος: 

«Έκαστος υποχρεούται να συνεισφέρη εις τα 
δημόσια βάρη αναλόγως των δυνάμεων αυτού». 

 Το φορολογικό σύστημα της Κύπρου είναι ιδιαίτερα ευεργετικό και πολύ εύκολο στην εφαρμογή του. Η 
Φορολογική Μεταρρύθμιση του 2002, απλοποίησε σε πολύ μεγάλο βαθμό την υποβολή δήλωσης εισοδήματος 
για φυσικά πρόσωπα, θέτοντας νέα βάση για τη φορολόγηση του εισοδήματος. 

 Οι νέες φορολογικές κλίμακες αποτελούνται από πολύ υψηλό, για τα ευρωπαϊκά δεδομένα, 
αφορολόγητο εισόδημα ως αντιστάθμισμα της απαλοιφής των εκπτώσεων/απαλλαγών που επιτρέπονταν πριν 
τη Φορολογική Μεταρρύθμιση (π.χ. έκπτωση για παιδιά, συζύγου, κτλ). Η εν λόγω πρακτική βοήθησε στη 
μείωση της γραφειοκρατίας και τον τερματισμό της ταλαιπωρίας του φορολογούμενου πολίτη, ο οποίος στην 
προσπάθεια του να ευνοηθεί από τις φορολογικές απαλλαγές έπρεπε να προσκομίσει πολλά πιστοποιητικά. 

 Επιπλέον σημειώνω ότι, η φορολόγηση του οικογενειακού εισοδήματος, προϋποθέτει τη διευκρίνιση του 
ορισμού της οικογενειακής κατάστασης και του τρόπου χειρισμού της κάθε κατηγορίας φορολογουμένου. Ο 
τρόπος φορολόγησης ανάλογα με την οικογενειακή κατάσταση, μπορεί να επιφέρει άνιση μεταχείριση μεταξύ 
των φορολογουμένων στις περιπτώσεις στις οποίες δεν υπάρχει γάμος αλλά συμβίωση ή αν το ένα άτομο είναι 
άνεργο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.876, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.876 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 5.6.2012 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Κοινοτικό Καφενείο στο Ζύγι, λόγω της γειτνίασης και άμεσης λειτουργικής του σχέσης με 
παραδοσιακές οικοδομές, οι οποίες συντηρήθηκαν και αναβαθμίστηκαν, σχεδιάστηκε και ανεγέρθηκε με 
παρόμοια υλικά από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(β) Στο Συμβόλαιο Γενικής Συντήρησης δεν περιλαμβάνονται εργασίες που να ανταποκρίνονται στις 
συγκεκριμένες εξειδικευμένες ανάγκες του καφενείου, όπως είναι τα μεγάλα ξύλινα υαλοστάσια, ενώ οι 
εργασίες που ζητήθηκαν από τον ενδιαφερόμενο και μπορούσαν να γίνουν, υλοποιήθηκαν σύμφωνα με 
το συγκεκριμένο συμβόλαιο. 

(γ) Περαιτέρω, καταβάλλονται προσπάθειες κατάρτισης εξειδικευμένου Συμβολαίου, για αντικατάσταση 
τεσσάρων συρόμενων θυρών, που κρίθηκε ότι δεν είναι δυνατό να επιδιορθωθούν, διατηρώντας 
παράλληλα την αρχιτεκτονική του μορφή, μέσα στο δομημένο παραδοσιακό περιβάλλον. Πρόσθετα, το 
αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου Εσωτερικών θα προχωρήσει σε έλεγχο, συντήρηση και 
επαναχρωματισμό των ξύλινων κουφωμάτων που δεν θα αντικατασταθούν στο κτήριο. 

(δ) Πέραν των πιο πάνω, στο χώρο του καφενείου έχει γίνει αυθαίρετη κατασκευή από ευτελή υλικά, η 
οποία αλλοιώνει σοβαρά την αισθητική της οικοδομής. Το Υπουργείο Εσωτερικών θα τροχοδρομήσει τις 
απαραίτητες διαδικασίες για κατεδάφιση της παράνομης κατασκευής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.962, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.962, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012 
σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής μας ημερομηνίας 7/8/2012, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Κατά την διατύπωση της απάντησής μας στο 2° Ερώτημα, αναφέρθηκε ότι από το 2010 μέχρι σήμερα 
έχουν γίνει συνολικά 16 καταγγελίες όπου κατά τον έλεγχο εντοπίστηκαν πρόσωπα ηλικίας κάτω των 17 ετών 
σε νυκτερινά κέντρα. Παρακαλώ σημειώστε ότι τα στατιστικά στοιχεία που σας δόθηκαν αφορούν καταγγελίες 
που έχουν γίνει κατά τη διάρκεια του έτους 2012 μέχρι σήμερα και όχι από το 2010 όπως ως εκ λάθους 
αναφέρθηκε. 

3. Παραμένω στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πληροφορίες τυχόν επιθυμείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.981, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 
 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Νίκου Νικολαΐδη με αρ. 23.06.010.01.981 και ημερομηνία 
18 Ιουνίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 21 Ιουνίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με συνομιλία που είχαν Λειτουργοί του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων με τον Πρόεδρο του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Αψιού κ. Παντελή Παντελίδη, το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου είναι η εγκατάσταση 
νέου αγωγού από τη δεξαμενή υδροδότησης Γεράσας μέχρι τον δρόμο προς την Κοινότητα Αψιού. 

 Για το πιο πάνω τμήμα του δρόμου έγινε από το Τμήμα Δημοσίων Έργων μελέτη για την ανηφορική 
λωρίδα Γεράσας Καλού Χωριού. Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προβλέπει ότι με τη βελτίωση του πιο πάνω 
δρόμου θα γίνει και η εγκατάσταση του νέου αγωγού από τον εργολάβο του δρόμου ο οποίος μισθώνεται από 
το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. Αναμένεται η ανάθεση της εκτέλεσης του πιο πάνω δρόμου για 
υλοποίηση του έργου. Για περισσότερες πληροφορίες ως προς το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου 
αρμόδιο Υπουργείο είναι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να σας διαβεβαιώσω ότι 
θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1021, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1021 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 
29.6.2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Μετά το ατύχημα στο Μαρί το 2011, το Υπουργείο Εσωτερικών μέσω της Επαρχιακής Διοίκησης 
Λάρνακας, τροχοδρόμησε τις αναγκαίες διαδικασίες για την επιδιόρθωση των τ/κ κατοικιών, στις οποίες 
διαμένουν νόμιμα πρόσφυγες και χρησιμοποιούνται είτε για ιδιοκατοίκηση είτε ως εξοχικά, και των 
επαγγελματικών υποστατικών. Στο πλαίσιο της εργασίας αυτής επιδιορθώθηκαν 41 κατοικίες και 9 
επαγγελματικά υποστατικά και έχει δαπανηθεί ποσό της τάξης των €240,000 περίπου. 

(β) Μετά την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για μετακίνηση της Κοινότητας Μαρί λόγω των 
εκτιμώμενων προβλημάτων από τη λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού στο Βασιλικό, δεν 
παραχωρούνται πλέον τ/κ κατοικίες για μόνιμη στέγαση και γίνονται δεκτές αιτήσεις για παραχώρηση 
τέτοιων κατοικιών για να χρησιμοποιούνται ως γεωργικές αποθήκες. 

(γ) Πρόσφατα, η Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου Μαρί, ζήτησε να ληφθούν μέτρα στήριξης των τ/κ 
κατοικιών, οι οποίες παραμένουν κλειστές και αναξιοποίητες. Αριθμός των κατοικιών αυτών αφορά 
εξοχικές κατοικίες, οι οποίες δεν έχουν επιδιορθωθεί από τους μισθωτές τους, ενώ οι υπόλοιπες είναι 
ακατοίκητες λόγω θανάτου του νόμιμου ενοίκου ή μετακίνησης του σε γηροκομείο λόγω προχωρημένης 
ηλικίας. 

(δ) Κατά συνέπεια, αριθμός κατοικιών στην Κοινότητα παραμένει αναξιοποίητος. Το Υπουργείο Εσωτερικών 
εξετάζει το ενδεχόμενο παραχώρησης των τ/κ κατοικιών για επαγγελματική στέγαση, αφού στην 
περίπτωση αυτή το κόστος επιδιόρθωσης αναλαμβάνεται από το μισθωτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1034, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1034 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Τάσο Μητσόπουλο και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 4.7.2012, και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το καθορισμένο από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας μέσο υψόμετρο του κέντρου της 
κατοικημένης περιοχής της κοινότητας Οδού είναι 850 μ., ±25 μ. Επισυνάπτεται απόσπασμα του 
σχετικού πίνακα όπου καταγράφεται το υψόμετρο της υπ’ αναφορά κοινότητας. 

 (β) Κοινότητες με υψόμετρο 500 μ. και άνω δύνανται να επωφεληθούν από τα διαρθρωτικά ταμεία για τη 
συγχρηματοδότηση έργων που εκτελούν, και ήδη στην Οδού συγχρηματοδοτείται η ανέγερση του 
Πολιτιστικού Κέντρου της κοινότητας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1092, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
«Βελτίωση της συμβολής του δρόμου προς την Κοινότητα Θελέτρας με τον κύριο δρόμο προς Κάθηκα 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το αίτημα της Κοινότητας Θελέτρας για βελτίωση της υπό αναφορά συμβολής, λόγω της περιορισμένης 
ορατότητας, θα μελετηθεί από το Τμήμα Δημοσίων Έργων και θα ληφθούν τα κατάλληλα μέτρα αν 
δικαιολογούνται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.002, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.002 και ημερ. 31/8/2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τα μέχρι σήμερα αποτελέσματα της αυτεπάγγελτης έρευνας που διεξάγει η Εποπτική Αρχή 
για τις επενδύσεις των Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Ταμείων σε αξιόγραφα της Τράπεζας Κύπρου και της 
Λαϊκής Τράπεζας, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Ερωτήματα 1 και 2 

• 52 Ταμεία Προνοίας άνω των 100 μελών με επενδύσεις σε αξιόγραφα ύψους €60,6 εκατ. (Συνημμένο I-
Αναλυτική Κατάσταση) 

• 140 Ταμεία Προνοίας κάτω των 100 μελών με επενδύσεις σε αξιόγραφα ύψους €25,4 εκατ. (Συνημμένο 
II-Αναλυτική Κατάσταση) 

• 12 Ταμεία Συντάξεως (κυρίως ημικρατικών οργανισμών) με επενδύσεις σε αξιόγραφα ύψους €60,5 εκατ. 
(Συνημμένο III-Αναλυτική Κατάσταση). 

Ερώτημα 3 
 Από την πληροφόρηση που έχει ληφθεί μέχρι σήμερα, δεν φαίνεται να υπάρχει πρόβλημα ρευστότητας 
για τη συντριπτική τουλάχιστον πλειοψηφία των Ταμείων. 

Ερώτημα 4 

 Από την πληροφόρηση που έχει ληφθεί μέχρι σήμερα, τα Ταμεία άνω των 100 μελών, φαίνεται να 
ενήργησαν με βάση τους κανόνες της συνετής διαχείρισης και των διάφορων ποσοτικών περιορισμών. 
Διευκρινίζεται όμως ότι εντοπίστηκαν μεμονωμένες περιπτώσεις Ταμείων που είχαν σημαντική έκθεση στα εν 
λόγω αξιόγραφα, αλλά σύμφωνα με την πληροφόρηση που έχουμε, οι αγορές των αξιόγραφων έγιναν πριν το 
έτος 2010, δηλαδή πριν την έκδοση της Οδηγίας 2/2010 της Αρμόδιας Αρχής (περί ποσοτικών περιορισμών). 
Επισημαίνεται ότι για Ταμεία κάτω των 100 μελών, δεν υπάρχουν οποιοιδήποτε επενδυτικοί περιορισμοί. 

Ερώτημα 5 

 Σε σχέση με ενδεχόμενες ευθύνες των Διαχειριστικών Επιτροπών, με βάση τα μέχρι σήμερα στοιχεία 
δεν έχει εντοπιστεί οποιαδήποτε παρατυπία, υπολείπονται όμως οι απαντήσεις από περιορισμένο αριθμό 
Ταμείων άνω των 100 μελών ως προς τις ενέργειες που έκαναν για να συμμορφωθούν με τις πρόνοιες του 
Νόμου 146(Ι)/2006 και της Οδηγίας 2/2010, οι οποίες μόλις παραληφθούν θα σας αποσταλεί σχετική 
ενημέρωση. 

Ερώτημα 6 
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 Η εποπτική αρχή έχει αποστείλει επιστολή σε όσα Ταμεία διαπιστώθηκε ότι έχουν σημαντική έκθεση σε 
αξιόγραφα, με την οποία τους ζητήθηκε να υποβάλουν πληροφόρηση για την υφιστάμενη κατανομή του 
χαρτοφυλακίου τους και το ηλικιακό προφίλ των μελών του Ταμεία, για να αξιολογηθεί κατά πόσον το Ταμείο 
αντιμετωπίζει ή αναμένεται βραχυπρόθεσμα να αντιμετωπίσει πρόβλημα ρευστότητας ούτως ώστε να 
ενεργήσει συμβουλευτικά προς αυτά. 

 Περαιτέρω, η εποπτική αρχή θα αποστείλει άμεσα επιστολή προς τα μικρά Ταμεία τα οποία έχουν 
επηρεαστεί, η οποία θα περιλαμβάνει σύσταση για παγιοποίηση καταβολής του μέρους των ωφελημάτων ενός 
μέλους που αποχωρεί το οποίο αντιστοιχεί στην αξία των αξιόγραφων που έχει επενδύσει το Ταμείο, μέχρι την 
τελική έκβαση της εκκρεμότητας σε σχέση με την αξία των αξιόγραφων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.014, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η αναθεώρηση του βασικού Νόμου 
περί Μέτρων και Σταθμών, ο οποίος είναι γραμμένος στην καθαρεύουσα (και όχι στην αρχαία ελληνική γλώσσα 
όπως εκ παραδρομής αναγράφηκε σε προηγούμενη επιστολή μου), αναμένεται να αρχίσει εντός των 
προσεχών μηνών στα πλαίσια της γενικότερης αναβάθμισης των υπηρεσιών που προσφέρει ο Κλάδος Μέτρων 
και Σταθμών, μέρος της οποίας αποτελεί και η ανέγερση Νέου Εργαστηρίου Μετρολογίας στο Γέρι, το οποίο 
ολοκληρώνεται εντός του 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.018, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Δημοτικό Σχολείο και Νηπιαγωγείο Αγρού 

Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 4.9.2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στον Αγρό λειτουργούν Περιφερειακό Δημοτικό Σχολείο με 65 παιδιά και Νηπιαγωγείο με 23 παιδιά. 

2. Η υποδομή του Δημοτικού Σχολείου Αγρού υπολείπεται της υποδομής άλλων σχολείων. Το 
Νηπιαγωγείο στεγάζεται σε μία αίθουσα του Δημοτικού Σχολείου και όλο το σχολείο δεν διαθέτει 
αίθουσα προσωπικού, εργαστήρια και λοιπή βοηθητική υποδομή. 

Η εισήγηση για στέγαση του Νηπιαγωγείου στην γειτονική Κοινότητα του Αγ. Ιωάννη τέθηκε από τις 
Τεχνικές Υπηρεσίες προς τη Σχολική Εφορεία στο στάδιο της μελέτης αλλά δεν έγινε αποδεκτή επειδή ο 
συντριπτικός αριθμός των παιδιών προέρχονται από τον Αγρό. Πρόσθετη παράμετρος συνιστά η 
ανάγκη τα δύο σχολεία να ευρίσκονται στον ίδιο χώρο όπως είναι και η πολιτική του Υπουργείου για 
διευκόλυνση των γονιών. Σε τέτοια περίπτωση θα απαιτούνται δύο λεωφορεία μεταφοράς των παιδιών. 

3. Οι Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού έχουν ετοιμάσει σχέδια και έχουν 
αναθέσει ήδη σε εργολήπτη την εκτέλεση των ακόλουθων έργων στο Δημοτικό Σχολείο και Νηπιαγωγείο 
Αγρού. 

α)  Ανέγερση Νηπιαγωγείου ενός τμήματος €200.000. 

β)  Αίθουσα πολλαπλής χρήσης €350.000. 

γ)  Ανέγερση αποχωρητηρίων και μετατροπές στα κτίρια Δημοτικού Σχολείου €100.000. 

δ)  Κατασκευή δρόμου εκτός του χώρου του Σχολείου που θα εξυπηρετεί όμως και το σχολείο €200.000.  

ε)  Κατασκευή γηπέδων αθλοπαιδιών, περίφραξης, χώρου στάθμευσης, τοπιοτέχνησης κ.λπ. €170.000. 

Το έργο έχει περιληφθεί στον Προϋπολογισμό 2012. Η κατασκευή του δρόμου θα χρηματοδοτηθεί από 
το Κοινοτικό Συμβούλιο. Είναι γεγονός ότι λόγω της φύσης του εδάφους και των μεγάλων υψομετρικών 
διαφορών η δαπάνη για την τοπιοτέχνηση είναι ψηλότερη της κανονικής. 

Η εκτέλεση των πιο πάνω έργων εντάσσεται στα πλαίσια του προγράμματος γενικής αναβάθμισης της 
κτιριακής υποδομής των δημόσιων σχολείων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.035, ημερομηνίας 16 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 30 Αυγούστου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Μετεωρολογική Υπηρεσία, υιοθετώντας την εισήγηση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, έχει θέσει ως 
προτεραιότητα την επεξεργασία των αποτελεσμάτων του Κλιματικού Μοντέλου «PRECIS» το οποίο τέθηκε σε 
λειτουργία σε συνεργασία με το Βρετανικό Μετεωρολογικό Γραφείο. Παρά το ότι εξαιτίας της οικονομικής 
κατάστασης, έχουν περικοπεί κονδύλια για σχετική εκπαίδευση προσωπικού της Υπηρεσίας, καταβάλλεται 
προσπάθεια επεξεργασίας των αποτελεσμάτων αυτών το συντομότερο δυνατό. 

 Παράλληλα, προωθείται η δημιουργία μονάδας για συνεχή παρακολούθηση των εξελίξεων στον τομέα 
των κλιματικών μοντέλων. Η δραστηριοποίηση για βελτίωση των παρεχόμενων κλιματικών υπηρεσιών 
επιβάλλεται και από την προώθηση ενός Παγκόσμιου Πλαισίου για Κλιματικές Υπηρεσίες από τον Παγκόσμιο 
Μετεωρολογικό Οργανισμό. Μέσα στο πλαίσιο αυτό, οι εθνικές Μετεωρολογικές Υπηρεσίες όλων των χωρών 
μελών του Οργανισμού καλούνται να διαδραματίσουν πιο ενεργό ρόλο στο θέμα της παροχής κλιματικών 
υπηρεσιών, μέσα από συγκεκριμένους σχεδιασμούς που αναμένεται να υιοθετηθούν στην επικείμενη Έκτακτη 
Γενική Συνέλευση του Παγκόσμιου Μετεωρολογικού Οργανισμού. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.043, ημερομηνίας 21ης 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.043 και ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπλ. 
Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 7 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με τα μέτρα 
που προτίθενται να ληφθούν προκειμένου να σταματήσει η εντατική λατόμηση στην περιοχή του 
τουρκοκυπριακού χωριού Ανδρολύκου και να αποκατασταθεί το φυσικό περιβάλλον και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Η ευρύτερη περιοχή της Ανδρολύκου ανήκει στο Δίκτυο Natura 2000 ως Τόπος Κοινοτικής Σημασίας 
(ΤΚΣ/SCI) με την ονομασία «Χερσόνησος Ακάμα» και ως Ζώνη Ειδικής Προστασίας (ΖΕΠ/SPA) με την 
ονομασία «Ζώνη Ειδικής Προστασίας Ακάμα». 

2. Τα λατομεία της περιοχής Ανδρολύκου βρίσκονται και δραστηριοποιούνται εντός θεσμοθετημένης 
Λατομικής Ζώνης που βρίσκεται εκτός της περιοχής του Δικτύου Natura 2000. 

3. Στο παρόν στάδιο τα εν λόγω λατομεία είναι τα μοναδικά που εξυπηρετούν τις ανάγκες της επαρχίας 
Πάφου σε αδρανή υλικά που χρησιμοποιούνται στην οικοδομική βιομηχανία και την οδοποιία. Η 
σημαντικότερη περιβαλλοντική επίπτωση είναι αναπόφευκτα η διαφοροποίηση του τοπογραφικού 
ανάγλυφου της περιοχής. 

4. Ανάλογα με τη ζήτηση των προϊόντων των λατομείων Ανδρολύκου, αναμένεται ότι αυτά θα τερματίσουν 
σταδιακά τη λειτουργία τους σε επτά περίπου χρόνια. Την ίδια στιγμή, το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος με τις αρμόδιες Υπηρεσίες του προβαίνει στις σχετικές μελέτες προκειμένου 
οι ανάγκες της επαρχίας Πάφου για τα πιο πάνω υλικά να εξυπηρετούνται στο μέλλον από άλλα 
λατομεία διαβασικού πετρώματος τα οποία θα βρίσκονται είτε στις παρυφές του δάσους Πάφου είτε 
στην επαρχία Λεμεσού. 

5. Τέλος, το μεγαλύτερο μέρος της έκτασης των λατομείων της περιοχής Ανδρολύκου είναι ιδιωτική γη και 
οι χώροι των λατομείων που θα τερματίσουν την λειτουργία τους θα αποκαθίστανται σταδιακά σύμφωνα 
με εγκεκριμένες περιβαλλοντικές μελέτες που έχουν υποβάλει οι κάτοχοι τους και για την εφαρμογή των 
οποίων υπάρχουν κατατεθειμένες στο κράτος επαρκείς χρηματικές εγγυήσεις. 

Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.046, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
την επιστολή σας, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2012 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως ετοιμάζει νομοσχέδιο για τροποποίηση του περί Παλαιών Μετάλλων Νόμου, στο οποίο 
περιλαμβάνονται και οι εισηγήσεις του Αρχηγού Αστυνομίας. Το τροποποιητικό νομοσχέδιο θα κατατεθεί στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, ευθύς ως ολοκληρωθεί η νενομισμένη διαδικασία (διαβούλευση με τις 
εμπλεκόμενες Υπηρεσίες/Φορείς, νομοτεχνικός έλεγχος, έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο). 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για περισσότερες πληροφορίες ή διευκρινήσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.053, ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2012, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα σε συνέχεια της επιστολής σας με ημερομηνία 7 Σεπτεμβρίου 2012 
αναφορικά με τα ακόλουθα ερωτήματα που έθεσε η βουλευτής κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου για: 

(α)  το ύψος των αποζημιώσεων ή και των εφάπαξ ποσών που πήραν ή αναμένεται να πάρουν τα στελέχη 
της Τράπεζας Κύπρου και της Λαϊκής Τράπεζας, τα οποία έχουν παραιτηθεί μετά την ανάγκη που 
παρουσιάστηκε για κρατική στήριξη, 

(β)  τις αποδοχές, ωφελήματα (συμπεριλαμβανομένων και δανείων με ευνοϊκά επιτόκια) και φιλοδωρήματα 
τα οποία είχαν τα μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου και τα ανώτατα διευθυντικά στελέχη των δυο 
τραπεζών και πώς αυτά διαφοροποιήθηκαν για τον καθένα ξεχωριστά στη διάρκεια των τελευταίων 
πέντε χρόνων, 

και σας διαβιβάζω τις ακόλουθες απαντήσεις της Τράπεζας Κύπρου και της Λαϊκής Τράπεζας: 

1. “Σε απάντηση της επιστολής σας ημερομηνίας 13.9.2012 προς τον Πρόεδρο του Διοικητικού 
Συμβουλίου της Τράπεζας Κύπρου σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σχετικά με το πρώτο ερώτημα σας, το μόνο στέλεχος που παραιτήθηκε μετά από την ημερομηνία που 
παρουσιάστηκε ανάγκη για κρατική στήριξη είναι ο κ. Ανδρέας Ηλιάδης. Ο κ. Ηλιάδης δεν έλαβε κανένα 
απολύτως ποσό ως αποζημίωση ή εφάπαξ. Το μόνο ποσό το οποίο αναμένεται να του καταβληθεί είναι 
το ποσό του Ταμείου Προνοίας το οποίο του αναλογεί με βάση τα χρόνια υπηρεσίας του στην Τράπεζα 
καθώς και τις εισφορές του. Το ακριβές ποσό αναμένεται να καθορισθεί μετά από γνωμάτευση ειδικού 
αναλογιστή. 

 Σχετικά με τις αποδοχές, ωφελήματα και δάνεια των μελών του Διοικητικού Συμβουλίου και της 
Ανώτατης Διοίκησης της Τράπεζας σας παραπέμπουμε στις Ετήσιες Εκθέσεις και τους Ελεγμένους 
Λογαριασμούς του Συγκροτήματος, όπου περιλαμβάνονται όλες οι πληροφορίες που απαιτούνται βάσει 
της νομοθεσίας, των Οδηγιών της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και του Κώδικα Εταιρικής 
Διακυβέρνησης του ΧΑΚ. Οι πιο πάνω πηγές πληροφόρησης είναι διαθέσιμες μεταξύ άλλων και στην 
ιστοσελίδα μας www.bankofcyprus.com.”. 

2. “Σε σχέση με την επιστολή σας ημερ. 13/9/2012 για το πιο πάνω θέμα, οι αμοιβές βασικών διευθυντικών 
στελεχών του Ομίλου για την υπό αναφορά περίοδο συμπεριλαμβάνονται στις Ενοποιημένες 
Οικονομικές Καταστάσεις των Ετήσιων Εκθέσεων του Ομίλου Λαϊκής Τράπεζας. Οι Ετήσιες Εκθέσεις 
είναι διαθέσιμες στην ιστοσελίδα του Ομίλου (www.laiki.com), στις ιστοσελίδες του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου και του Χρηματιστηρίου Αθηνών, ενώ αντίγραφα διατίθενται επίσης από το Τμήμα 
Μετοχών και Χρεογράφων του Ομίλου, Λεωφόρος Στροβόλου 124 (4ος όροφος), 2042 Στρόβολος, 
Λευκωσία. 

Η Τράπεζα είναι έτοιμη να παρέχει πληροφόρηση πέραν των στοιχείων που συμπεριλαμβάνονται στις 
πιο πάνω Εκθέσεις και αναφέρονται στην επιστολή σας. Ωστόσο, τα ζητούμενα στοιχεία αφορούν 
δεδομένα προσωπικού χαρακτήρα, τα οποία δύναται να παρασχεθούν μόνο σύμφωνα με τον σχετικό 
περί Επεξεργασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) Νόμο.”. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών παραμένει στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις 
χρειάζεστε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.055, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.059, ημερομηνίας 30 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 7.9.2012, σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Η χοιροτροφική μονάδα της εταιρείας Φάρμα Ανδρέου & Κωστή Λτδ στη Μαραθούντα, εξασφάλισε 
Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων, με ημερ. έναρξης ισχύος τις 30.10.2007 και ημερ. λήξης 31.10.2011. Η άδεια 
απόρριψης εκδόθηκε με βάση τον Νόμο για Ολοκληρωμένο Έλεγχο και Πρόληψη της Ρύπανσης (Αρ. 
56(Ι)/2003). Στην Άδεια περιλαμβάνονταν συγκεκριμένοι όροι για την ορθολογική διαχείριση των χοιρολυμάτων, 

http://www.laiki.com/
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μέσω των Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών για προστασία των νερών και του εδάφους από τη ρύπανση. Μέσα 
σε αυτά τα πλαίσια, η εταιρεία θα έπρεπε να εγκαταστήσει σταθμό επεξεργασίας των χοιρολυμάτων. 

 Η εταιρεία υπέβαλε το 2005 αίτηση για χορήγηση Πολεοδομικής Άδειας για κατασκευή βιολογικού 
σταθμού επεξεργασίας των χοιρολυμάτων, η οποία εγκρίθηκε από την Πολεοδομική Αρχή στις 13.10.08. Η 
Άδεια Οικοδομής για τον βιολογικό σταθμό χορηγήθηκε από τον Έπαρχο Πάφου στις 11.11.10. 

 Μέχρι τις 31.10.2011 (ημερ. λήξης της Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων) ο Φορέας Εκμετάλλευσης δεν 
προχώρησε στην κατασκευή σταθμού βιολογικής επεξεργασίας των χοιρολυμάτων. Στην αίτηση που υπέβαλε 
η εταιρεία για ανανέωση της Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων αναφέρεται ότι η δυναμικότητα της μονάδας 
μειώθηκε και δεν εμπίπτει πλέον στις διατάξεις του Νόμου για Ολοκληρωμένο Έλεγχο και Πρόληψη της 
Ρύπανσης (Αρ. 56(Ι)/2003), έτσι ώστε να μην απαιτείται η κατασκευή βιολογικού σταθμού επεξεργασίας των 
χοιρολυμάτων. 

 Στο παρόν στάδιο το Τμήμα Περιβάλλοντος εξετάζει την υποβληθείσα αίτηση για άδεια απόρριψης 
αποβλήτων της εν λόγω εγκατάστασης. Σε περίπτωση που εξακριβωθεί ότι όντως μειώθηκε η δυναμικότητα 
της μονάδας, τότε θα εκδοθεί Άδεια Απόρριψης, με βάση την οποία για την επεξεργασία των χοιρολυμάτων θα 
απαιτείται να εφαρμόζεται το σύστημα μηχανικού διαχωρισμού, κάτι που ήδη γίνεται στην εν λόγω μονάδα. Σε 
αντίθετη περίπτωση, δεν θα χορηγηθεί Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων και το Τμήμα Περιβάλλοντος θα 
προχωρήσει στη λήψη μέτρων σύμφωνα με τις πρόνοιες που προβλέπονται στη Νομοθεσία. 

 Όσον αφορά τα δικαστικά μέτρα εναντίον της εταιρείας από την Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου, αυτό 
εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών και της Επαρχιακής Διοίκησης. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.060, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.060 και ημερ. 17.9.2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι έχει υποβληθεί αίτηση στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού για επένδυση στον Τομέα της Τσιμεντοβιομηχανίας. 

 Μέσα στα πλαίσια εξέτασης της αίτησης οι αρμόδιες Υπηρεσίες του Υπουργείου έχουν υποχρέωση να 
συλλέξουν οποιεσδήποτε πληροφορίες θεωρούν απαραίτητες για την εξέταση των αιτήσεων που 
υποβάλλονται. 

 Σε περίπτωση που δοθεί άδεια στον αιτητή για παραγωγή τσιμέντου, εννοείται ότι ο αιτητής θα πρέπει 
να πληροί όλες τις προϋποθέσεις που διέπει η νομοθεσία όπως περιβαλλοντική μελέτη κ.λπ. 

 Με βάση τα πιο πάνω θεωρώ ότι το Υπουργείο ενήργησε στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του και δεν 
τίθεται οποιοδήποτε θέμα ενεργειών που πλήττουν την ντόπια βιομηχανία ή και τις επιχειρήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου 
Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.061, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφορικά με την επιστολή του Αναπλ. Γενικού Διευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
13/9/2012 και αρ. φακ.: Ερ. 23.06.010.02.061, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι 
τα σχέδια του κατοχικού καθεστώτος για ίδρυση θεολογικής σχολής στη Μια Μηλιά και οι διαμαρτυρίες των 
Τουρκοκυπρίων είναι εις γνώση του Υπουργείου Εξωτερικών το οποίο παρακολουθεί το ζήτημα με τη δέουσα 
προσοχή. 

 Έχουμε ήδη ενημερώσει ενδελεχώς όλους τους Αρχηγούς Διπλωματικών Αποστολών της Κυπριακής 
Δημοκρατίας καθώς και το Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για να 
καταγγείλουν την παράνομη αυτή ενέργεια ως ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα της ευρύτερης προσπάθειας 
διάβρωσης της πολιτιστικής ταυτότητας των Τουρκοκυπρίων καθώς και τον σφετερισμό της Ελληνοκυπριακής 
περιουσίας στην οποία θα ανεγερθεί η σχολή. 

 Παραμένω στη διάθεση σας για ενδεχόμενες διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.070, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 13 Σεπτεμβρίου 2012 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα, σχετικά με το Σχέδιο Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών: 
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 Το Σχέδιο Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών στα Σχολεία, παρέχοντας την 
ευκαιρία στους μαθητές δημοτικών σχολείων να λαμβάνουν δωρεάν φρούτα και λαχανικά, στοχεύει στην 
αντιμετώπιση της παιδικής παχυσαρκίας και στην προαγωγή της υγιεινής διατροφής. Εφαρμόστηκε στην 
Κυπριακή Δημοκρατία, με τη συνεργασία των Υπουργείων Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
Υγείας και Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, ως ακολούθως (βλ. πίνακα 1): 

ΠΙΝΑΚΑΣ 1 

Σχέδιο Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων στα Σχολεία 

Σχολική Χρονιά Σχολεία Επαρχίες Αριθμός 
Εβδομάδων 

Συχνότητα 

2009-2010 Όλα τα Δημοτικά Σχολεία 
(δημόσια και ιδιωτικά) 

Λάρνακα 
Πάφος 

26 2 φορές τη 
βδομάδα 

2010-2011 Όλα τα Δημοτικά Σχολεία 
(δημόσια και ιδιωτικά) 

Όλες 26 1 φορά τη 
βδομάδα 

2011-2012 Όλα τα Δημοτικά Σχολεία 
(δημόσια και ιδιωτικά) 

 

Όλες 

 

10 

 

1 φορά τη 
βδομάδα Όλα τα Νηπιαγωγεία 

(δημόσια και κοινοτικά) 

  

 Σημειώνεται ότι για τη συνέχιση του Σχεδίου Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών 
στα Σχολεία αρμόδιο είναι το Υπουργείο Γεωργίας. Ως Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού είμαστε θετικοί στην 
προώθηση του σχεδίου ειδικότερα σε σχολεία των Ζωνών Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.076, ημερομηνίας 3 

Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 
13 Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

1.  Η ποσότητα των πατατών που διακινήθηκε διαμέσου της πράσινης γραμμής από το έτος 2009 μέχρι και 
σήμερα, παρουσιάζεται στον πιο κάτω πίνακα: 

 

2. Το Τμήμα Γεωργίας, με βάση τον Κανονισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης (EE) 1480/2004/ΕΚ, ασκεί 
φυτοϋγειονομικό έλεγχο στις πατάτες, για την εξακρίβωση πιθανής παρουσίας επιβλαβών οργανισμών. 
Επίσης, λαμβάνει δείγματα για την επιβεβαίωση απουσίας των βακτηρίων Καστανής και Δακτυλιωτής 
Σήψης, τα οποία είναι οργανισμοί καραντίνας για την Κυπριακή Δημοκρατία. Σημειώνεται ότι, μέχρι 
σήμερα σε κανένα δείγμα δεν έχει εντοπιστεί θετικό δείγμα. 

3. Αναφορικά με τη χρήση γενετικά τροποποιημένου υλικού, επισημαίνεται ότι ο πατατόσπορος που 
χρησιμοποιείται για παραγωγή βρώσιμων πατατών στις κατεχόμενες περιοχές, προέρχεται από 
πιστοποιημένο σπόρο και ελέγχεται πριν από τη φύτευσή του, από τον εμπειρογνώμονα ο οποίος είναι 
διορισμένος από τη EE. Ο συγκεκριμένος πατατόσπορος δεν μπορεί να προέρχεται από γενετικά 
τροποποιημένο υλικό, αφού παράγεται σε κράτη-μέλη της EE. 

4. Η ποσότητα των πατατών που έχουν παραχθεί από Ελληνοκύπριους παραγωγούς κατά τα έτη 2009-
2011, παρουσιάζεται στον πιο κάτω πίνακα: 

Έτος Ποσότητα (τόνοι) Αρ. Δειγμάτων 

2009 3,027 29 

2010 336 1 

2011 110 0 

2012 624 14 
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 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου 
Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.084, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφορικά με την επιστολή σας με στοιχεία Ερ. 23.06.010.02.084, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, 
ως προς τις ενέργειες της κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας σε σχέση με την επιδίωξη της Τουρκίας για 
την εκ βάθρων αναδιάρθρωση των δομών του κατοχικού καθεστώτος με σκοπό τον πλήρη έλεγχο των 
κατεχομένων εδαφών της Κυπριακής Δημοκρατίας σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι ενέργειες της Τουρκίας για άσκηση πλήρους ελέγχου της πολιτικής, οικονομικής και κοινωνικής ζωής 
στα κατεχόμενα εδάφη της Κυπριακής Δημοκρατίας δεν αποτελεί βεβαίως ένα καινούργιο φαινόμενο. 
Τουναντίον, η Τουρκία - κυβέρνηση και στρατιωτικό καθεστώς - ανέκαθεν ενεργούσε με αποκλειστικό και μόνο 
στόχο την επίτευξη αυτού του ελέγχου, ούτως ώστε να μην υπάρξει ποτέ το παραμικρό ενδεχόμενο ύπαρξης 
άλλης φωνής πέραν από τη δική της σε όλα όσα αφορούν στην τουρκική πολιτική στην Κύπρο. 

 Είναι όντως γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια, η κυβέρνηση του κόμματος ΑΚΡ του Τούρκου 
πρωθυπουργού κου Ερτογάν έχει συστηματοποιήσει σε μεγάλο βαθμό τις ενέργειες και πρωτοβουλίες της 
Τουρκίας για άσκηση ελέγχου στις κατεχόμενες περιοχές. Η συστηματοποίηση αυτή εκδηλώνεται κατά κύριο 
λόγο μέσω τριετών οικονομικών «πρωτοκόλλων» τα οποία δήθεν συμφωνούνται με τις ούτω καλούμενες 
«αρχές» του ψευδοκράτους, αλλά στην πραγματικότητα επιβάλλονται από την Τουρκία. 

 Το «Οικονομικό Πρωτόκολλο 2013-15» έτυχε «υιοθέτησης» περί τα μέσα Σεπτεμβρίου από το ούτω 
καλούμενο «υπουργικό συμβούλιο» του ψευδοκράτους και συζητήθηκε στη συνέχεια σε ευρεία σύσκεψη που 
έλαβε χώρα στην Άγκυρα υπό την προεδρία του Αντιπρόεδρου της τουρκικής κυβέρνησης (αρμόδιου για 
Κυπριακές Υποθέσεις) Beşir Atalay, με τη συμμετοχή ούτω καλούμενων «υπουργών» του ψευδοκράτους. 
Σύμφωνα με δημόσιες δηλώσεις των συμμετεχόντων προς τουρκικά ΜΜΕ, αναμένεται ότι το πρωτόκολλο θα 
οριστικοποιηθεί περί τα τέλη Οκτωβρίου. 

 Ο τουρκικός στόχος άσκησης ελέγχου στα κατεχόμενα εδάφη της Δημοκρατίας εκφράζεται επίσης μέσω 
της δημιουργίας υποδομών, όπως π.χ. ο προγραμματιζόμενος υποθαλάσσιος αγωγός μεταφοράς νερού από 
την Τουρκία, καθώς επίσης και μέσω της ενίσχυσης του ισλαμικού στοιχείου, σε αγαστή συνεργασία με την 
παρούσα ηγεσία της Τ/Κ κοινότητας, όπως διαφαίνεται από την αύξηση τζαμιών, ιεροδιδασκαλείων, κτλ. 

 Οι τουρκικές προθέσεις αποτυπώνονται με τον πλέον σαφή τρόπο και στο πιο πρόσφατο πρόγραμμα 
του κυβερνώντος κόμματος ΑΚΡ, όπου αναφέρεται ότι η ούτω καλούμενη «τουρκική δημοκρατία της βόρειας 
Κύπρου» βρίσκεται στη διαδικασία «δημιουργίας ενός ισχυρού πολιτικού συστήματος ως κυρίαρχο κράτος». 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών και οι διπλωματικές αποστολές της Δημοκρατίας στο εξωτερικό ενημερώνουν 
επί συνεχούς βάσης τις κυβερνήσεις ξένων κρατών και διεθνείς και περιφερειακούς οργανισμούς για όλες τις 
προαναφερθείσες εξελίξεις στα κατεχόμενα εδάφη της Δημοκρατίας, αναδεικνύοντας τις πραγματικές 
προθέσεις της Τουρκίας και καταγγέλλοντας την πολιτική της, οποία αποσκοπεί στην πολιτική, οικονομική και 
κοινωνική αφομοίωση των εδαφών αυτών. Στις ενημερώσεις και τα διαβήματα αυτά τονίζεται και επισύρεται η 
προσοχή όλων στο αδιαμφισβήτητο γεγονός ότι η εν λόγω τουρκική πολιτική αποδεικνύει δυστυχώς, πέραν 
πάσης αμφιβολίας, ότι η Τουρκία, παρά τις δημόσιες διακηρύξεις της περί του αντιθέτου, όχι μόνο δεν 
εργάζεται με απτό τρόπο, ως μεταξύ άλλων και υποχρέωσή της έναντι της EE, για εξεύρεση δίκαιης και 
βιώσιμης λύσης του Κυπριακού, αλλά τουναντίον καταβάλλει κάθε προσπάθεια υπονόμευσης τους, με 
απώτερο στόχο τη εμπέδωση των παράνομων τετελεσμένων της τουρκικής εισβολής και συνεχιζόμενης από το 
1974 κατοχής του 36,2% του εδάφους της Κυπριακής Δημοκρατίας.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε σήμερα, συνάδελφοι και 
συναδέλφισσες, και θα ολοκληρώσουμε τη συζήτηση του πρώτου θέματος, που τιτλοφορείται «Τα προβλήματα 
της κυπριακής γεωργίας, η ανταγωνιστικότητα και οι δομές εμπορίας της».  Το θέμα είναι εγγραφέν με 
εισήγηση των βουλευτών κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και Σωτήρη Σαμψών. 

 Και, επειδή στην προηγούμενη συνεδρία είχα προβλέψει ότι τελικά θα μείνετε πάλι δέκα, ελπίζω να με 
διαψεύσετε σήμερα και να μείνετε περισσότεροι να ακούσετε και για την κυπριακή γεωργία. 

Έτος Ποσότητα (τόνοι) 

2009 112,000 

2010 82,000 

2011 110,000 
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 Παρακαλώ τον πρώτο ομιλητή, τον κ. Σωτήρη Σαμψών εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού, να 
έρθει στο βήμα. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε, ότι στη σύσκεψη των αρχηγών ο κ. Συλλούρης… 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι πρώτος. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Όχι πρώτος; 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να τελειώσεις με την ομιλία σου και μετά. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Α! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λέω τη σειρά από τώρα. Πιθανόν να μην την έχετε.  Σωτήρης Σαμψών, Δημήτρης Συλλούρης, Γιαννάκης 
Γαβριήλ, Σοφοκλής Φυττής, Γεώργιος Τάσου, Φειδίας Σαρίκας, Κυριάκος Χατζηγιάννης. 

 Αρχίζει ο κ. Σωτήρης Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο αγροτικός κόσμος βρίσκεται στο χείλος της καταστροφής.  Οι αγρότες μας βρίσκονται αντιμέτωποι με 
το ενδεχόμενο πλήρους και οριστικής καταστροφής. 

(Αστειευόμενος) 

 Ο κ. Φύτος Κωνσταντίνου, κύριε Πρόεδρε, μόλις σας διαψεύδει.  Φεύκετε, έννεν, κύριε Κωνσταντίνου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Φεύκει τζιαι ο δικός σου, ο κ. Ιωνάς! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Τζιαι ο κ. Ιωνάς.  Του κ. Ιωνά τού έδωσα άδεια όμως! 

 Σωρεία λαθών και παραλείψεων, καθώς και η επί σειρά ετών παντελής έλλειψη διορατικότητας… 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Επιλέγεις επιλεκτικά και κάμνεις αναφορά, αλλά σε όλες τις άλλες συνεδρίες του Κεφαλαίου Τετάρτου 
ήταν παρών ο κ. Κωνσταντίνου. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Το ξέρω, κύριε Κωνσταντίνου.  Το ξέρω! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος)  

 Είμαι περήφανος για σένα, Φύτο! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Η σωρεία λοιπόν λαθών και παραλείψεων, καθώς και η επί σειρά ετών παντελής έλλειψη διορατικότητας 
και σωστού μακροπρόθεσμου κρατικού προγραμματισμού οδήγησαν την αγροτική τάξη στη δεινή θέση στην 
οποία βρίσκεται σήμερα. 

 Η Κοινή Αγροτική Πολιτική εισήχθη πριν από πενήντα τόσα χρόνια, με σκοπό την εξάλειψη των 
ελλείψεων που αντιμετώπιζε τότε η Ευρώπη όσον αφορά στην παραγωγή γεωργικών προϊόντων, και για 
πολλές δεκαετίες βασιζόταν στην επιδότηση της παραγωγής.  Η καινούρια Κοινή Αγροτική Πολιτική, που 
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εφαρμόστηκε το 2003, αντιμετωπίζει πλέον τους αγρότες ως επιχειρηματίες και έχει επιφέρει ριζοσπαστικές 
ανακατατάξεις στον κόσμο της υπαίθρου, αφού έχει στραφεί από την ποσότητα της παραγωγής, την οποία 
επιβράβευε με εγγυημένες τιμές, στην επιβράβευση της ποιότητας.  Εστιάζεται λοιπόν η Κοινή Αγροτική 
Πολιτική στην ανταγωνιστικότητα και στον εκσυγχρονισμό, δύο τομείς στους οποίους η Κύπρος έχει 
παταγωδώς δυστυχώς αποτύχει να βρίσκεται μπροστά από τις εξελίξεις.  Δυστυχώς, επίσης, η νέα Κοινή 
Αγροτική Πολιτική με ορίζοντα το 2014-2020, που με βάση την πρόταση της Κομισιόν για περιορισμό των 
κονδυλίων στη γεωργία θα οξύνει ακόμα περισσότερο το πρόβλημα που αντιμετωπίζει η αγροτική τάξη της 
Κύπρου, μειώνει την εισοδηματική κατάσταση των αγροτών και επιδεινώνει τη θέση τους με ταυτόχρονη 
μείωση της εισροής πόρων στην Κύπρο.  Είναι λοιπόν ακριβώς γι’ αυτό το λόγο που πιστεύω ότι τα μεγάλα 
προβλήματα της γεωργίας σε εθνικό τουλάχιστον επίπεδο θα πρέπει και επιβάλλεται να αντιμετωπιστούν μέσα 
στο δικό μας εθνικό πλαίσιο της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και με το δικό μας τρόπο.  

 Το μεγάλο ερώτημα που οφείλουμε πρώτα και πάνω απ’ όλα να απαντήσουμε βέβαια είναι αν θέλουμε 
γεωργικό τομέα στην Κύπρο, αν επιθυμούμε την ύπαρξη αγροτικής τάξης στον τόπο μας.  Θέλουμε ή δε 
θέλουμε αγρότες;  Θέλουμε ή δε θέλουμε ύπαιθρο;  Η απάντηση, θεωρώ, είναι αυτονόητη και φανερή.  Λόγοι 
κοινωνικοί, λόγοι περιβαλλοντικοί, λόγοι εθνικοί επιβάλλουν τη στήριξη των αγροτών μας και την ενίσχυση της 
υπαίθρου μας. 

 Το επόμενο συνεπώς μεγάλο ερώτημα είναι πώς μπορεί η Κύπρος να εκμεταλλευθεί με τον καλύτερο 
δυνατό τρόπο την ευρωπαϊκή πραγματικότητα.  Για να απαντηθεί βέβαια τούτο το ερώτημα, θα πρέπει πρώτα 
να επισημανθούν τα προβλήματα της κυπριακής γεωργίας και να εξευρεθούν οι τρόποι αντιμετώπισής τους. 

 Θα μπορούσα να μιλώ για οτιδήποτε άλλο και έχω την εντύπωση ότι κανένας δε θα έπαιρνε χαμπάρι ότι 
άλλαξα το θέμα της συζήτησης! 

(Γέλια) 

 Οι κλιματικές αλλαγές, η έλλειψη νερού, η ενεργειακή κρίση και οι επιπτώσεις της στο κόστος 
παραγωγής, η χρηματοοικονομική κρίση, το άνοιγμα της ευρωπαϊκής αγοράς και η αδυναμία της Κύπρου 
ουσιαστικά να εισάξει πρόγραμμα εκσυγχρονισμού και βελτίωσης της ανταγωνιστικότητας της κυπριακής 
γεωργίας είναι λίγοι μόνο από τους λόγους για τους οποίους οι Κύπριοι γεωργοί βρίσκονται υπό καθεστώς 
προβληματισμού και μεγάλης ανησυχίας, αν όχι και πανικού, και αποφεύγουν να αναπτυχθούν και να 
επενδύσουν. 

 Τα πιο πάνω είχαν ως αποτέλεσμα τη μείωση του αγροτικού πληθυσμού, τη μείωση του εισοδήματός 
του, τις εισαγωγές να υπερισχύουν των εξαγωγών, τη μείωση σε αξία της αγροτικής παραγωγής, τη μείωση της 
επενδυτικής δραστηριότητας στο γεωργικό τομέα, τη σμίκρυνση ολοένα και περισσότερο της μεταποίησης των 
αγροτικών προϊόντων και την αυξανόμενη εξάρτηση αντί της απεξάρτησης της γεωργίας μας από τις 
επιδοτήσεις. 

 Το αυξημένο κόστος παραγωγής, ζωοτροφές, φάρμακα, λιπάσματα, ρεύμα, καύσιμα, νερό κ.λπ., οι 
φορολογικές επιβαρύνσεις του κράτους σε συνδυασμό με τις εξευτελιστικές τιμές συρρίκνωσαν τον όγκο και 
την αξία της γεωργικής παραγωγής και έχουν αφήσει τον Κύπριο αγρότη πένητα και ρακένδυτο.  Οι βασικές και 
παραδοσιακές καλλιέργειες οδηγήθηκαν σε μαρασμό και η πατατοκαλλιέργεια, η αμπελοκαλλιέργεια και η 
εσπεριδοκαλλιέργεια σε συρρίκνωση.  Η μείωση του όγκου, αλλά και της ποιότητας παραγωγής τής αφαίρεσε 
την προστιθέμενη αξία της και συνέτριψε το γεωργικό εισόδημα.  

 Την ίδια ώρα οι χαμηλές τιμές παραγωγού επιδεινώνουν το ήδη βεβαρημένο περιβάλλον μέσα στο 
οποίο ζει και εργάζεται ο γεωργός, ενώ το κράτος επιμένει να υποκλίνεται στα διάφορα καρτέλ, η δράση των 
οποίων το τελευταίο διάστημα αυξάνεται με γεωμετρικούς ρυθμούς.  Κανένας δεν μπορεί να αμφισβητήσει ότι 
οι συνέπειες της κρίσης στους αγρότες, ως επιπλέον επιβαρυντικό στοιχείο όλων των πιο πάνω 
αναφερομένων, είναι ιδιαίτερα οδυνηρές και θα είναι ακόμη πιο αισθητές μετά και την υπογραφή του 
αναμενόμενου μνημονίου. 

 Ο αγρότης είναι συνταξιούχος, είναι μισθωτός, είναι μικροεπιχειρηματίας.  Η αύξηση του ΦΠΑ από το 
15% στο 17% -και ενδεχόμενα και σύντομα και στο 18%- και η επιβολή ΦΠΑ 5% στα τρόφιμα οδήγησαν σε 
αντίστροφη μετακύλιση της αύξησης σε βάρος του γεωργού αντί στην τιμή του προϊόντος.  Οι περικοπές των 
κοινωνικών παροχών και οι φορομπηχτική κρατική πολιτική που ακολουθείται τα τελευταία χρόνια επίσης 
επηρέασαν τον αγρότη.  Το ίδιο ισχύει και για την κατάργηση της κρατικής στήριξης για ζημιές που δεν 
καλύπτονται από τον ΟΓΑ.  Και σε αυτό το σημείο θα πρέπει να πούμε ότι η κυβέρνηση οφείλει και 
υποχρεούται να αφήσει εκτός μνημονίου τη συνεισφορά της στον ΟΓΑ, γιατί σε αντίθετη περίπτωση θα 
διπλασιαστεί η συνεισφορά του γεωργού και αυτό θα του στερήσει κάθε πιθανότητα επαγγελματικής 
επιβίωσης.  

 Την ίδια ώρα το μη άνοιγμα προγραμμάτων αγροτικής ανάπτυξης έχει καταδικάσει τους γεωργούς μας 
σε στασιμότητα, ενώ ταυτόχρονα το κράτος ζητά από το γεωργό να το χρηματοδοτεί από το υστέρημά του, 
αφού η κατακράτηση και η απόδοση του οφειλόμενου προς αυτόν ΦΠΑ ξεπερνά σε πολλές περιπτώσεις τον 
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ένα χρόνο.  Με άλλα λόγια, ο αγρότης της Κύπρου καλείται σήμερα να δανείζει το κράτος με μηδενικό επιτόκιο, 
την ώρα βεβαίως που λόγω της οικονομικής κρίσης κανείς άλλος δε δανείζει τον αγρότη.  Αυτή κι αν είναι 
συμβολή της πολιτείας στην ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της κυπριακής γεωργίας! 

 Μέσα σε αυτές λοιπόν τις ιδιαίτερα αντίξοες συνθήκες για την κυπριακή γεωργία υπάρχει ξεκάθαρη η 
ανάγκη να επαναπροσδιοριστεί η αγροτική πολιτική του κράτους, ώστε να καθοριστούν οι στρατηγικοί στόχοι, 
οι επιδιώξεις και ο τρόπος, για να εξυπηρετηθούν αυτοί. 

 Και, επειδή, κύριε Πρόεδρε, εμείς στο Δημοκρατικό Συναγερμό είμαστε απόλυτα συντονισμένοι, θα σας 
αναφέρω ότι για τους τρόπους αντιμετώπισης της κατάστασης θα μιλήσουν οι συνάδελφοι Κυριάκος 
Χατζηγιάννης και Γεώργιος Τάσου.  Εγώ θα μείνω μέχρι εδώ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σαμψών. 

 Ναι, κύριε… 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Επειδή εν το συνηθίζω να αποχωρώ ʼπού τη Βουλή έτσι ώρα, λόγω ειλημμένης υποχρέωσης στη 
Λεμεσό να πάρω την άδειά σας, για να αποχωρήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Όχι! 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όχι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δε σου δίνουμε την άδεια! 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, κανένας εν εζήτησε άδεια.  Τωρά γιατί μου ζητάς εμένα και με βάζεις σε δύσκολη θέση… 

(Γέλια) 

 Παρακαλώ τον κ. Δημήτρη Συλλούρη να πάρει το βήμα. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα προβλήματα που μαστίζουν την κυπριακή γεωργία είναι πάρα πολλά και καθιστούν τα κυπριακά 
γεωργικά προϊόντα μη ανταγωνιστικά λόγω υψηλού κόστους παραγωγής.  Υπάρχει όμως περιθώριο επίλυσης 
κάποιων προβλημάτων με ελάχιστο κόστος για το κράτος αλλά τεράστιο όφελος για τους γεωργούς και τους 
καταναλωτές. 

 Η επίλυση των προβλημάτων αυτών μπορεί να επιτευχθεί με απλές διαδικασίες και άμεσα.  Οι πιο κάτω 
εισηγήσεις είναι εύκολες και μπορούν να τεθούν σε εφαρμογή.  Θα είναι, για παράδειγμα, μεγάλη βοήθεια προς 
τους γεωργούς που παράγουν προϊόντα άμεσης κατανάλωσης για την Κύπρο, αλλά και για το εξωτερικό, των 
οποίων προϊόντων οι ανάγκες σε νερό είναι συγκριτικά μικρές, αν δοθεί προτεραιότητα στην άρδευση.  Αυτό θα 
έχει ως αποτέλεσμα την αύξηση της ντόπιας παραγωγής με χαμηλό κόστος και ως επακόλουθο θα αυξηθεί η 
ανταγωνιστικότητα των κυπριακών προϊόντων στην εγχώρια αγορά, αλλά και σε ξένες αγορές. 

 Το υψηλό κόστος εξαγωγής είναι ένα μεγάλο πρόβλημα για τους γεωργούς μας.  Όχι μόνο εκεί δε 
βοηθούμε, αλλά έχουμε δημιουργήσει συνθήκες με τη δημιουργία του καινούριου αεροδρομίου πολύ αρνητικές 
για τις εξαγωγές των φρέσκων φρούτων.  Παρ’ όλο που έχει ολοκληρωθεί το αεροδρόμιο, δεν έχει 
συμπληρωθεί το cargo village, με αποτέλεσμα πολλά προϊόντα να μην μπορούν να εξαχθούν, διότι λόγω της 
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ζέστης καταστρέφονται στα αεροδρόμια ή, αν εξαχθούν, οι γεωργοί πληρώνουν το κόστος και δεν 
παραλαμβάνονται.  Εισηγούμαστε πολύ συγκεκριμένα, πρώτον, να υπάρξει πίεση προς τις ιδιωτικές εταιρείες, 
για να δημιουργήσουν το cargo village, ενώ μέχρι τότε μία μέση λύση θα ήταν ψυγεία-αυτοκίνητα στο χώρο του 
καινούριου αεροδρομίου κοντά στα αεροπλάνα, και όχι να έρχονται από το παλιό αεροδρόμιο και να 
καταστρέφονται, λύση που το κόστος της δεν ξεπερνά τις €200.000 με €300.000. 

 Το κράτος θα πρέπει να βοηθήσει άμεσα και αποτελεσματικά τους τομείς της γεωργίας που 
αποδεδειγμένα παρουσιάζουν καλές προοπτικές παραγωγής και εμπορίας τόσο στην Κύπρο όσο και στο 
εξωτερικό.  Αυτό θα πρέπει να γίνει μέσω της εύκολης πρόσβασης σε ειδικά δανειοδοτικά σχέδια από τους 
οικονομικούς φορείς της Κύπρου και ιδιαίτερα από το συνεργατικό κίνημα.  Πρέπει να δοθεί η ευκαιρία στους 
επιχειρηματίες του τομέα να έχουν άμεση πρόσβαση με απλουστευμένες διαδικασίες στα κοινοτικά σχέδια που 
αναμένεται να ανοιχθούν σύντομα. 

 Εμείς θεωρούμε παρεμπιπτόντως -και πρέπει να το πω εδώ- ότι τώρα που γίνεται το αρχείο γεωργών 
δεν πρέπει να γίνει διάκριση, δεν πρέπει να φανταζόμαστε το γεωργό όπως το φτωχό άνθρωπο ο οποίος δε 
βγάζει τα προς το ζην και πρέπει να τον στηρίζουμε.  Πρέπει να δούμε και τους γεωργούς και σαν 
επιχειρηματίες.  Για μας δεν υπάρχει διαφορά μεταξύ του ατόμου-γεωργού ή μίας επιχείρησης για την οποία θα 
θέλαμε να υπάρξουν κίνητρα, να μπουν και επιχειρηματίες για παραγωγή νέων προϊόντων και για πιο μαζικές 
παραγωγές. 

 Θέλω να ελπίζω επίσης ότι τώρα με την τρόικα δε θα φορολογήσουμε τη γη που χρησιμοποιούν οι 
γεωργοί για την παραγωγή τους σαν πλούτο, διότι είναι το μέσο της παραγωγής και δεν μπορεί να θεωρηθεί 
ότι έχει αξία η οποία θα πρέπει να φορολογείται, ωσάν να είναι μία έκταση αδρανής που μπορεί να έχει ένας 
επιχειρηματίας ή άλλος.  

 Επίσης, κάτι που απασχολεί όλους τους πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας, αλλά και σε μεγάλο βαθμό 
τους τομείς της βιομηχανίας, της κτηνοτροφίας και της γεωργίας είναι η τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος και το 
κόστος χρήματος με τα υψηλά επιτόκια.  Μια αναθεωρημένη χρέωση στην κατανάλωση ηλεκτρικού ρεύματος 
σε αυτούς τους βασικούς τομείς της οικονομίας του τόπου θα μειώσει το κόστος, με όλα τα θετικά 
αποτελέσματα που θα έχει μια τέτοιου είδους ενέργεια. 

 Η μη ύπαρξη τρόπου χρηματοδότησης υφιστάμενων και νέων εργασιών είναι ακόμα ένας 
αποθαρρυντικός παράγοντας που αποστρέφει από την απασχόληση με τη γεωργία.  Θα πρέπει να υπάρξει 
μόνιμη επιχορήγηση για αγορά γεωργικών μηχανημάτων ή άλλων επενδύσεων στον τομέα της γεωργίας. 

 Επίσης, το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών θα πρέπει να χρηματοδοτήσει καινοτόμες και νέες μεθόδους 
στις υφιστάμενες μεθόδους καλλιέργειας των γεωργικών προϊόντων, μια ενθάρρυνση στην τεχνολογική 
αναβάθμιση που θα επιφέρει βελτίωση της παραγωγικότητας, εξειδίκευση και καινοτόμα προϊόντα με άνοιγμα 
νέων αγορών. 

 Όσο και αν μας φαίνεται παράξενο, στη γεωργία υπάρχουν πολλά καινούρια προϊόντα με τα οποία, αν 
μπορούσαμε να βοηθήσουμε τους γεωργούς μας και ιδιαίτερα νέους γεωργούς, που είναι και επιστήμονες, νέοι 
γεωπόνοι, θα μπορούσαμε να ξαναστήσουμε μία γεωργία ίσως στα επίπεδα που την είχαμε τα πρώτα χρόνια 
της Δημοκρατίας. 

 Επίσης, πρέπει να πούμε ότι τα δικά μας προϊόντα και ιδιαίτερα τα αρωματικά έχουν μεγάλα 
πλεονεκτήματα στις αγορές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Ρωσίας και αλλού.  Το Υπουργείο Γεωργίας θα 
πρέπει να εξαγγείλει καμπάνια με την οποία θα τονίζεται η ανάγκη στροφής στα κυπριακά γεωργικά προϊόντα, 
η οποία μεσούσης της κρίσης θα τονώσει την κυπριακή οικονομία. 

 Το σύστημα ελέγχου στις τιμές των φυτοφαρμάκων θα καταπολεμήσει το φαινόμενο αγοράς 
απαγορευμένων φαρμάκων από τα κατεχόμενα, τα οποία διατίθενται στη μισή τιμή σε σχέση με τις τιμές στις 
ελεύθερες περιοχές και επίσης είναι ανεξέλεγκτα και αυτό επηρεάζει φυσικά και την υγεία.  Η ίδια η εισαγωγή 
γεωργικών προϊόντων από τα κατεχόμενα με ανεξέλεγκτη την περιεκτικότητα σε φάρμακα θα πρέπει να 
σταματήσει. 

 Λόγω της οικονομικής κρίσης θα παρατηρηθεί στροφή προς τη γεωργία από επαγγελματίες που είχαν 
εγκαταλείψει τον κλάδο, λόγω ενασχόλησής τους με επαγγέλματα στον τομέα του τουρισμού και των 
υπηρεσιών.  Το Υπουργείο Γεωργίας και οι αρμόδιοι φορείς θα πρέπει να δώσουν κίνητρα μέσω εκπαιδευτικών 
προγραμμάτων και σεμιναρίων που θα πληροφορούν νέα άτομα που θέλουν να ασχοληθούν με το γεωργικό 
τομέα, έτσι ώστε να επωφεληθούν οικονομικά, αλλά και να κάνουν σωστές επιλογές στον τομέα της γεωργίας, 
που δεν είναι κορεσμένος. 

 Σ’ αυτό το στάδιο θα ήθελα να συγχαρώ τον προεδρεύοντα της Βουλής για την προώθηση γεωργικών 
προϊόντων στο εξωτερικό, διότι, όπως γνωρίζετε, σ’ όποιο ταξίδι πάει παίρνει μαζί του κυπριακό λάδι και 
λεμόνια! 

(Γέλια) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και τα διά δώρο! 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και τα διά δώρο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη, για την αναφορά και για την ομιλία σας. 

 Παρακαλώ τον κ. Γιαννάκη Γαβριήλ του ΑΚΕΛ να έρθει στο βήμα. 

Γ. ΓΑΒΡΙΗΛ:  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για το ΑΚΕΛ ο ρόλος και η σημασία της ανάπτυξης της αγροτικής οικονομίας ως πρωτογενούς τομέα 
της οικονομίας του τόπου έχει κεφαλαιώδη σημασία.  Πέρα από τη στρατηγική θέση που κατέχει στην 
εξασφάλιση της επισιτιστικής αυτάρκειας του κράτους, εξασφαλίζει το κύριο ή το συμπληρωματικό εισόδημα για 
χιλιάδες οικογένειες της υπαίθρου και αποτελεί βασικό παράγοντα σταθεροποίησης του κοινωνικού ιστού, 
διατήρησης του πληθυσμού στην ύπαιθρο και προστασίας του περιβάλλοντος.  Είναι γι’ αυτό που το ΑΚΕΛ 
εμμένει και στηρίζει διαχρονικά πολιτικές για την επίλυση θεσμικών προβλημάτων του τομέα, το συνεχή 
εκσυγχρονισμό των αγροτικών εκμεταλλεύσεων, την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των παραγόμενων 
προϊόντων και την ανάδειξη του πολυλειτουργικού ρόλου του αγρότη. 

 Ο τομέας, πέραν της παρούσας δύσκολης οικονομικής συγκυρίας, τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια 
πέρασε μέσα από τις συμπληγάδες της φιλελευθεροποίησης του εμπορίου και της μονόπλευρης εναρμόνισης 
με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ξέρω ότι κάποιοι συνάδελφοι εκ δεξιών θα μιλήσουν για παρελθοντολογία, όμως η 
ελλιπής προετοιμασία της αγροτικής μας οικονομίας κατά τις ενταξιακές διαπραγματεύσεις και η μη διεκδίκηση 
κονδυλίων για τον εκσυγχρονισμό των γεωργοκτηνοτροφικών μας μονάδων είχε σοβαρές επιπτώσεις στον 
αγροτικό μας κόσμο, οι οποίες εκτείνονται μέχρι σήμερα.  Γίναμε μάρτυρες της συρρίκνωσης του αγροτικού 
εισοδήματος και της μείωσης της ανταγωνιστικότητας των προϊόντων μας με την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και την πλήρη διαφοροποίηση των συνθηκών στο διεθνές εμπόριο. 

 Για όσους κατηγορούν την κυβέρνηση ότι δε στήριξε τον αγροτικό κόσμο θα παραθέσω ορισμένα μόνο 
αριθμητικά στοιχεία που όχι μόνο καταρρίπτουν ως ανυπόστατες αυτές τις κατηγορίες, αλλά αποδεικνύουν ότι 
την τελευταία τετραετία η κυβέρνηση στήριξε τον ευαίσθητο τομέα της αγροτικής οικονομίας όσο καμία άλλη 
στο παρελθόν. 

 Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-13.  Θα διατεθούν με την ολοκλήρωσή του συνολικά €329 
εκατομ., εκ των οποίων το 50% προέρχεται από εθνικούς πόρους, ενώ θα διατεθούν επιπρόσθετα €55,3 
εκατομ. ως κρατική ενίσχυση.  Μέχρι σήμερα ήδη διατέθηκαν στα πλαίσια του Προγράμματος Αγροτικής 
Ανάπτυξης πέραν των €150 εκατομ. και αναμένεται πλήρης απορρόφηση των διαθέσιμων κονδυλίων.  
Συνολικά από το 2008 καταβλήθηκαν μέσω του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών προς τους 
αγρότες κονδύλια που προσεγγίζουν τα €500 εκατομ., εκ των οποίων το 60% προέρχεται από εθνικούς 
πόρους. 

 Με στόχο την ορθολογικότερη και πιο στοχευμένη κατανομή των πόρων του Προγράμματος Αγροτικής 
Ανάπτυξης και μετά από εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο, κατατέθηκε ήδη στη Βουλή και συζητήθηκε ενδελεχώς 
στην επιτροπή Γεωργίας το νομοσχέδιο για δημιουργία μητρώου αγροτών και αγροτικών εκμεταλλεύσεων, ένα 
πάγιο και διαχρονικό αίτημα του αγροτικού κινήματος.  Θέλω να πιστεύω ότι όπως οι αγροτικές οργανώσεις 
είναι ομόγνωμες για το πολύ σημαντικό αυτό θέμα έτσι θα είμαστε και εμείς ως κοινοβουλευτικές ομάδες, ώστε 
η εξέταση του πολύ σημαντικού αυτού νομοσχεδίου να ολοκληρωθεί και να ψηφιστεί το συντομότερο.  Βασική 
φιλοσοφία του νομοσχεδίου, η οποία πρέπει να διαφυλαχθεί, είναι η κατοχύρωση και η στοχευμένη στήριξη 
κατά κύριο λόγο του μικρομεσαίου αγρότη.  Θέλω να πιστεύω επίσης ότι αυτό το πολύ σημαντικό για τους 
αγρότες ζήτημα θα παραμείνει εκτός προεκλογικών σκοπιμοτήτων. 

 Ανταποκρινόμενη στις σοβαρές επιπτώσεις που προκάλεσε η ανομβρία που αντιμετώπισε ο τόπος τα 
προηγούμενα χρόνια, η κυβέρνηση στοχοπροσηλωμένα ενίσχυσε τους κλάδους της αγροτικής οικονομίας με το 
ποσό των €67,5 εκατομ. από εθνικούς πόρους.  Ρύθμισε το πρόβλημα των αγροτικών χρεών, ένα πρόβλημα 
το οποίο ταλαιπωρούσε για δεκαετίες τον αγροτικό κόσμο. 

 Στον τομέα της αλιείας έχει ολοκληρωθεί η κατασκευή του αλιευτικού καταφυγίου στο Ζύγι, κόστους €17 
εκατομ., και βρίσκεται σε πλήρη εφαρμογή το Επιχειρησιακό Πρόγραμμα Αλιείας 2007-13 με συνολικό 
προϋπολογισμό €39,4 εκατομ., το οποίο περιλαμβάνει σχέδια για απόσυρση αλιευτικών σκαφών, πρόωρη 
συνταξιοδότηση αλιέων, εκσυγχρονισμό, καθώς και κονδύλια για συλλογικές δράσεις στον αλιευτικό τομέα. 
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 Αυτή η κυβέρνηση ανέλαβε την ευθύνη διακυβέρνησης του τόπου σε μια περίοδο που το υδατικό 
πρόβλημα ήταν περισσότερο οξυμμένο από ποτέ.  Το 2008, κύριοι συνάδελφοι, ο τόπος ήταν στα όρια της 
λειψυδρίας.  Μέσα σε μόλις τρία χρόνια αυτή η κυβέρνηση επίλυσε οριστικά αυτό το τεράστιο ζήτημα, το οποίο 
όλοι ιεραρχούσαμε ως το μεγαλύτερο μετά το Κυπριακό.  Το 2012 η παροχή πόσιμου νερού στον τόπο 
αναμένεται ότι θα έχει πλήρως απεξαρτηθεί από τις καιρικές συνθήκες και με αυτό τον τρόπο θα μπορέσουν να 
αποδεσμευτούν μεγαλύτερες ποσότητες για την αγροτική παραγωγή.  Αυτή τη στιγμή βρίσκονται στο στάδιο 
κατασκευής αποχετευτικά συστήματα για δεκαεννέα κοινότητες της υπαίθρου, με τις διαθέσιμες πιστώσεις για 
το 2012 να ανέρχονται σε €40 εκατομ.  Μέχρι το 2015 αναμένεται να παράγονται 50 εκατομ. κυβικά μέτρα 
ανακυκλωμένου νερού, ενισχύοντας περαιτέρω με αυτό τον τρόπο το υδατικό ισοζύγιο και απελευθερώνοντας 
ακόμη περισσότερες ποσότητες νερού για γεωργική και κτηνοτροφική χρήση. 

 Βασικό πυλώνα στην προσπάθεια για ορθολογική διαχείριση των υδάτινων πόρων αποτελεί η 
ψηφισθείσα νομοθεσία για την ενιαία διαχείριση των υδάτων.  Μια νομοθεσία η οποία διαπνέεται από 
σύγχρονες αντιλήψεις σε σχέση με τις κλιματικές αλλαγές και την ανάγκη για προστασία του περιβάλλοντος, η 
εφαρμογή της οποίας θα συμβάλει αποφασιστικά στην αειφόρο ανάπτυξη και προστασία των υδατικών πόρων 
του τόπου μας. 

 Σ’ αυτό το σημείο θα ήθελα να δώσω τα εύσημά μου στο υπουργείο και στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 
ειδικότερα για τις επιτυχείς προσπάθειες αντιμετώπισης της τρομώδους νόσου με την ανακάλυψη του 
ανθεκτικού γονότυπου και στις αίγες.  Πρόκειται για ένα πραγματικό επίτευγμα με διεθνείς προεκτάσεις για την 
αντιμετώπιση της νόσου διεθνώς και άμεσα οφέλη για την Κύπρο από την αποφυγή θανάτωσης μισού σχεδόν 
εκατομμυρίου ζώων και την εξοικονόμηση €40 εκατομ. για αποζημιώσεις. 

 Χαιρετίζουμε επίσης την πολιτική βούληση της κυβέρνησης για τη σταδιακή εφαρμογή του προτύπου για 
το χαλλούμι.  Η πρόσφατη ψήφιση του νομοσχεδίου και η εφαρμογή του διατάγματος για τα ελάχιστα ποσοστά 
αιγοπρόβειου γάλακτος που πρέπει να περιλαμβάνονται στο χαλλούμι αποτελούν δικαίωση για τους 
αιγοπροβατοτρόφους, οι οποίοι υφίσταντο αδικία για δεκαετίες με τη μη εφαρμογή του προτύπου.  Όσον 
αφορά την κατοχύρωση του χαλλουμιού στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως προϊόντος προστατευόμενης ονομασίας 
προέλευσης, η απόσυρση του φακέλου από τους τυροκόμους είχε ως αποτέλεσμα να χαθεί δυστυχώς 
πολύτιμος χρόνος, ο οποίος ελπίζουμε να μην είναι καθοριστικός στην καινούρια προσπάθεια που γίνεται για 
κατοχύρωση του προϊόντος. 

 Πέρα από τα ζητήματα του εκσυγχρονισμού και της στήριξης του τομέα, τα οποία στοχοπροσηλωμένα 
αντιμετωπίζονται μέσα από το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης, θα ήθελα να σταθώ και να θίξω ορισμένα 
ζητήματα σχετικά με τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι παραγωγοί στην εμπορία των αγροτικών τους 
προϊόντων.  Αναφέρω ενδεικτικά την αδυναμία των παραγωγών να εξασφαλίσουν ικανοποιητικές τιμές στη 
διάθεση των προϊόντων τους σε σύγκριση με τις τελικές τιμές που διατίθενται στον καταναλωτή, την έντονη 
δηλαδή διακύμανση των τιμών κατά μήκος της αλυσίδας εφοδιασμού αγροτικών προϊόντων, τις καθυστερήσεις 
που παρατηρούνται στην πληρωμή των παραγωγών, φαινόμενα αστάθειας και αδιαφάνειας στον καθορισμό 
των τιμών και αυθαιρεσία στις τιμολογήσεις, πάντοτε εις βάρος των παραγωγών.  Προβλήματα που εντείνονται 
με την πάροδο του χρόνου και πηγάζουν κυρίως από τις ολοένα και πιο νεοφιλελεύθερες και αντιλαϊκές 
πολιτικές που εκπορεύονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, οι οποίες ευνοούν τον κυρίαρχο ρόλο των 
μονοπωλίων, των μεγάλων αλυσίδων υπεραγορών και των εμπόρων μεσαζόντων της εφοδιαστικής αλυσίδας 
αγροτικών προϊόντων.  Η πίεση και ο αθέμιτος ανταγωνισμός που ασκεί αυτό το εμπορικό μοντέλο στους 
μικρομεσαίους αγρότες έχει ως αποτέλεσμα το σταδιακό εξοστρακισμό τους και την υποβάθμιση της ποιότητας 
των αγροτικών προϊόντων. 

 Παράλληλα λοιπόν με τη διοχέτευση κονδυλίων για τον εκσυγχρονισμό των αγροτικών εκμεταλλεύσεων, 
θα πρέπει να εστιάσουμε την προσοχή μας στην προώθηση περαιτέρω θεσμικών αλλαγών και δημιουργίας 
νέων δομών στον τομέα της εμπορίας και διάθεσης των προϊόντων, με στόχο την προστασία τόσο του μόχθου 
του αγρότη όσο και των καταναλωτών. 

 Πρέπει να τεθούν κανόνες στην εμπορία των προϊόντων και να δημιουργηθεί αίσθημα ασφάλειας στον 
παραγωγό μέσα σε ένα σύστημα διαφάνειας στον καθορισμό των τιμών.  Στόχος μας πρέπει να είναι η 
διασφάλιση της άμεσης πληρωμής των αγροτών για την πώληση των προϊόντων τους, η ενίσχυση της 
διαπραγματευτικής τους ισχύος και η διαφάνεια στην αλληλουχία των προσώπων που μεσολαβούν.  Τους πιο 
πάνω στόχους μόνο με τη θέσπιση αυστηρών προϋποθέσεων για την άσκηση του επαγγέλματος του εμπόρου 
αγροτικών προϊόντων μπορούμε να τους πετύχουμε.  Η δημιουργία ενιαίου μητρώου εμπόρων εγχώριων 
αγροτικών προϊόντων θα συμβάλει στον αποτελεσματικό έλεγχο για την προέλευση των προϊόντων, την πορεία 
διακίνησης και τη διαμόρφωση των τιμών τους σε κάθε στάδιο μέχρι την πώληση στον τελικό καταναλωτή.  
Παράλληλα, θα πρέπει να επιβάλλονται αυστηρές κυρώσεις, όταν διαπιστώνονται φαινόμενα συμφωνιών που 
δεν επιτρέπουν την ομαλή λειτουργία της αγοράς.  Η ενίσχυση του παρατηρητηρίου τιμών για αγροτικά 
προϊόντα με την παρακολούθηση της διαμόρφωσης των τιμών κατά τα διάφορα στάδια της διακίνησής τους 
είναι καθοριστικής σημασίας.  Σημαντικό ρόλο έχουν να διαδραματίσουν όμως και οι ίδιοι οι παραγωγοί.  Η 
μαζική οργάνωσή τους στις διάφορες ομάδες παραγωγών θα ενισχύσει τη διαπραγματευτική τους θέση, θα 
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βοηθήσει στον καλύτερο προγραμματισμό της παραγωγής και διάθεσης των προϊόντων τους και θα τους 
διασφαλίζει ικανοποιητικές τιμές. 

 Επίσης, λαμβανομένων υπόψη των οξυμμένων κλιματικών αλλαγών και των δυσοίωνων προβλέψεων 
για το μέλλον όσον αφορά το νερό, θα πρέπει να γίνει στροφή σε προϊόντα χαμηλής κατανάλωσης νερού και 
αναδιάρθρωση σε καλλιέργειες που θα δώσουν συγκριτικό πλεονέκτημα στον Κύπριο γεωργό.  Σημαντικό ρόλο 
σε αυτό έχει να διαδραματίσει το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών. 

 Θέλω επίσης με την ευκαιρία αυτή να θίξω ορισμένα ζητήματα σχετικά με τη σημασία και το ρόλο που 
διαδραματίζουν οι γεωργικές ασφαλίσεις στη στήριξη του αγροτικού μας κόσμου.  Ως ΑΚΕΛ εκτιμούμε ότι η 
προσφορά του ΟΓΑ, παρά τα όποια προβλήματα και αδυναμίες παρουσιάζει, αποτελεί ευλογία για τους 
αγρότες μας.  Η προσπάθεια ορισμένων τον τελευταίο χρόνο, με επικεφαλής τον Παναγροτικό, να εισάξουν το 
στοιχείο της εθελοντικής ασφάλισης διαφοροποιεί τη φιλοσοφία που διέπει τον ΟΓΑ, αφαιρεί το στοιχείο της 
κοινωνικής αλληλεγγύης και θέτει σε κίνδυνο τη λειτουργία και ύπαρξη του οργανισμού με όλα τα αρνητικά 
συνεπακόλουθα.  Τέτοιες πολιτικές είναι επικίνδυνες για τον αγροτικό κόσμο και υποσκάπτουν τη βιωσιμότητα 
των αγροτικών κλάδων.  Ως ΑΚΕΛ θα συνεχίσουμε να επιδιώκουμε τη βελτίωση και τον εκσυγχρονισμό του 
ΟΓΑ όσον αφορά τη λειτουργία του, αλλά και το πλαίσιο αποζημιώσεών του με διεύρυνση των καλυπτόμενων 
κινδύνων και των ποσοστών αποζημίωσης. 

 Μεγάλη πρόκληση για την Κυπριακή Προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποτελούν οι αποφάσεις που 
πιθανόν να παρθούν για τη μεταρρύθμιση της Κοινής Αγροτικής και Αλιευτικής Πολιτικής 2014-2020.  Μέσα 
από τη μεταρρύθμιση θα πρέπει να δοθεί έμφαση στη δικαιότερη κατανομή των δημοσιονομικών πόρων στα 
κράτη μέλη στη βάση αντικειμενικών κριτηρίων που θα λαμβάνουν υπόψη τις επιπτώσεις των κλιματικών 
αλλαγών, οι οποίες έχουν ήδη αρνητικό αντίκτυπο και στην Κύπρο.  Θα πρέπει να απλοποιηθούν και να γίνουν 
πιο ευέλικτες οι διαδικασίες, με τρόπο που να επιτρέπουν στα κράτη να προσαρμόζουν την πολιτική των 
άμεσων πληρωμών στις ιδιαιτερότητές τους.  Ταυτόχρονα, πρέπει να δοθούν επιπρόσθετα κίνητρα για την 
ενθάρρυνση των νέων να ασχοληθούν με το επάγγελμα του γεωργού με στόχο τη βελτίωση της 
ανταγωνιστικότητας του τομέα, να δοθεί ιδιαίτερη έμφαση στις εκμεταλλεύσεις της υπαίθρου και να εφαρμοστεί 
ανώτατο όριο στήριξης ανά εκμετάλλευση. Όσον αφορά την Κοινή Αλιευτική Πολιτική 2014-20, θα πρέπει να 
δημιουργηθεί ξεχωριστός άξονας για την παράκτια αλιεία μικρής κλίμακας, η οποία αποτελεί τη ραχοκοκαλιά 
της αλιείας στην Κύπρο, με ενισχυμένα ποσά κρατικής και κοινοτικής χρηματοδότησης. 

 Καταληκτικά, θέλω να υπογραμμίσω ότι ως ΑΚΕΛ κρίνουμε με θετικό πρόσημο την αγροτική πολιτική 
της κυβέρνησης Δημήτρη Χριστόφια, γιατί όντως και παρά τα δημοσιονομικά προβλήματα προχώρησε με 
τομές σε αρκετά ζητήματα και στήριξε όσο καμία άλλη κυβέρνηση στο παρελθόν τον ευαίσθητο αυτό τομέα σε 
συνθήκες μάλιστα ιδιαίτερης οικονομικής στενότητας. Ο αγροτικός κόσμος εκτιμά την πολιτική της κυβέρνησης 
και τις αποφάσεις που έχουν υλοποιηθεί ειδικά για την αγροτική οικονομία. 

 Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Γαβριήλ. 

 Και τώρα καλώ τον κ. Αδάμου να αναλάβει την προεδρία εδώ, γιατί είναι η σειρά μου να μιλήσω από το 
βήμα. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Αδάμος Αδάμου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΔΑΜΟΥ) 

 Το λόγο έχει ο κ. Σοφοκλής Φυττής, ο φέρων λεμόνια και λάδι καλό, που πάμε στο εξωτερικό! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο τομέας της γεωργίας αποτελεί ένα βασικό πυλώνα της κυπριακής οικονομίας, παρά τη σταδιακή 
μείωση και τα προβλήματα που αντιμετωπίζει λόγω της αστυφιλίας και της εγκατάλειψης της υπαίθρου, αλλά 
και λόγω της ανάπτυξης άλλων τομέων της οικονομίας όπως οι υπηρεσίες και ο τουρισμός.  Σοβαρό επίσης 
πλήγμα στη γεωργία του τόπου προέρχεται από το έντονο ανταγωνιστικό περιβάλλον που έχει να 
αντιμετωπίσει η γεωργική παραγωγή της Κύπρου, ιδιαίτερα εντός των πλαισίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η 
συνεχής φιλελευθεροποίηση του διεθνούς εμπορίου και η επέκταση των συμφωνιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
στα πλαίσια της Ευρωμεσογειακής Συνεργασίας εντείνουν τις ανταγωνιστικές πιέσεις που δέχονται τα 
κυπριακά προϊόντα από ομοειδή προϊόντα τόσο από χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και από τρίτες 
χώρες. 
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 Είναι σε όλους γνωστό ότι η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση δημιούργησε ένα νέο, ανοικτό 
και ιδιαίτερα ανταγωνιστικό περιβάλλον για τη γεωργία, στην οποία συμπεριλαμβάνεται και η κτηνοτροφία και η 
αλιεία, αφού άλλαξε ριζικά τον τρόπο με τον οποίο το κράτος στήριζε τον αγροτικό τομέα.  Η πολιτική της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τομέα της γεωργίας επέβαλε, για λόγους εναρμόνισης με το κεκτημένο, εξαιρετικά 
απαιτητικές συνθήκες προσαρμογής, αποσυνδέοντας τις κρατικές επιχορηγήσεις από την παραγωγή και την 
άμεση εξάρτησή τους από την έκταση των καλλιεργειών, ενώ επέβαλε παράλληλα την εφαρμογή πλήθους 
κανόνων και αυστηρών προτύπων για τα αγροτικά προϊόντα, για το περιβάλλον, την υγιεινή και την ασφάλεια 
των τροφίμων, την υγεία και τις συνθήκες διαβίωσης των ζώων. 

 Επίσης, η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση συνέπεσε με την ιδιαίτερα δύσκολη περίοδο της 
ενδιάμεσης μεταρρύθμισης της ΚΑΠ 2003-2004, αλλά και με την όξυνση του ανταγωνισμού στο διεθνές 
εμπόριο αγροτικών προϊόντων και τροφίμων. Επομένως, βασικός στόχος της αγροτικής πολιτικής της Κύπρου 
ήταν η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας του αγροτικού τομέα μέσω του εκσυγχρονισμού των υφιστάμενων 
τότε παραγωγικών τομέων.  Η υιοθέτηση πρόσθετων μέτρων που απέβλεπαν στη στροφή της κυπριακής 
γεωργίας από την ποσοτική στην ποιοτική παραγωγή και από τα ανώνυμα προϊόντα στα τυποποιημένα, 
πιστοποιημένα και επώνυμα προϊόντα, δηλαδή προϊόντα ονομασίας προέλευσης (ΠΟΠ) και προϊόντα 
γεωγραφικής ένδειξης (ΠΓΕ), με ελέγχους ποιότητας, ISO, εγγυημένα παραδοσιακά ιδιότυπα προϊόντα κτλ. 

 Παράλληλα, στα πλαίσια της εναρμόνισης με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και για τη χρηματοδότηση της 
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, ιδρύθηκε ο ΚΟΑΠ με νόμο που ψηφίστηκε στις 27 Ιουνίου 2003 από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων [Ν. 64(Ι)/2003] με τίτλο «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας του Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών καθώς και άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμος».  Ο νόμος αυτός έθεσε θεσμικά τα θεμέλια για την 
ίδρυση του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ).  Κύριο καθήκον του ΚΟΑΠ αποτελεί η 
εκταμίευση και η διαχείριση των κονδυλίων που δικαιούται η Κύπρος με την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Στην πράξη ο ΚΟΑΠ εφαρμόζει την Κοινή Αγροτική Πολιτική μέσω των πληρωμών που καταβάλλει. 
Επιπρόσθετα, στην αρμοδιότητα του ΚΟΑΠ ανήκει η διαχείριση όλων των άλλων ενισχύσεων που θα 
καταβάλλονται από εθνικούς πόρους για στήριξη της γεωργίας και της υπαίθρου. 

 Εκ των πραγμάτων, αρκετοί κλάδοι παραγωγής της κυπριακής γεωργίας δεν μπορούσαν να είναι 
βιώσιμοι, λόγω του ξηροθερμικού κλίματος, της μειωμένης γονιμότητας των εδαφών, των μικρών γεωργικών 
κλήρων και της έλλειψης νερού·  γνωρίζουμε όλοι ότι 12% της όλης γεωργικής γης είναι αρδευόμενη.  Γι’ αυτό 
θεωρήθηκε αναγκαίο να ενεργοποιηθεί ο πολυλειτουργικός ρόλος της γεωργίας και ο ρόλος του αγρότη ως 
θεματοφύλακα του περιβάλλοντος και της πολιτιστικής αγροτικής κληρονομιάς, δίδοντας τα απαραίτητα κίνητρα 
για τις πολλαπλές λειτουργίες που επιτελεί, ώστε να συμπληρωθεί το εισόδημα των γεωργών.  

 Για τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των κυπριακών προϊόντων έχουν εκπονηθεί σχέδια τα οποία 
συμπεριλαμβάνονται στο Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, που ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη και 
εφαρμογή.  Στα πλαίσια του εν λόγω προγράμματος, σκοπείται επίσης ο εκσυγχρονισμός των 
γεωργοκτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων, η αειφόρος ανάπτυξη, η διατήρηση του αγροτικού πληθυσμού στην 
ύπαιθρο, η διαφύλαξη της πολιτιστικής μας κληρονομιάς και η ενίσχυση ομαδικών αναπτυξιακών 
πρωτοβουλιών τοπικού χαρακτήρα, η οργάνωση των αγροτών παραγωγών σε ομάδες παραγωγών.  Συνολικά, 
στα πλαίσια του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης θα διατεθούν μέχρι το 2013 €329 εκατομ., για να 
εξυπηρετηθούν ο πιο πάνω στόχοι.  Επιπρόσθετα, παρέχονται και άλλα μέτρα στήριξης του αγροτικού 
εισοδήματος, όπως το Εθνικό Σχέδιο Πατατοκαλλιέργειας, το Μελισσοκομικό Πρόγραμμα, η προώθηση 
παραγωγής προϊόντων ποιότητας κ.λπ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεί νόμισμα με δύο όψεις ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά 
τη γεωργία.  Αφενός μεν υπάρχουν πολλές δυνατότητες για ανάπτυξη του εμπορίου των γεωργικών προϊόντων 
μας, αφού στην τεράστια αγορά της Ευρώπης προωθούνται κατά προτεραιότητα τα ευρωπαϊκά αγαθά έναντι 
των προϊόντων τρίτων χωρών.  Παράλληλα, σε συνδυασμό με τους κοινούς κανονισμούς και κριτήρια, 
παρέχονται στην κυπριακή γεωργία μεγάλες δυνατότητες διεύρυνσης και ανάπτυξης ιδιαίτερα με σωστή 
αναδιάρθρωση των καλλιεργειών.  Από την άλλη υπάρχει ο κίνδυνος εκτοπισμού των κυπριακών προϊόντων 
από τα εισαγόμενα ομοειδή προϊόντα κοινοτικής προέλευσης ή από τρίτες χώρες, λόγω του έντονου 
ανταγωνισμού και των άλλων προβλημάτων που αντιμετωπίζει ο αγροτικός τομέας της Κύπρου, γεγονός το 
οποίο είναι πλέον εμφανές, αφού οι εξαγωγές γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων βρίσκονται σε φθίνουσα 
πορεία, ενώ οι εισαγωγές από άλλες χώρες αυξάνονται.  

 Τα προβλήματα και οι συντελεστές παραγωγής είναι τα ακόλουθα: 

• Η δραματική αύξηση του κόστους παραγωγής στη γεωργία. 

• Το μικρό μέγεθος του αγροτικού κλήρου και η υποβαθμισμένη ποιότητα των εδαφών της Κύπρου.  
Κατασπατάληση εύφορης αρδευόμενης γεωργικής γης με την επέκταση πολεοδομικών ζωνών, 
διαχωρισμό οικοπέδων και την απαράδεκτη, καταστροφική, άναρχη ανάπτυξη με τη μεμονωμένη 
κατοικία.  
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• Ο χαμηλός βαθμός οργάνωσης των παραγωγών.  Προβλήματα διάθεσης και εμπορίας των αγροτικών 
προϊόντων, λόγω και των μεσαζόντων ή του κόστους εξαγωγής λόγω των μεγάλων αποστάσεων από 
την Κύπρο.  

• Οι εξωγεωργικές δραστηριότητες οι οποίες αποτελούν τη βάση για συμπλήρωση του γεωργικού 
εισοδήματος.  Σημειώνουμε ότι κανονικά μόνο το 25% των παραγωγών ασχολούνται αποκλειστικά με τη 
γεωργία και την κτηνοτροφία. 

 Επίσης, οι πιο κάτω παράγοντες επηρεάζουν δυσμενώς την παραγωγή: 

• Η γήρανση του γεωργικού πληθυσμού και το πρόβλημα διαδοχής του από νέους γεωργούς.  Λίγοι νέοι 
μπαίνουν στο επάγγελμα του γεωργού, κτηνοτρόφου ή ψαρά. 

• Η μη αναβάθμιση της Γεωργικής Σχολής Αυγόρου, για την οποία η επιτροπή Γεωργίας της Βουλής έκανε 
πολλές προσπάθειες, και ακολούθως η μη ενθάρρυνση και επαγγελματική αποκατάσταση των 
αποφοίτων της σχολής. 

• Οι αντίξοες καιρικές συνθήκες που επικρατούν τα τελευταία χρόνια (λειψυδρία, απερήμωση, κλιματικές 
αλλαγές, μείωση βροχοπτώσεων, συχνές καταστροφές από ακραία καιρικά φαινόμενα).  

• Αυξήσεις στο ηλεκτρικό ρεύμα, στα λιπάσματα, στα φάρμακα και σε άλλο γεωργικό εξοπλισμό.  
Αναφορικά με τα εργατικά, υπάρχουν δυσκολίες στην εξεύρεση ντόπιου εργατικού δυναμικού, με 
αποτέλεσμα, παρά την ανεργία που υπάρχει, δυστυχώς να καταφεύγουμε σε αλλοδαπούς εργάτες.  
Παρατηρείται επίσης το φαινόμενο οι αιτητές ασύλου να μην αποδέχονται εργασία στο 
γεωργοκτηνοτροφικό τομέα και να προτιμούν να παίρνουν τα επιδόματα, γιατί ο μισθός που τους δίνουν 
στο γεωργοκτηνοτροφικό τομέα είναι χαμηλότερος.  Είναι χαμηλότερος και προτιμούν τα επιδόματα, γι’ 
αυτό και δεν πηγαίνουν να δουλέψουν!  Το είπαμε πολλές φορές στις συζητήσεις εδώ αυτό το θέμα.  

• Ο ειδικευμένος εξοπλισμός, οι τεχνολογικές αναβαθμίσεις, η τεχνογνωσία, οι γεωργικές εφαρμογές, η 
πείρα, η επιμόρφωση παίζουν σπουδαίο ρόλο στην αγροτική ανάπτυξη. 

• Η κτηνοτροφία, λόγω των καιρικών συνθηκών, πλήττεται κάθε χρόνο.  Τα εισαγόμενα τυροκομικά 
προϊόντα και είδη κρέατος ανταγωνίζονται έντονα την κυπριακή παραγωγή.  Το χαλλούμι, το πρότυπο, η 
κατοχύρωσή του, ο έλεγχος της γνησιότητας παρασκευής του πελαγοδρομούν δυστυχώς χωρίς η 
πυξίδα να δουλεύει καλά.  Καθυστερούν όλα και έτσι δεν μπήκε μια σωστή τάξη σε όλο αυτό το θέμα. 

• Προβλήματα στην αλιεία.  Η Μεσόγειος Θάλασσα σταδιακά μετατρέπεται σε μια νεκρή λίμνη χωρίς 
αλιευτικά αποθέματα, επομένως οι εισαγωγές αυξάνονται στην Κύπρο, ενώ η κυπριακή αλιεία 
αγωνίζεται να επιβιώσει. 

• Επίσης, η σταδιακή άνοδος της στάθμης της θάλασσας, η παρατηρούμενη καταστροφή ακτών από τη 
διάβρωση, τα έχουμε επισκεφτεί, και η ανάγκη για προστασία με πολύ καλό σχέδιο από καλούς 
μηχανικούς και πανεπιστήμια. Η διείσδυση της θάλασσας σε αρκετές περιοχές, η υφαλμύριση του 
υπόγειου νερού.  Έχουμε κάμει νόμο, τον έχουμε παρατείνει, αλλά δε φαίνεται, κατά τις πληροφορίες 
μου, να ενδιαφέρονται όσοι έχουν ανορύξεις, διατρήσεις να πάνε να τις εγγράψουν, για να εγκριθούν, να 
νομιμοποιηθούν.  Δεν προχωρά λοιπόν η εφαρμογή του νόμου και πολύ φοβούμαι ότι θα ζητηθεί και 
δεύτερη παράταση και θα είμαστε πάλι στο δίλημμα τι θα κάνουμε εδώ στη Βουλή. 

• Ο Κανονισμός της Πράσινης Γραμμής.  Επιτρέπεται η διακίνηση γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων από 
Τουρκοκυπρίους παραγωγούς που βρίσκονται στα κατεχόμενα, με αποτέλεσμα αυτά τα προϊόντα να 
ανταγωνίζονται τα προϊόντα των παραγωγών των ελεύθερων περιοχών, ενώ όλοι υποψιαζόμαστε ότι 
τουρκικά, από την Τουρκία, προϊόντα, εννοούμε, βαφτίζονται τουρκοκυπριακά και γίνεται διακίνηση και 
πώλησή τους στις ελεύθερες περιοχές σε χαμηλότερες τιμές, εκτοπίζοντας τα δικά μας προϊόντα.  
Επίσης, υπάρχει ο κίνδυνος για την υγεία των καταναλωτών, αφού δεν υφίσταται αποτελεσματικός 
έλεγχος για χρήση απαγορευμένων φυτοφάρμακων από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Οι υφιστάμενες δομές παραγωγής και εμπορίας, καθώς και ο ανταγωνισμός που παρατηρείται 
αναφορικά με τα κυπριακά γεωργικά προϊόντα αποτελούν κεφαλαιώδη προβλήματα τα οποία συζητούμε εδώ 
και χρόνια, ιδιαίτερα μάλιστα μετά την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, χωρίς ουσιαστικά να τα 
αντιμετωπίζουμε με επάρκεια.  Μερικές εισηγήσεις που σκοπό έχουν να απαμβλύνουν, αν όχι να επιλύσουν, τα 
προβλήματα και να βελτιώσουν το γεωργικό τομέα είναι οι ακόλουθες: 

• Εκσυγχρονισμός και οργάνωση, για να αναπτυχθούν οι εξαγωγές μας.  Χρειάζεται στελέχωση και 
κατάρτιση, ώστε να μπορούν τα προϊόντα μας να διακινούνται ανταγωνιστικά στις ευρωπαϊκές αγορές.  
Δυστυχώς, αν και το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης προωθεί τέτοιες διαδικασίες, ο βαθμός 
οργάνωσης των παραγωγών βρίσκεται σε χαμηλό επίπεδο. 
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• Από τη μια το κράτος οφείλει να δώσει περισσότερα κίνητρα για ανάπτυξη υψηλής τεχνολογίας στην 
Κύπρο, με απώτερο στόχο να μειωθεί το κόστος παραγωγής, και από την άλλη οι ίδιοι οι παραγωγοί 
μας θα πρέπει να επιμορφώνονται συνεχώς για τις εξελίξεις και τα νέα δεδομένα που προκύπτουν, έτσι 
ώστε το παραγόμενο προϊόν να βελτιώνεται συνεχώς δίνοντας περισσότερη έμφαση στην ποιότητα. 

• Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών.  Τι εφαρμόζεται από τα αποτελέσματα των ερευνών του;  Έχουμε 
ζητήσει δυο-τρεις φορές από το ινστιτούτο μια ενδελεχή έρευνα για το τι εφαρμόστηκε από τα 
αποτελέσματα των ερευνών του από το τμήμα που είναι αρμόδιο για να τα εφαρμόζει, το Τμήμα 
Γεωργίας.  Και ποια ήταν τα αποτελέσματα;  Καλά ή κακά θα έπρεπε να υπάρχει ένας πίνακας που να 
δείχνει τι εφαρμόστηκε, τι επέτυχε, σε τι απέτυχε και για ποιους λόγους.  

• Σε οικονομίες πλήρους ανταγωνισμού η εξειδίκευση αποτελεί ένα από τα σημαντικότερα εφόδια, έτσι 
ώστε οι παραγωγοί μας και τα κυπριακά προϊόντα να διεισδύσουν στις ευρωπαϊκές αγορές.  Η 
εξειδίκευση των παραγωγών μας τόσο στη δημιουργία νέων γενετικά βελτιωμένων καλλιεργειών μέσω 
καλλιεργητικών τεχνικών παραγωγής όσο και σε βιολογικές καλλιέργειες και καλλιέργειες αρωματικών 
φυτών, ανθέων και φρούτων μπορούν να ενισχύσουν το παραγόμενο γεωργικό προϊόν και να το 
καταστήσουν ανταγωνιστικό στις κοινοτικές αγορές.  Ιδιαίτερα μάλιστα λόγω του ευνοϊκού κλίματος, της 
ηλιοφάνειας και του ανάγλυφου τοπίου η Κύπρος προφέρεται για την παραγωγή μεγάλου εύρους 
προϊόντων.  

• Θετική εξέλιξη επίσης αποτελεί ο υπό εξέταση νόμος για τη δημιουργία μητρώου γεωργών.  Το πάγιο 
αυτό αίτημα του αγροτικού κόσμου θα βοηθήσει τη γεωργία του τόπου και θα ενισχύσει την ορθολογική 
κατανομή των πόρων του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης. 

• Επίσης, για τη βελτίωση των κυπριακών προϊόντων και για την ενίσχυση της εμπιστοσύνης των 
καταναλωτών προς τα κυπριακά παραδοσιακά προϊόντα πρέπει να ενθαρρύνεται και να προωθείται η 
εγγραφή τους ως προϊόντων ονομασίας προέλευσης (ΠΟΠ) ή ως προϊόντων γεωγραφικής ένδειξης 
(ΠΓΕ) για την ευρωπαϊκή κατοχύρωσή τους, ενισχύοντας ταυτόχρονα και το εισόδημα των παραγωγών.  

• Περιμένουμε την υλοποίηση των υποσχέσεων του Υπουργείου Γεωργίας και της κυβέρνησης για 
ενθάρρυνση της κτηνοτροφίας και κυρίως της αιγοπροβατοτροφίας, ώστε να αυξηθούν οι ποσότητες του 
αιγοπρόβειου γάλακτος, για να αυξηθεί σταδιακά το ποσοστό του γάλακτος αυτού στο 51%, όπως 
καθορίζει και το πρότυπο του χαλλουμιού.  

Θα ήθελα επίσης να τονίσω και ορισμένα άλλα θέματα που είναι τα ακόλουθα: 

1. Ενθάρρυνση της απασχόλησης με ειδικά κίνητρα όσων έχουν γη και μετά από πρόωρη συνταξιοδότηση 
φεύγουν -τώρα φεύγουν σωρηδόν- από άλλα επαγγέλματα και θέλουν να ασχοληθούν με τη 
γεωργοκτηνοτροφία και είναι σε κατάλληλη ηλικία, πενήντα πέντε-εξήντα χρονών. Είναι πολλοί που είτε 
ασχολούνται είτε θέλουν κάποια κίνητρα, να ασχοληθούν με τη γη, τη γη των πατέρων τους, τα περβόλια 
τους, τη γη τους. 

2. Υιοθέτηση πιο συγκεκριμένων και ενισχυμένων κινήτρων και ενισχύσεων για τους νέους σε ηλικία 
γεωργούς που μπαίνουν στο επάγγελμα. 

3. Ενίσχυση των ομάδων παραγωγών που οι ίδιες εξάγουν ή και μόνο τοπικά εμπορεύονται τα προϊόντα 
τους (ενθάρρυνση επίσης των συνεταιρισμών). 

4. Υιοθέτηση μέτρων προστασίας και ενίσχυσης της αγρότισσας. 

5. Κίνητρα για διατήρηση παραδοσιακών λαϊκών τεχνών ή και βιοτεχνιών, όπως υποβοήθηση, διατήρηση 
και εκμάθηση της παραδοσιακής τέχνης, της υφαντικής και ασφαλώς των υφαντριών (παλαιών και 
νέων), του κεντήματος, της καλαθοπλεκτικής, της ξυλογλυπτικής, της καρεκλοποιίας, της ψαθοποιίας 
κ.λπ. 

Όλα αυτά, έχω τη γνώμη, θα πρέπει να περαστούν στο νέο Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-
2020, ώστε να μη χαθούν αυτές οι τέχνες που παραδοσιακά ασκούνταν στα χωριά μας ή στις πόλεις. 

6. Παροχή επιχορηγημένου ρεύματος και πετρελαίου και στους συνταξιούχους γεωργούς, γιατί αυτό θα 
ενθαρρύνει τη συνέχιση της απασχόλησης στη γεωργία, στην καλλιέργεια, στη συντήρηση των δέντρων 
και του πρασίνου κ.λπ.  Θα συμβάλει στην υγιή απασχόληση των συνταξιούχων, για να είναι χρήσιμοι 
στην κοινωνία και στην οικονομία, μιας και ο αριθμός των νέων στη γεωργία λιγοστεύει.  

 Τελειώνοντας, συνάδελφοι, θα ήθελα να επισημάνω ότι οι συνέπειες της οικονομικής κρίσης που πλήττει 
τον τόπο και τα επικείμενα μέτρα της τρόικας δεν πρέπει επηρεάσουν με τέτοιο τρόπο την ήδη ευάλωτη 
κυπριακή γεωργία, ώστε να οξύνουν ακόμη περισσότερο τα υφιστάμενα προβλήματα.  Συνεπώς, χρειάζεται 
κοινωνική ευαισθησία και όσο το δυνατό δίκαιη και στοχευμένη λήψη των όποιων διορθωτικών μέτρων. 

 Ευχαριστώ, συνάδελφοι, για την προσοχή σας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φυττή. 

 Το λόγο έχει ο συνάδελφος Γεώργιος Τάσου του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

Γ. ΤΑΣΟΥ:       

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κυπριακή γεωργία βρίσκεται κάτω από δύσκολες συνθήκες μέσα σε ένα έντονο ανταγωνιστικό 
περιβάλλον χωρίς να υπάρχει η αναγκαία στήριξη, αλλά και το ενδιαφέρον από την παρούσα κυβέρνηση.  Είναι 
σε όλους μας γνωστό ότι τα τελευταία χρόνια όλοι οι κλάδοι της αγροτικής οικονομίας αντιμετωπίζουν σοβαρά 
προβλήματα επιβίωσης λόγω του υψηλού κόστους των συντελεστών παραγωγής και της μείωσης των 
εισοδημάτων των αγροτών μας.  

 Δεν μπορούμε να αφήσουμε τα σημερινά προβλήματα που ταλανίζουν τον Κύπριο αγρότη στο 
περιθώριο, καθότι οι αγρότες μας δεν έχουν άλλες αντοχές.  Οι είλωτες της κυπριακής γης δεν μπορούν και δεν 
αντέχουν άλλο.  Αρκετά έχουν ταλαιπωρηθεί από την εγκατάλειψη, αλλά και από τη μη ύπαρξη μιας 
μακροχρόνιας εθνικής αγροτικής πολιτικής που να στηρίζει και να προγραμματίζει το μέλλον του Κύπριου 
αγρότη.  Δυστυχώς, η στήριξη του αγροτικού εισοδήματος και η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της 
κυπριακής γεωργίας έμειναν όνειρα θερινής νυκτός. 

 Ο πρωτογενής τομέας, ο οποίος τα τελευταία χρόνια συρρικνώνεται, χρειάζεται ουσιαστικές 
μεταρρυθμίσεις, για να μπει στην τροχιά της ανταγωνιστικότητας, στοχεύοντας πάντα στη στήριξη του 
αγροτικού εισοδήματος.  Είναι παραδεκτό από όλους όσοι ασχολούνται με τον τομέα ότι δε λήφθηκαν οι 
αναγκαίες αποφάσεις για τον εκσυγχρονισμό της κυπριακής γεωργίας.  Όλα έμειναν στάσιμα.  Τροχοπέδη 
υπήρξε η παντελής έλλειψη υποστήριξης της αγροτικής επιχειρηματικότητας, το έλλειμμα στην αγροτική έρευνα 
και ανάπτυξη, στην εφαρμοσμένη έρευνα και στην επαγγελματική κατάρτιση, στη σχέση αγροτών και 
καταναλωτή, στη μεταφορά τεχνογνωσίας, καθώς και στην υποστήριξη της όλης προσπάθειας από το κράτος.  
Δυστυχώς, παραμείναμε στις νοοτροπίες του παρελθόντος -και δεν πήραμε τα μηνύματα των καιρών που 
πηγάζουν μέσα από την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση- χωρίς να σχεδιάσουμε μια πολιτική που θα 
βοηθούσε τον Κύπριο αγρότη να παραμείνει στη γη των πατέρων του.  

 Είναι επιβεβλημένη ανάγκη ο επανασχεδιασμός της όλης αγροτικής μας οικονομίας πάνω σε μια νέα 
βάση που να ανταποκρίνεται στις συνθήκες του σήμερα, που απαιτεί την παραγωγή ποιοτικών και 
ανταγωνιστικών προϊόντων που να μη στηρίζονται στις επιδοτήσεις, αλλά να μπορούν να σταθούν από μόνα 
τους στην κυπριακή, αλλά και διεθνή αγορά.  Στόχος όλων μας πρέπει να είναι η δημιουργία μιας νέας 
αγροτικής πολιτικής σχεδιασμένης πάνω στα νέα δεδομένα που δημιουργεί η ΚΑΠ, αλλά και η 
παγκοσμιοποίηση. 

 Η αγροτική μας πολιτική πρέπει να έχει ως στόχο της την αύξηση του αγροτικού εισοδήματος όχι μέσω 
της αύξησης του όγκου των προϊόντων αλλά μέσω της βελτίωσης της ποιότητας.  Η ποιοτική αναβάθμιση και η 
σωστή χρησιμοποίηση των φυσικών πόρων διασφαλίζουν τη διαδικασία της αναπτυξιακής αειφορίας.  Η 
Κύπρος διαθέτει πολλά πλεονεκτήματα όσον αφορά την ποικιλία και την ποιότητα των προϊόντων της, τα οποία 
δεν έχουν ακόμη αξιοποιηθεί.  Η νέα πολιτική προώθησης τροφίμων που έχει ετοιμάσει η Κομισιόν θα δώσει 
νέες δυνατότητες, τις οποίες πρέπει να αξιοποιήσει ο κυπριακός αγροδιατροφικός τομέας, κυρίως όσον αφορά 
τον τομέα παραγωγής και προώθησης των τοπικών προϊόντων. 

Η γεωργία, περισσότερο από κάθε άλλο τομέα, είναι δυνατό να βοηθήσει σήμερα σημαντικά στο να 
βγει η χώρα μας από την κρίση.  Σ’ αυτή τη δύσκολη περίοδο ο αγροτικός τομέας, πολύ περισσότερο από τους 
άλλους τομείς της οικονομίας, μπορεί να δημιουργήσει και να στηρίξει θέσεις εργασίας και να αποτρέψει τη 
συγκέντρωση περισσότερων ανέργων στις πόλεις.  Η γεωργία σήμερα μπορεί να επιβιώσει μέσα από 
συγκεκριμένες πολιτικές για την περιφέρεια, μπορεί να οδηγήσει στη βιωσιμότητα των αγροτικών 
εκμεταλλεύσεων, στην ενίσχυση της οικονομίας της υπαίθρου, στη διατήρηση του κοινωνικού ιστού μας με 
μέτρα στήριξης των γεωργών και ιδιαίτερα των νέων αγροτών, δημιουργώντας έτσι ένα νέο αγροτικό 
περιβάλλον που θα επιτρέπει τη συγκράτηση του πληθυσμού στην ύπαιθρο.  Χρειάζεται να μπει πάνω σε μια 
νέα βάση και πρέπει να περάσουμε από τη θεωρία στην πράξη. 

 Αν θέλουμε να αυξήσουμε την αξία των χρημάτων των φορολογουμένων, αν επιθυμούμε να έχουν οι 
καταναλωτές μονίμως υψηλής ποιότητας προϊόντα και αν θέλουμε να στηρίξουμε τους αγρότες μας να 
υιοθετήσουν μια γεωργία που προωθεί τη φροντίδα της υπαίθρου, την αγροτική ανάπτυξη, τη διατήρηση των 
φυσικών πόρων και την ποιότητα, τότε χρειάζεται να μπούμε σε μια ουσιαστική μεταρρύθμιση της αγροτικής 
οικονομίας.  Η μεταρρύθμιση αυτή θα πρέπει να συμβάλει στη διαμόρφωση ενός σταθερού και προβλέψιμου 
περιβάλλοντος λειτουργίας του αγρότη ως επαγγελματία, στη στήριξη του βιοτικού του επιπέδου, στην 
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προώθηση της ποιοτικής, της εναλλακτικής και οικολογικής γεωργίας, καθώς και στη διατροφική ασφάλεια του 
Κύπριου καταναλωτή.  Η πυξίδα της αγροτικής μας πολιτικής πρέπει να είναι η ακόλουθη: 

1. Η διασφάλιση των προϋποθέσεων για τη βιωσιμότητα της γεωργίας, ιδιαίτερα του φυσικού και 
πολιτισμικού αποθέματος και της βιοποικιλότητας. 

2. Μια σταθερή ισορροπία ανάμεσα στον οικονομικό, τον κοινωνικό και τον περιβαλλοντικό πυλώνα της 
γεωργίας με τελικό στόχο την πράσινη ανάπτυξη. 

3. Η ισχυρή χρηματοδοτική στήριξη της τεχνολογικής και επιχειρηματικής καινοτομίας στον αγροτικό τομέα, 
καθώς και της διαρκούς κατάρτισης και επανακατάρτισης των αγροτών ως επαγγελματιών. 

4. Η αξιοποίηση του πολυλειτουργικού ρόλου του αγροτικού τομέα της οικονομίας με την ανάπτυξη της 
γεωργίας ως κινητήριου μοχλού για τη βιώσιμη και ισορροπημένη ανάπτυξη της υπαίθρου στο πλαίσιο 
μιας ολοκληρωμένης πολιτικής για τη βιώσιμη ανάπτυξη της υπαίθρου.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι γεγονός ότι χρειάζεται πάρα πολλά να γίνουν όσον αφορά τις δομές της εμπορίας των αγροτικών 
προϊόντων.  Είναι εδώ που το κράτος πρέπει να βοηθήσει ποικιλοτρόπως, έτσι ώστε οι αγρότες μας να 
αναλάβουν από μόνοι τους την εμπορία των αγροτικών προϊόντων.  Δεν υπάρχει αμφιβολία πως, αν ο 
αγροτικός κόσμος αντιμετώπιζε με το ίδιο ενδιαφέρον που αντιμετωπίζει τις πληρωμές και τα άλλα σημαντικά 
θέματα που επηρεάζουν καθοριστικά στην παραγωγική προσπάθεια και στο επαγγελματικό του μέλλον, οι 
συνθήκες στην κυπριακή γεωργία θα ήταν διαφορετικές.  Δυστυχώς, δεν καταγράφεται το ίδιο ενδιαφέρον.  
Ελάχιστοι ενδιαφέρονται σε βάθος για τις συνεταιριστικές οργανώσεις.  Το συνεταιριστικό κίνημα στην Κύπρο 
βρίσκεται σε νηπιακή ηλικία και ως εκ τούτου δεν μπορεί να ανταποκριθεί με επιτυχία στο ρόλο του, που δεν 
είναι άλλος από το να στηρίξει και να βοηθήσει τον Κύπριο αγρότη σε όλες τις πτυχές της αγροτικής 
παραγωγής, αλλά και στο βασικό πυλώνα της δομής της εμπορίας των αγροτικών προϊόντων. 

 Απαραίτητη προσπάθεια για ένα καλύτερο μέλλον στη γεωργία είναι η ανάπτυξη των συνεταιριστικών 
και συλλογικών σχημάτων ή έστω δικτύων προσαρμογής στις ανάγκες της τοπικής ή ακόμα και περιφερειακής 
αγοράς, γιατί στις παγκοσμιοποιημένες αγορές τα μεγέθη και ο τρόπος προσέγγισης είναι διαφορετικά και δεν 
εξαρτώνται μόνο από τους αγρότες.  Με την ενίσχυση των ομάδων παραγωγών αυξάνεται ο ουσιαστικός τους 
ρόλος στη συγκέντρωση της παραγωγής, στη σταθεροποίηση των τιμών και τη συμβολή σε μια ισορροπημένη 
και ασφαλή προσφορά τιμών.  Είναι παραδεκτό ότι, όπου λειτουργούν αποτελεσματικά συνεταιριστικές 
οργανώσεις, μειώνεται η ψαλίδα μεταξύ τιμών παραγωγού και καταναλωτών.  

 Ο εκσυγχρονισμός, αλλά και η ψήφιση ενός νομικού πλαισίου που να ρυθμίζει, αλλά και να βοηθά το 
θεσμό των λαϊκών αγορών, καθώς επίσης και τη δημιουργία ενός οργανισμού προώθησης των αγροτικών 
προϊόντων στο εξωτερικό θα αποβούν προς όφελος της εμπορίας των αγροτικών προϊόντων και κατ’ επέκταση 
των αγροτών, αλλά και των ιδίων των καταναλωτών.  Οι παραγωγοί μας πρέπει να αλλάξουν νοοτροπία και να 
μπουν και οι ίδιοι στο χώρο της εμπορίας, προωθώντας από μόνοι τους ή μέσω του συνεταιρισμού τους την 
πώληση των προϊόντων τους με την άμεση διανομή προς τον καταναλωτή, δηλαδή κάθετη διάθεση των 
προϊόντων τους.  Ήρθε η ώρα που πρέπει όλοι να στηρίξουμε τους παραγώγους μας σ’ αυτή τους την 
προσπάθεια, έτσι ώστε να εξασφαλίζουν μέσω της διανομής και της προώθησης των παραγόμενων προϊόντων 
μια σωστή τιμή που θα αποφέρει στον παραγωγό ένα λογικό κέρδος, έτσι ώστε να παραμείνει στην 
παραγωγική διαδικασία. 

 Η Κύπρος είναι χώρα με πολλά συγκριτικά πλεονεκτήματα, ιδιαίτερα στον τομέα παραγωγής τροφίμων, 
λόγω των κλιματολογικών μας συνθηκών.  Ως Κύπρος χρειαζόμαστε μια δυναμική, αποτελεσματική και με 
μακροχρόνιο όραμα βιώσιμη αγροτική πολιτική που θα υλοποιεί τα οράματα και τις ελπίδες των Κυπρίων 
αγροτών, δημιουργώντας ένα νέο μοντέλο γεωργίας, και ταυτόχρονα θα αποτελεί τον πυλώνα για την υγιεινή 
και την ασφάλεια των τροφίμων και την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος.  Αυτή τη βιώσιμη αγροτική 
πολιτική εγγυάται να φέρει ο υποψήφιος Πρόεδρος Νίκος Αναστασιάδης! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Τάσου. 

 Παρακαλώ, επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Φειδίας Σαρίκας της ΕΔΕΚ. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Θεωρώ τη σημερινή συζήτηση ως μια σημαντική ευκαιρία για την ανάδειξη των αναγκαίων 
πρωτοβουλιών και δράσεων που χρειάζεται να αναληφθούν για την αναζωογόνηση της αγροτικής οικονομίας 
και τη στήριξη και ενδυνάμωση του αγροτικού κόσμου, ο οποίος αντιμετωπίζει πολύμορφες δυσκολίες και 
προβλήματα.  Με γνήσιο ενδιαφέρον σκύβουμε πάνω από τα προβλήματα του αγροτικού τομέα, για να δούμε 
στην πράξη πώς μπορούμε να απαντήσουμε στις προκλήσεις, να μειώσουμε τις δυσκολίες και τις αρνητικές 
συνέπειες και να αξιοποιήσουμε τις ευκαιρίες στο περιβάλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν σίγουρα ένα ορόσημο και η ανάγκη εναρμόνισης με 
την Κοινή Αγροτική Πολιτική δημιούργησε ασφαλώς νέες συνθήκες, αλλά και καθόρισε ένα νέο τρόπο δράσης.  
Από τη μια έχει χαθεί η δυνατότητα χάραξης μιας εθνικής πολιτικής με την αδυναμία του κράτους να 
αναλαμβάνει σε πολλές περιπτώσεις δράσεις ή και αντιδράσεις, για να έρθει αρωγός σε καταστάσεις εκτάκτων 
περιστάσεων.  Από την άλλη όμως η άσκηση της πολιτικής εντάσσεται πλέον κάτω από την ομπρέλα της 
κοινοτικής αλληλεγγύης, όπως συμβαίνει με τη συγχρηματοδότηση της ανάπτυξης, με στόχο πάντοτε τη 
διασφάλιση της ορθής χρήσης των πόρων με βάση τους κανονισμούς. 

 Η ΕΔΕΚ πιστεύει ότι επιβάλλεται η υιοθέτηση μέτρων για κοινωνική και οικονομική χειραφέτηση της 
αγροτικής τάξης με διασφάλιση αξιοπρεπούς εισοδήματος και δημιουργία προοπτικών επαγγελματικής 
επάρκειας.  Αναγνωρίζουμε και εκτιμούμε το σημαντικό ρόλο που διαδραματίζει τόσο η ύπαιθρος όσο και η 
αγροτική τάξη στη διασφάλιση του γνήσιου χαρακτηριστικού γνωρίσματος του κυπριακού τοπίου, αλλά και της 
κοινωνίας γενικότερα. 

 Δυστυχώς, και η σημερινή κυβέρνηση δεν κατάφερε να εφαρμόσει μια πολιτική που να στοχεύει στην 
ενίσχυση και στη στήριξη του αγρότη, δίνοντας μια νέα ελπίδα στους αγρότες και στην ύπαιθρο.  Αποτέλεσμα 
αυτής της στάσης είναι η συνεχής εγκατάλειψη του τομέα με τη συνέχιση της μείωσης της συνεισφοράς του 
τομέα στο ΑΕΠ, που δεν ξεπερνά σήμερα το 2,5%.  Η αγροτική οικονομία της Κύπρου, όπως και άλλοι τομείς, 
βρίσκεται σε μια μεταβατική περίοδο λόγω του οικονομικού και θεσμικού πλαισίου που διαμορφώθηκε με την 
ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και της φιλελευθεροποίησης του διεθνούς εμπορίου, με επακόλουθο τα 
κυπριακά προϊόντα να υφίστανται ισχυρές ανταγωνιστικές πιέσεις στις αγορές του εξωτερικού, αλλά και στην 
εσωτερική αγορά. 

 Για να μπορέσει να επιβιώσει και να αναπτυχθεί η κυπριακή γεωργία στο νέο περιβάλλον, θα πρέπει 
απαραίτητα να βελτιώσει την ανταγωνιστικότητά της μειώνοντας σημαντικά το κόστος παραγωγής και 
βελτιώνοντας παράλληλα την ποιότητα των αγροτικών μας προϊόντων.  Αυτό θα πρέπει να επιτευχθεί και στον 
τομέα των μεταποιημένων αγροτικών και ζωικών προϊόντων και γενικά στον τομέα της βιομηχανίας και 
βιοτεχνίας τροφίμων και ποτών.  Η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των προϊόντων μας μπορεί να επιτευχθεί 
μόνο με τον εκσυγχρονισμό και την τεχνολογική αναβάθμιση των γεωργοκτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων, 
καθώς και των βιομηχανικών μονάδων τροφίμων. 

 Επίσης, τόσο στον πρωτογενή τομέα της αγροτικής παραγωγής όσο και στο δευτερογενή τομέα της 
μεταποίησης αγροτικών προϊόντων επιβάλλεται η υιοθέτηση νέων μεθόδων και διαδικασιών παραγωγής που 
θα διασφαλίζουν την αειφορική χρήση των φυσικών και βιολογικών πόρων, την ποιότητα και ασφάλεια των 
παραγόμενων τροφίμων, τη μείωση των επιπτώσεων στο περιβάλλον και όλες τις άλλες απαιτήσεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Θα πρέπει επίσης να γίνει προσπάθεια για παραγωγή νέων προϊόντων, στοχεύοντας 
στην αξιοποίηση των συγκριτικών πλεονεκτημάτων που συγκεντρώνουν τα παραδοσιακά προϊόντα της 
Κύπρου, και για βελτίωση των συνθηκών αποθήκευσης, συσκευασίας, τυποποίησης και διακίνησης των 
προϊόντων.  Είναι σημαντικό επίσης η διενέργεια ερευνών αγοράς, ώστε η παραγωγή γεωργικών προϊόντων 
και τροφίμων να ανταποκρίνεται έγκαιρα στις συνεχώς μεταβαλλόμενες προτιμήσεις των καταναλωτών, καθώς 
και στην υιοθέτηση σύγχρονων μεθόδων προβολής και εμπορίας των κυπριακών προϊόντων. 

 Είναι σημαντικό να αναφέρω ότι στα πλαίσια της Στρατηγικής της Λισαβόνας οι τομείς της αγροτικής 
παραγωγής, τροφίμων και βιοτεχνολογίας εντάσσονται σε μια νέα και ενιαία έννοια σύγχρονης οικονομικής 
δραστηριότητας που είναι γνωστή ως “βιοοικονομία βασισμένη στη γνώση”.  Είναι γι’ αυτό που ο στόχος ο 
δικός μας θα πρέπει να είναι η καλλιέργεια, ανάπτυξη και προώθηση του σύγχρονου αυτού τομέα, της 
βιοοικονομίας, στην Κύπρο με την παραγωγή μέσω έρευνας και διάδοση μέσω εκπαίδευσης της απαραίτητης 
επιστημονικής γνώσης, τεχνολογίας και τεχνογνωσίας. 

 Τελειώνοντας, ως ΕΔΕΚ πιστεύουμε ότι η πολύπλευρη στήριξη του αγροτικού κόσμου μέσα από μια 
σύγχρονη αντίληψη και μια καινοτόμο πολιτική, που θα εδράζεται στις πραγματικότητες που βιώνουμε ως 
μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα εμφορείται από ένα νέο όραμα για την κυπριακή ύπαιθρο και το 
περιβάλλον, είναι ο μόνος δρόμος για τη μετάβαση από το παραδοσιακό μοντέλο στο εκσυγχρονισμένο 
μοντέλο των γεωργοκτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων.  Με τον τρόπο αυτό θα υπάρξει βελτίωση της 
ανταγωνιστικότητας των κυπριακών προϊόντων τόσο του πρωτογενούς όσο και του δευτερογενούς τομέα, 
πράγμα που θα βοηθήσει τη διατήρηση του αγροτικού πληθυσμού στην ύπαιθρο και τη βελτίωση της 
ποιότητας ζωής στις αγροτικές περιοχές. 
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 Στέλνουμε προς όλους τους εμπλεκόμενους το μήνυμα ότι νοιαζόμαστε για τον αγροτικό κόσμο και τα 
προβλήματά του, ότι όλοι πρέπει να δουλεύουμε προς την ίδια κατεύθυνση, του εκσυγχρονισμού και της 
ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας, και ότι όλοι μαζί μπορούμε να διεκδικήσουμε και να πετύχουμε ένα 
καλύτερο αύριο για τον αγροτικό κόσμο του τόπου μας.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φειδία. 

 Παρακαλώ τον κ. Χατζηγιάννη να προσέλθει στο βήμα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εγγράψαμε αυτό το θέμα, ακριβώς γιατί υπάρχει μια υπέρμετρη ανησυχία από πλευράς του αγροτικού 
κόσμου, καθώς τα αποτελέσματα της αγροτικής οικονομίας κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου και προκαλούν 
όλους εμάς σήμερα να πάρουμε αποφάσεις. 

 Έχουμε σήμερα τον αγροτικό πληθυσμό να μειώνεται συνεχώς, τα εισοδήματά του να μειώνονται σε 
τόσο ανησυχητικά επίπεδα, οι εισαγωγές να υπερισχύουν των εξαγωγών, να μειώνεται συνεχώς σε αξία η 
αγροτική παραγωγή, να μειώνεται συνεχώς η επενδυτική δραστηριότητα στο γεωργικό τομέα.  Και πολύ ορθά 
ειπώθηκε από το συνάδελφο το Δημήτρη το Συλλούρη ότι η φορολόγηση των επενδύσεων στον αγροτικό 
τομέα είναι πολιτική σχιζοφρενική και πραγματικά μας οδηγεί στο αντίθετο εντελώς αποτέλεσμα.  Αυτόν, με 
άλλα λόγια, ο οποίος επενδύει τον φορολογούμε με τρόπο αποτρεπτικό.  Εκ των πραγμάτων οδηγούμαστε σε 
αυτά τα εξευτελιστικά αποτελέσματα επενδύσεων στον αγροτικό τομέα.  Η γεωργία μας ολοένα και 
περισσότερο γίνεται πιο εξαρτώμενη από τις επιδοτήσεις αντί να απεξαρτηθεί από αυτές.  Το σημαντικό μερίδιο 
της ακαθάριστης αξίας της γεωργικής παραγωγής είναι από κοινοτικά δυστυχώς κονδύλια.  Η μεταποίηση των 
αγροτικών προϊόντων ολοένα και περισσότερο σμικρύνει.  Η μια μονάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μετά 
την άλλη κλείνει.  Στους κτηνοτρόφους πρόσφατα η κυβέρνηση, πριν από λίγες εβδομάδες, έχει περικόψει τις 
επιδοτήσεις, εκείνες τις επιδοτήσεις που πριν λίγο ακούσαμε να ασκείται κριτική ότι προενταξιακά δεν είχαμε 
λάβει πρόνοια, ενώ είχε τη δυνατότητα να τις διατηρήσει.  Αντιθέτως, μέσα σε πνεύμα προτεραιότητας τις 
αφαίρεσαν από τον αγροτικό κόσμο.  Τα ζώα βλέπουμε στις φάρμες να κανιβαλίζουν από πείνα, επειδή οι 
ζωοτροφές εκτινάχθηκαν στα ύψη και επειδή οι εμπόροι δεν τους πληρώνουν.  Οι μύλοι κινδυνεύουν και, για να 
εισπράξουν, κατάσχουν ολόκληρα κοπάδια κτηνοτρόφων.  Ανάλογα δραματική είναι η κατάσταση και στους 
υπόλοιπους τομείς της γεωργίας όπου το κόστος παραγωγής έχει εκτιναχθεί στα ύψη και βρίσκεται πολύ 
μακριά από τις δυνάμεις της κυπριακής γεωργίας.  Οι υπεραγορές πληρώνουν τους παραγωγούς σε ένα χρόνο 
και αν ακόμη!  Στην περίπτωση της πατατοκαλλιέργειας οι παραγωγοί αναμένουν να πληρωθούν εδώ και ένα 
χρόνο και μετά από ένα ολόκληρο χρόνο ακούνε από τους εμπόρους ή από τις ομάδες τους «συγγνώμη» ή 
«λυπούμαστε, αλλά δεν μπορέσαμε να πουλήσουμε» ή «να φέρουμε αποτέλεσμα».  Οι συνεργατικές δε δίνουν 
δανεισμό για έναρξη της νέας καλλιεργητικής περιόδου, ενώ το επιτόκιο σαρώνει ό,τι βρει μπροστά του. 

 Και θέλω να συμφωνήσω απόλυτα με προηγούμενο συνάδελφο ο οποίος έχει εστιάσει πραγματικά σε 
μια μεγάλη ανησυχία.  Πρώτον, δεν μπορεί να φορολογηθεί η ακίνητη ιδιοκτησία γεωργικού χαρακτήρα, 
γεωργικής χρήσης -πρόκειται για ένα εργαλείο άσκησης της γεωργικής δραστηριότητας- και, δεύτερον, πάνω 
απ’ όλα, η πλείστη και στο μεγαλύτερό της μέρος γεωργική έκταση είναι υποθηκευμένη μάλιστα σε άτομα 
υπερχρεωμένα, η δυνατότητα των οποίων για αποπληρωμή είναι σε αμφίβολο περιβάλλον.  Άρα λοιπόν, αν και 
εφόσον υλοποιηθεί αυτό το οποίο ακούμε, κινδυνεύουμε, υπάρχει ο κίνδυνος, μεγάλη γεωργική έκταση μεμιάς 
να εξαφανιστεί από τα χέρια των γεωργών. 

 Το κράτος, κυρίες και κύριοι, δεν επιστρέφει το ΦΠΑ!  Το κράτος επιβάλλει δυσανάλογα τέλη 
αποθήκευσης σιτηρών.  Το κράτος επιβάλλει τεράστια τέλη μίσθωσης της κρατικής γης, ηλεκτρικού ρεύματος 
και νερού άρδευσης, αλλά και διάφορες μορφές τελών, καθώς επίσης και έμμεσες φορολογίες.  Το κράτος 
επιτρέπει τα παράδοξα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι!  Και ποια είναι αυτά πραγματικά;  Για να παραδώσει 
ένας εσπεριδοκαλλιεργητής ένα τόνο λεμόνια ή εσπεριδοειδή, θα πρέπει να πληρώσει €50 περίπου στο 
συνεργατισμό, για να μπορέσει να ξεφορτωθεί τη δική του παραγωγή.  Αυτή είναι η σύγχρονη εμπορία 
γεωργικών προϊόντων σε μια ελεύθερη οικονομία, όπως ονομάζεται η κυπριακή! 

 Η γραφειοκρατία προκαλεί τεράστιο διοικητικό κόστος στο κράτος και στο γεωργό ταυτόχρονα.  
Μετατρέψαμε τις δομές του κράτους σε λεκτικούς μηχανισμούς στο πώς θα διαχειρίζονται τα έξοδα των 
γεωργών και τους ιδίους τους γεωργούς σε υπηρέτες των δημοσίων υπηρεσιών σε σημείο μάλιστα που, για να 
εργοδοτήσεις έναν ξένο εργάτη, θα χρειαστείς τρέξιμο για περίοδο σχεδόν έξι μηνών.  Αναλώνουμε τις 
δυνάμεις του ανθρώπινου δυναμικού μας όχι προς την κατεύθυνση της ουσιαστικής εργασίας και ανάπτυξης 
αλλά στο χαρτολόι ή στο κυνηγητό της γραφειοκρατίας! 
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 Τα μερίδια αγοράς της ντόπιας κυπριακής παραγωγής εκτοπίζονται αργά αλλά σταθερά από εισαγόμενα 
προϊόντα.  Το κράτος άφησε τη διαχείριση του νόμου πλαισίου για ζημιές από απρόβλεπτες καιρικές συνθήκες 
στον ΟΓΑ, ο οποίος μεταθέτει τις δικές του υποχρεώσεις που απορρέουν από το δικό του νόμο.  Το ένα 
σύστημα ανταγωνίζεται το άλλο και ο παραγωγός στο τέλος της ημέρας, έρμαιο της ζημιάς, μένει χωρίς 
αποζημιώσεις ούτε από το ένα σύστημα στο οποίο ακριβοπληρώνει ο ίδιος, αλλά ούτε και από το άλλο.  Και 
αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο ο ΟΓΑ δεν είναι σύστημα το οποίο δικαιώνει τον παραγωγό ή τα χρήματα τα 
οποία δίνει ο παραγωγός δεν ανταποκρίνονται ούτε μερικώς στις ζημιές που δέχεται ο παραγωγός. 

 Είναι αλήθεια ότι η κρίση στην κυπριακή γεωργία προηγήθηκε της κρίσης στην κυπριακή οικονομία.  
Ωστόσο, μέχρι πρόσφατα η κρίση αυτή δεν ήταν τόσο εμφανής στο επίπεδο των εισοδημάτων των αγροτών 
όσο στο επίπεδο των επιδόσεων του αγροτικού τομέα ως παραγωγικού τομέα.  Όμως από ένα σημείο και μετά 
αυτή η κρίση γενικεύτηκε και έφτασε να είναι και κρίση των εισοδημάτων των αγροτών.  Τα τελευταία χρόνια τα 
εισοδήματα των αγροτών μειώθηκαν και μειώνονται σταθερά κάτω από τη διπλή πίεση της μείωσης των τιμών 
παραγωγού, αλλά και της αύξησης του κόστους παραγωγής και ιδιαίτερα αυτού της ενέργειας μετά την έκρηξη 
στο Μαρί.  Τα αποτελέσματα αυτά τα έχει αναφέρει ή τα έχει περιγράψει λεπτομερειακώς τόσο ο συνάδελφος 
Σαμψών Σωτήρης όσο και ο Γεώργιος ο Τάσου.  Η κρίση επιδείνωσε χρόνια προβλήματα που προέρχονται 
από τη λανθασμένη πολιτική της κυβέρνησης.  Οι γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι μας οδηγήθηκαν το τελευταίο 
διάστημα σε μια εξαθλίωση και σε μια κατάρρευση της γεωργικής μας δυνατότητας.  Το εμπορικό έλλειμμα στα 
γεωργοκτηνοτροφικά προϊόντα έχει επιδεινωθεί, οι εξαγωγές έχουν μειωθεί, ενώ οι εισαγωγές έχουν αυξηθεί.  
Η παραγωγική ικανότητα της Κύπρου έχει τιναχθεί στον αέρα, όπως και το Μαρί μετά την έκρηξη, με 
αποτέλεσμα να εισάγουμε τα πλέον βασικά προϊόντα, από αγγούρια και ντομάτες, σκόρδα, γαλακτόσκονη, 
χυμόσκονη μέχρι ακόμα και τεχνητό μέλι, λόγω του αυξημένου κόστους παραγωγής και ένεκα των 
φορολογικών επιβαρύνσεων του κράτους σε συνδυασμό με τις εξευτελιστικές τιμές. 

Χρηματοδότηση από τις τράπεζες 
 Υπάρχουν προβλήματα ρευστότητας, αλλά και χρηματοδότησης των γεωργοκτηνοτροφικών μας 
μονάδων τόσο από τις συνεργατικές όσο και από τις άλλες τράπεζες.  Όταν ήρθε η κρίση στην ευρύτερη 
οικονομία της χώρας μας, το πρόβλημα οξύνθηκε στον αγροτικό τομέα, γιατί δημιουργήθηκε ένα άμεσο 
πρόβλημα ρευστότητας κυρίως από τις συνεργατικές, αλλά και από τις άλλες τράπεζες, οι οποίες είναι 
απρόθυμες να χρηματοδοτήσουν τους γεωργούς.  Είναι εκατοντάδες οι γεωργοί μας που δε θα μπορέσουν 
κατά την επόμενη καλλιεργητική περίοδο να συνεχίσουν το γεωργικό τους επάγγελμα.  Το αποτέλεσμα είναι να 
πνίγονται οι γεωργοί, λόγω του γεγονότος ότι καθυστερούν και οι πληρωμές των προϊόντων που παράγουν 
ιδιαίτερα οι κτηνοτροφικές εκμεταλλεύσεις, που είναι και το μεγάλο πρόβλημα της κυπριακής γεωργίας. 

Καθυστερημένες πληρωμές 
 Περάσαμε μια νομοθεσία εδώ και λίγους μήνες.  Δυστυχώς, η κυβέρνηση δεν την προβάλλει και δεν 
απαιτεί την εφαρμογή της.  Για το λόγο αυτό απευθύνομαι στους γεωργούς και στους κτηνοτρόφους που τους 
χρωστούν οι υπεραγορές και δεν τους πληρώνουν για περίοδο εδώ και ένα χρόνο και τους αναφέρω ότι όχι 
μόνο εμείς ως Βουλή δεν ευθυνόμαστε, αλλά τους λέμε να αποταθούν στην κυβέρνηση να τους εξηγήσει γιατί 
επιλέγει το δρόμο του προστάτη της άδικης και καταχρηστικής συμπεριφοράς των υπεραγορών. 

 Βασικό ερώτημα είναι τι εμείς ως πολίτες θέλουμε από τον αγροτικό τομέα.  Τι θέλουμε να κάμει ο 
γεωργικός τομέας;  Απουσιάζει ένας προσανατολισμός.  Ποιος είναι ο στρατηγικός στόχος; 

Πίσω στη γεωργία 
 Πάρα πολλοί άνθρωποι που έχουν ρίζες στη γεωργία ή είναι ιδιαίτερα τολμηροί ή είναι σε μεγάλη 
απόγνωση επιστρέφουν σήμερα πίσω στη γεωργία.  Επιστρέφουν όμως να κάνουν τι;  Πολλοί από αυτούς δεν 
ξέρουν τι να κάνουν, δεδομένου ότι δεν υπάρχει ούτε κάποια δυνατότητα κατάρτισής τους στη γεωργία ούτε 
βεβαίως γνωρίζουν πώς θα αντιμετωπίσουν τη νέα γεωργική πραγματικότητα η οποία είναι εξαιρετικά σύνθετη.  
Το επάγγελμα του αγρότη δεν είναι πια επάγγελμα του ανθρώπου που δεν ξέρει τι άλλο να κάνει στη ζωή του, 
αλλά είναι ένα σύνθετο επάγγελμα που απαιτεί γνώσεις και τεχνικές που δυστυχώς δεν προσφέρονται πλέον 
από το Υπουργείο Γεωργίας.  Το βασικό ερώτημα είναι επιστροφή στη γεωργία.  Αλλά με ποιο τρόπο;  Με ποια 
προοπτική, αφού σήμερα η γεωργία είναι κορεσμένη και υπάρχει πληθώρα παραγωγής χωρίς καλές τιμές;  Η 
μαζική στροφή ατόμων προς τη γεωργία μπορεί να φέρει εκσυγχρονιστικές τάσεις;  Η απάντηση είναι αρνητική, 
αφού οι αγορές μας είναι κλειστές προς τις εξαγωγές και δε διαθέτουμε ικανότητα διείσδυσης σε ξένες αγορές.  
Αν μπορούσαμε να ανοίγαμε τις αγορές, τότε η απάντηση είναι “ναι”!  Σε αυτή την περίπτωση ο μόνος 
περιοριστικός παράγοντας θα ήταν οι διαθέσιμες ποσότητες νερού.  Υπάρχει λοιπόν ξεκάθαρη ανάγκη να 
επανακαθοριστεί η αγροτική πολιτική του κράτους, ώστε να δούμε επιτέλους ποιος είναι αυτός ο στρατηγικός 
στόχος και να δούμε επίσης πώς θα επιλέξουμε τα εργαλεία εκείνα, για να τον εξυπηρετήσουμε. 

 Εκείνο που βλέπω είναι ότι το Υπουργείο Γεωργίας έχει απομακρυνθεί από τις πηγές της γνώσης 
γενικότερα.  Πρέπει να ενώσουμε, όπως στο παρελθόν, τη γνώση με την πράξη.  Πιστεύω ότι σήμερα 
χρειάζεται να εργαστούμε και να λειτουργήσουμε συνεργατικά, να δημιουργήσουμε συνέργειες μεταξύ των 
ανθρώπων της πράξης και των ανθρώπων της γνώσης.  Το Υπουργείο Γεωργίας θα πρέπει να μετεξελιχθεί σε 
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υπουργείο γεωργίας, φυσικών πόρων και περιβάλλοντος και τροφίμων με ελαχιστοποίηση των 
γραφειοκρατικών διαδικασιών.  Η σημερινή δομή του υπουργείου έχει ένα συγκεντρωτικό χαρακτήρα και χρήζει 
αποκεντρωμένης λειτουργίας.  Ποιο το αποτέλεσμα;  Να εργοδοτούνται εκατοντάδες γεωπόνοι των γραφείων 
και όχι των χωραφιών και όχι της ανάπτυξης και όχι της καινοτομίας και όχι της έρευνας και όχι της αγοράς, 
όπως τόσο εύστοχα ανέφεραν προηγουμένως οι συνάδελφοι,  Ναι, είναι αυτοί οι γεωπόνοι μακριά από τους 
ανενημέρωτους γεωργούς.  Ναι, είναι αυτοί οι γεωπόνοι οι οποίοι χτίζουν τη γραφειοκρατία και οι οποίοι είναι 
το τείχος σε κάθε επένδυση και καινοτομία, έστω και αν οι ίδιοι οραματίζονται το επάγγελμά τους εντελώς 
διαφορετικά. 

 Η νέα ΚΑΠ μπορεί να δώσει νέες δυνατότητες, διότι αφήνει πολύ μεγάλα περιθώρια στην εθνική 
αγροτική πολιτική.  Βέβαια αυτό μπορεί να είναι και επικίνδυνο, διότι, δίνοντας μεγάλα περιθώρια στην εθνική 
πολιτική, εμείς μπορεί να μην εκμεταλλευτούμε αυτή τη δυνατότητα και να μείνουμε αδρανείς, όπως δυστυχώς 
πολλές φορές στο παρελθόν που ακολουθούσαμε στην πραγματικότητα τις οδηγίες και τις κατευθύνσεις της 
ΚΑΠ.  Θα πρέπει να πάψουμε να μοιράζουμε τις επιδοτήσεις της ΚΑΠ με κοινωνικά κριτήρια.  Δεν πρέπει οι 
επιδοτήσεις να αποτελούν κοινωνικό επίδομα.  Η κυπριακή γεωργία δεν μπορεί να είναι επέκταση της 
κοινωνικής πολιτικής αυτού του κράτους, αλλά θα πρέπει να τη μετατρέψουμε σε ανταγωνιστική και 
παραγωγική.  Αν δεν προσαρμόσουμε τις επιδοτήσεις στην παραγωγή και στην ποιότητα, ανταγωνιστικότητα 
δεν μπορούμε να πετύχουμε. 

 Με οικονομική θεώρηση των πραγμάτων εξακολουθώ να θεωρώ ότι η συνεισφορά της γεωργίας στην 
εθνική οικονομία θα πρέπει να διατηρεί το φυσικό της μερίδιο στο σημερινό οικονομικό περιβάλλον, το οποίο 
θα μπορούσε να ανέρχεται στο 8% και στο 10%.  Η ανάπτυξη της επιστήμης και της τεχνολογίας δεν είναι 
αναπτύξεις που συμπιέζουν το μερίδιο της αγροτικής οικονομίας. 

 Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας επίσης το θέμα ως συνεισηγητής, θέλω να πω 
ότι η κυπροποίηση αγροτικών προϊόντων έχει πάρει ανεξέλεγκτες διαστάσεις.  Η κυπροποίηση αποτελεί τη 
μάστιγα της κυπριακής γεωργίας και αποβαίνει καταστροφικά σε βάρος της ευρύτερης οικονομίας και της 
ανταγωνιστικότητας της κυπριακής γεωργίας.  Βουλγάρικα αρνιά, βουλγάρικα χαλλούμια, τουρκικά κεράσια, 
ντομάτες, καρπούζια, τυριά, πατάτες, σύκα και μια σειρά από άλλα προϊόντα εμφανίζονται στην αγορά ως 
κυπριακά.  Δεν μπορεί στην Κύπρο να διακινεί και να εμπορεύεται ο οποιοσδήποτε αγροτικά προϊόντα, χωρίς 
να υπάρχει η υποχρέωση αδειοδότησης.  Χρειάζεται επειγόντως να συσταθεί και να λειτουργήσει μητρώο 
εμπόρων γεωργικών προϊόντων.  Η κυπροποίηση αγροτικών και ζωικών προϊόντων καταστρέφει τον 
ανταγωνισμό.  

 Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ευχαριστήσω για την αντοχή σας και να τελειώσω με 
το εξής, που, νομίζω, θα ήταν παράλειψη να μην αναφέρω:  Επειδή επαινέθηκε η πολιτική της κυβέρνησης στο 
θέμα του χαλλουμιού, δεν έχω παρά να διαφωνήσω κάθετα και να πω ότι, αν ήμουν υπουργός, θα έπρεπε να 
παραιτηθώ, έστω και αν δεν αφορά τον νυν υπουργό.  Για ένα εθνικό και τόσο ευαίσθητο θέμα δεν μπόρεσαν 
να πετύχουν εκείνο το συντονισμό και να φέρουν εκείνο το αναγκαίο αποτέλεσμα για τη διασφάλιση ακριβώς 
του εθνικού συμφέροντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Χατζηγιάννη. 

 Όλες αυτές οι ομιλίες, παρακαλώ, να σταλούν στην επιτροπή Γεωργίας της Βουλής -αν αποφασίσει η 
επιτροπή Γεωργίας να τις μελετήσει σε βάθος και να βρει κάποια χρήσιμα στοιχεία που υπάρχουν, θα πρέπει 
να το κάνει σύντομα- και να σταλούν στο Υπουργείο Γεωργίας ή σε άλλες αρμόδιες υπηρεσίες, φορείς, 
υπουργεία, για να μελετηθούν.  Δε θα πρέπει να μείνει το θέμα απλώς εδώ. 

 Ναι, ο κ. Σαμψών ζήτησε το λόγο. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι για ακόμα μια φορά αποδείχθηκε σήμερα ότι η συζήτηση στο Κεφάλαιο 
Δ΄...  Δε θέλω να πω δε χρειάζεται, αλλά θέλω να πω ότι χρειάζεται σίγουρα αναπροσαρμογή και αλλαγή.  Έτσι 
όπως πάει το πράμα, όχι μόνο δε μένουν οι συνάδελφοι, αλλά κι εκείνοι που μένουν αντιλαμβάνεστε ότι δεν 
μπορούν να παρακολουθήσουν ή μέχρι ενός σημείου μπορούν να παρακολουθήσουν ομιλία μετά από ομιλία, 
μετά από ομιλία, μετά από ομιλία.  Και θα πρέπει επιτέλους να κάμουμε κάτι, για να αποκτήσει ενδιαφέρον και 
ουσία η συζήτηση στο Κεφάλαιο Δ΄.  Αντιλαμβάνομαι ότι με τη νέα την κυβέρνηση κάτι μπορεί να γίνει! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Θα το μελετήσουν οι αρχηγοί, όπως το κάμνουν κάθε Πέμπτη. 

 Λοιπόν, ευχαριστώ πάρα πολύ. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 25 Οκτωβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2012. (Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.061-2012). 

 2.  Ο περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός 
Γενικών Διευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.081-2012). 

 3.  Ο περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.122-2012). 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 
2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.183-2012). 

 5.  Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.195-2012). 

 6.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Συντάξεις 
και Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.010-2012). 

 7.  Ο περί Αξιολόγησης, Διαχείρισης και Αντιμετώπισης των 
Κινδύνων Πλημμύρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.185-2012). 

 8.  Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της 
Ρύπανσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.186-2012). 

 9.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2012 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.098-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 1. «Η αναγκαιότητα στήριξης των μικρομεσαίων επιχειρήσεων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.015-2012). 

 2. «Οι κατασκοπευτικές δραστηριότητες των Βρετανών και η 
ανάγκη της επιβαλλόμενης νόμιμης αντίδρασης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Βαρνάβα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.013-2012). 

 3. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων 
τροφών και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων 
ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

[Στις 23 Οκτωβρίου 2012 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι στην ημερήσια διάταξη 
της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 25 Οκτωβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., προστίθεται το ακόλουθο θέμα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  
 Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 

Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.097-2012).] 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.52 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
Αδάμου Αδάμος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μέσης Χρίστος 

Βότσης Άγγελος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργιάδης Χάρης Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γιώργος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Δαμιανού Άριστος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Ευαγόρου Σταύρος Προκοπίου Γεώργιος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης Δημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυρίδης Μάριος 
 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

 α. «Ο περί του Αμετάκλητου του Διακανονισμού στα Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα 
Διακανονισμού Αξιογράφων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 

 β. «Ο περί Δημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού Δελτίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 

 γ. «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 

 δ. «Ο περί των Προϋποθέσεων Διαφάνειας (Κινητές Αξίες προς Διαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη 
Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 

 ε. «Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων 
Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

 και ψήφισή τους σε νόμους. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου 
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων Νόμος (Αρ. 1) του 2012» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Δήμου Πάφου (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ερευνητικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 
και ψήφισή της σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Διατυπώσεων Υποβολής Δηλώσεων για τα Πλοία κατά τον 
Κατάπλου ή/και Απόπλου από Λιμένες της Δημοκρατίας Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Τάφοι αγνώστων και διαδικασία ταυτοποίησης στοιχείων - Ερωτήματα σχετικά με τις πολεοδομικές 
πρόνοιες στη θάλασσα - Σχεδιασμός κατασκευής πάρκων στην κοινότητα Πομού - Αίτημα για 
δημιουργία νέων τμημάτων στα Μεταλυκειακά Ινστιτούτα Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης - 
Αίτημα για διαπλάτυνση του κύριου δρόμου στον Πομό - Ρυθμιστικό σχέδιο για δημιουργία πρόσβασης 
από και προς την παραλία του Πομού - Ανάγκη επέκτασης του αλιευτικού καταφυγίου στον Πομό - 
Ανάγκη επιδιόρθωσης του πολιτιστικού κέντρου της κοινότητας Πομού - Αίτημα για λήψη μέτρων 
αντιμετώπισης της διάβρωσης στην Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς - Αίτημα για δημιουργία παραλίας 
λουομένων στην περιοχή Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς-Γιαλιάς - Αίτημα για διαχωρισμό οικοπέδων για 
φτωχές οικογένειες στην Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς - Αίτημα για παραχώρηση παλιών αστυνομικών 
κτιρίων στα κοινοτικά συμβούλια Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς και Γιαλιάς - Αίτημα παραχώρησης 
κρατικού τεμαχίου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς για δημιουργία χώρου αθλοπαιδιών - 
Ανάγκη υλοποίησης του έργου αξιοποίησης του αγροκτήματος της Γερμανίνας στη Γεροσκήπου - 
Τερματισμός σύμβασης μίσθωσης ΚΟΤ-δήμου Γεροσκήπου - Προσφορά παροχής υπηρεσιών 
συμβούλων μελετητών για έργα ανάπλασης στη Γεροσκήπου - Αρμοδιότητες των επιτροπών εξέτασης 
παραπόνων - Προβλήματα της Σχολής Τυφλών “Άγιος Βαρνάβας” λόγω μετάθεσης ειδικών 
εκπαιδευτικών - Τα προβλήματα ασφάλειας του Δημοτικού Σχολείου Λυμπιών - Πρόγραμμα 
Υποτροφιών για την Τουρκοκυπριακή Κοινότητα για το Ακαδημαϊκό Έτος 2012-2013 - Περιορισμοί 
εισαγωγής κοινοτικών εργοδοτουμένων σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Ανάγκη για καθημερινή 
δημοσίευση των τιμών των φρέσκων φρούτων και λαχανικών - Αριθμός μικτών γάμων Ελληνοκυπρίων - 
Ανάγκη τοποθέτησης προειδοποιητικής πινακίδας σε δρόμο στον Κάτω Πύργο - Αναφορά στο 
ψευδοκράτος σε ξένη κρατική ιστοσελίδα - Λειτουργία της Εθνικής Επιτροπής για το HIV/AIDS - 
Παράπονα ατόμων με θαλασσαιμία για απώλεια αποτελεσμάτων εξετάσεων - Στρατηγικό Σχέδιο για το 
AIDS 2011-2014 - Το πρόβλημα του επαναδιορισμού Λειτουργών ΦΠΑ στη θέση Βοηθού Λειτουργού - 
Υποστολή τουρκικής σημαίας από μαθητές. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Εκδηλώσεις για τη συμπλήρωση πενήντα χρόνων από την εγκατάσταση του ΟΗΕ στην Κύπρο - 
Διαχωρισμός οικοπέδων για νέες οικογένειες στην Ελεδιό - Χωροθέτηση νέου δημοτικού σχολείου στα 
Κονιά - Εθνικό σχέδιο δράσης για τους ηλικιωμένους - Διαχωρισμός οικοπέδων για άπορες οικογένειες 
στην Ξυλοτύμπου - Επιδιόρθωση του παλιού δημοτικού σχολείου στη Νατά - Προβλήματα με το 
αποχετευτικό στην κοινότητα Αγκλεισίδων - Η χρήση του επιδόματος ενοικίου από τους αιτητές 
πολιτικού ασύλου - Φορολόγηση σε επίπεδο νοικοκυριού - Επιδιόρθωση βλαβών στο κοινοτικό καφενείο 
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Ζυγίου - Αποτελέσματα έρευνας για την κατανάλωση αλκοόλ από μαθητές - Επιδιόρθωση και 
αντικατάσταση σωλήνων νερού στην Αψιού - Μη επιδιόρθωση σπιτιών μετά την έκρηξη στο Μαρί - 
Ένταξη της Οδούς σε χαμηλή υψομετρική ζώνη - Βελτίωση της σύνδεσης του δρόμου Θελέτρας-Κάθικα 
- Οι επενδύσεις Ταμείων Προνοίας σε αξιόγραφα τραπεζών - Ανάγκη εκσυγχρονισμού της γλώσσας της 
νομοθεσίας περί Μέτρων και Σταθμών - Οι λόγοι προκήρυξης διαγωνισμού για ανέγερση νηπιαγωγείου 
στον Αγρό - Έρευνα για την προβλεπόμενη αλλαγή του κλίματος στην Κύπρο - Συνεχιζόμενη λατόμηση 
ασβεστολίθου στην Ανδρολίκου - Τροποποίηση του περί Εμπόρων Παλαιών Μετάλλων Νόμου - Μισθοί 
και ωφελήματα διευθυντικών στελεχών των τραπεζών που αιτήθηκαν κρατικής στήριξης - Υποστήριξη 
φοιτητή με κώφωση (εμπιστευτική απάντηση) - Δικαστικά μέτρα για το χοιροστάσιο Μαραθούντας - 
Κρατικές προσφορές για εισαγωγή τσιμέντου από την Ελλάδα - Σχέδια κατοχικού καθεστώτος για 
ίδρυση θεολογικής σχολής στη Μια Μηλιά - Σχέδιο Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και 
Λαχανικών στα Σχολεία κατά τη σχολική χρονιά 2012-2013 - Η διοχέτευση στην κυπριακή αγορά 
πατατών από τα κατεχόμενα - Τουρκικό οικονομικό πρωτόκολλο για αναδιάρθρωση των δομών του 
κατοχικού καθεστώτος. 

9. Αγορεύσεις (Σ. Σαμψών, Δ. Συλλούρης, Γ. Γαβριήλ, Σ. Φυττής, Γ. Τάσου, Φ. Σαρίκας, Κ. Χατζηγιάννης) 
για το θέμα «Τα προβλήματα της κυπριακής γεωργίας, η ανταγωνιστικότητα και οι δομές εμπορίας της» 
και λήξη αυτού. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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